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EDITORIAL

ΜΟΤΙΒΟ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΧΤΙΖΕΙ ΤΟ ΑΚΤΙΝΙΔΙΟ 
Αν υπάρχει µια πολυετής καλλιέργεια µε θεαµατικά αποτελέσµατα 
(και) στον ελλαδικό χώρο τα τελευταία χρόνια, είναι αναµφίβολα η 
καλλιέργεια των ακτινιδίων. Όχι τόσο γιατί η ζηµιά που έχει προ-
καλέσει η ασθένεια της Μoria στην Ιταλία έχει διευκολύνει σε µε-
γάλο βαθµό τις εξαγωγές της εγχώριας παραγωγής αλλά γιατί, η 
υιοθέτηση κανόνων στην ανάπτυξη της καλλιέργειας, διευκολύνει 
τη διείσδυση στις µεγάλες διεθνείς αγορές και µάλιστα µε όρους 
υπεραξίας. Έτσι, παρ’ ότι αναµένεται υπερδιπλασιασµός παραγω-
γής µέσα σε λιγότερο από 10 χρόνια, η εγχώρια παραγωγή ακτινι-
δίων δείχνει να κατοχυρώνει την ταυτότητά της διεθνώς και να α-
νταποκρίνεται καλά στις νέες καταναλωτικές τάσεις. 
Βεβαίως, όπως αναφέρθηκε και στο τελευταίο Κiwi Forum που 
πραγµατοποιήθηκε κατά τη διάρκεια της Freskon 2024 στη Θεσ-
σαλονίκη µε διοργανωτή τα Φρουτονέα, οι καλλιεργητικές µέ-
θοδοι, η µετασυλλεκτική διαχείριση του ακτινιδίου και οι προο-
πτικές του κλάδου αλλάζουν. Ένα µεγάλο βάρος διαχείρισης αυ-
τών των αλλαγών πέφτει στις κοινοπραξίες, οι οποίες, πέραν 
των άλλων είναι σε θέση να ανεβάσουν το προϊόν πάνω από το 
1% της παγκόσµιας κατανάλωσης φρούτων. 
Με δεδοµένο πάντως ότι η Ελλάδα θα ξεπεράσει τους 400.000 
τόνους στην παραγωγή πράσινου ακτινίδιου, οφείλει να προ-
γραµµατίσει έγκαιρα τη µετασυλλεκτική φροντίδα του προϊό-
ντος, την επάρκεια αποθηκευτικών χώρων (ψυγεία) και φυσικά 

τις απαραίτητες συµφωνίες για την πώληση του προϊόντος. ∆εν 
υπάρχει αµφιβολία ότι µια καλύτερη οργάνωση των παραγω-
γών γύρω από συνεταιρισµούς και οµάδες θα µπορούσε να κα-
τευθύνει καλύτερα τα πράγµατα και να κάνει πιο ασφαλείς τις ε-
πενδύσεις των καλλιεργητών στο ακτινίδιο. 
Σε κάθε περίπτωση, πάντως, τα ακτινίδια και οι club premium 
ποικιλίες που δίνουν τον τόνο στην ανάπτυξη του κλάδου, θα 
µπορούσαν να είναι ένας ασφαλής οδηγός και για άλλες πολυε-
τείς καλλιέργειες µε ενδιαφέρον για την Ελλάδα. 
Στα εσπεριδοειδή π.χ., µια οργανωµένη αναδιάρθρωση που θα 
εστιάζει στις σύγχρονες καταναλωτικές ανάγκες, θα λαµβάνει υ-
πόψη τις διαστάσεις της κλιµατικής κρίσης και θα αξιοποιεί µε 
τον καλύτερο τρόπο νέα υποκείµενα και ποικιλίες, µε απώτερο 
στόχο την σταθερή παραγωγή σε 12µηνη βάση. 
Ειδικά στο κοµµάτι του υποκειµένου, όπως εξηγεί στο περιοδι-
κό (σελ. 6) ο Σπύρος Ταµπάκης, από την Tampakis Fresh, παρατη-
ρείται ένας αδικαιολόγητος λήθαργος. Από τη µια πλευρά υπάρ-
χει έλλειµµα γνώσης και εξειδίκευσης πάνω στα εσπεριδοειδή, µε 
αποτέλεσµα οι παραγωγοί να µην ζητούν νέα πράγµατα, και από 
την άλλη οι γεωπόνοι και οι φυτωριούχοι δεν ρισκάρουν να φέ-
ρουν καινούργια φυτά µε διαφοροποιηµένα χαρακτηριστικά, γιατί 
ανησυχούν ότι δεν θα τα διαθέσουν. 

Γιάννης Πανάγος Εκδότης - ∆ιευθυντής

ΑΣΦΑΛΗΣ ΟΔΗΓΟΣ 
ΟΙ CLUB PREMIUM

 ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ ΓΙΑ ΠΟΛΛΕΣ
 ΠΟΛΥΕΤΕΙΣ

 ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΕΣ
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ
ΕΣΠΕΡΙΔΟΕΙΔΩΝ 
06 Κάν‘ το όπως το ακτινίδιο, 
      προτείνουν οι ειδικοί της 
      αγοράς για την επόµενη µέρα 
      στα εσπεριδοειδή

ΦΥΤΙΚΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ
10   Από 10 κρούσµατα το 2021 

στις Αµπελιές Γιαννιτσών, σε 
5.000 σήµερα στρέµµατα στην 
Πέλλα η µυστηριώδης ασθένεια 
της ροδακινιάς

ΜΗΛΟ
24  Επιστροφή στην κανονικότητα 

για την παραγωγή µήλου βλέπει 
ο ΑΣ Ζαγοράς

ΚΡΕΜΜΥΔΙ
18 ∆ιορθώνει η τιµή στο ξερό 
κρεµµύδι, στήριγµα ο τουρισµός

ΚΕΡΑΣΙ
20  Τα είχε όλα η φετινή χρονιά 

στα κεράσια

ΡΟΔΑΚΙΝΟ
ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ
22  Πολλές ποικιλίες µαζί στην 

αγορά µε ταβάνι τα 60 λεπτά

ΚΑΡΠΟΥΖΙ
27  Στα 50 λεπτά και κοιτάει πιο 

ψηλά το καρπούζι

ΔΙΕΘΝΗ
12   «Έκρηξη» θερµοκηπιακών 

εγκαταστάσεων στην Κίνα 
βλέπει η NASA

13  Μανταρίνι αντί για πορτοκάλι 
φέρνουν τα ρεκόρ τιµής 
στο χυµό 

ΠΙΣΤΟΠΟΙΗΣΗ
15   Ενώνει το Πήλιο το ΠΟΠ 

Κάστανο Πηλίου που τρέχει 
ο ΑΣ Ζαγοράς

  

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ
28  Προσεγµένο, ταϊσµένο και 

ποτισµένο θερµοκήπιο σηµαίνει 
εργατικά χέρια, σηµειώνει ο 
έµπειρος παραγωγός Αγγελής 
Κοροβίλας από τα Φιλιατρά

ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ
32  Ειδική θρέψη και βιοδιέγερση 

στο επιτραπέζιο σταφύλι

ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΑ
43  Με brand Naoufruta στην αγορά 

τα φρούτα του ΑΣ Νάουσας

45  Στρατηγική συµµαχία της Agro-
phoenix µε τη Lariplast

47  Νέα γραµµή για το κεράσι και 
υψηλή τεχνολογία για τον ΑΣ 
Ράχης «Ο Αγ. Λουκάς»

06
ΟΡΘΗ ΟΡΓΑΝΩΣΗ 
ΣΤΑ ΕΣΠΕΡΙΔΟΕΙΔΗ 
ΠΡΟΤΕΙΝΕΙ 
Ο ΣΠΥΡΟΣ ΤΑΜΠΑΚΗΣ

28
ΑΝ ΔΕΝ ΕΧΩ 
ΕΡΓΑΤΙΚΑ ΧΕΡΙΑ, 
ΑΣ ΜΠΟΡΩ ΝΑ 
ΕΧΩ ΡΟΜΠΟΤ 

10
ΓΙΑ ΤΗΝ XYLELLA 
ΤΗΣ ΡΟΔΑΚΙΝΙΑΣ 
ΚΑΝΟΥΝ ΛΟΓΟ 
ΟΙ ΠΑΡΑΓΩΓΟΙ 

20
ΠΑΛΕΨΕ ΑΛΛΑ 
ΔΕΝ ΕΙΧΕ ΣΥΜΜΑΧΟ 
ΤΟΝ ΚΑΙΡΟ ΦΕΤΟΣ 
ΤΟ ΚΕΡΑΣΙ
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΑΝΑ∆ΙΑΡΘΡΩΣΗ ΕΣΠΕΡΙ∆ΟΕΙ∆ΩΝ

Α φορµή για τη µετατροπή της «συγκυριακής» 
ευφορίας στα εσπεριδοειδή σε µία διαρκή 
συνθήκη ανάπτυξης του κλάδου θα µπορού-

σαν να οδηγήσουν οι διεθνείς συνθήκες που έκαναν 
για λίγο καιρό το ελληνικό προϊόν ανάρπαστο. 
Ένα προϊον που στην πραγµατικότητα προέρχεται α-
πό οπωρώνες που γερνούν επικίνδυνα, αντιµετωπί-
ζει σοβαρές προκλήσεις, λόγω κλιµατικής κρίσης, ε-
νώ, η διαχείρισή του κυριαρχείται από κάποιες νο-
οτροπίες οι οποίες οδηγούν σταδιακά σε αδιέξοδο. 
Την ίδια ώρα που στο εξωτερικό συζητιούνται εκτε-
νώς νέα υποκείµενα και ποικιλίες, στην Ελλάδα δεν 
θίγεται τίποτα απ’ τα δύο, εξηγεί στο Fresher ο Σπύ-
ρος Ταµπάκης, ιδιοκτήτης της εξαγωγικής αγροεπι-
χείρησης Tampakis Fresh. 
Ειδικά στο κοµµάτι του υποκειµένου, όπως σηµει-
ώνει ο ίδιος, εντοπίζεται ένας αδικαιολόγητος λή-
θαργος. Από τη µια πλευρά, υπάρχει έλλειµµα γνώ-
σης και εξειδίκευσης πάνω στα ξινά, µε αποτέλεσµα 
οι παραγωγοί να µην ζητούν νέα πράγµατα, ενώ απ’ 
την άλλη οι γεωπόνοι και οι φυτωριούχοι δεν ρισκά-

ρουν να εισάγουν καινούργια δέντρα µε διαφορο-
ποιηµένα χαρακτηριστικά, αφού δεν υπάρχει ζήτη-
ση και δεν θέλουν να πέσουν έξω. 
Χαρακτηριστικό είναι το παράδειγµα του Citrumelo, 
ενός ελεύθερου υποκειµένου που προωθείται έντο-
να τα τελευταία χρόνια ως «η γιατρειά για κάθε α-
σθένεια», κυρίως λόγω ευκολίας στη διαχείριση α-
πό πλευράς φυτωρίων. Πρόκειται όµως για ένα ό-
ψιµο δέντρο µε µικρή ανοχή στα ασβεστούχα εδά-
φη που βρίσκει κανείς συχνά στη Nότια Ελλάδα, ε-
νώ παράλληλα βγάζει και ασυµβατότητες, θέτοντας 
σε ορισµένες περιπτώσεις εκτός παιχνιδιού ολόκλη-
ρους οπωρώνες µερικά χρόνια µετά την εγκατάστα-
ση. Κοινώς, σύµφωνα µε τον κ. Ταµπάκη, δεν κάνει 
παντού το Citrumelo, αφού υπάρχουν και άλλα ό-
πως η Volkameriana, το Νεράντζι και άλλα υποκεί-
µενα που δεν τα βρίσκουµε στην Ελλάδα, τα οποία 
εφαρµόζουν καλύτερα σε πολλούς δενδρώνες, δί-
χως προβλήµατα. «Χρειάζεται ανάλυση και πλάνο α-
πό πλευράς παραγωγού πριν επισκεφτεί ένα σοβαρό 
φυτώριο για να συζητήσει», σηµειώνει ο ίδιος. 

ΣΕ ΑΝΑΖΗΤΗΣΗ ΚΑΤΑΛΥΤΗ ΓΙΑ ΝΑ ΠΡΟΧΩΡΗΣΕΙ 
ΣΤΗΝ ΑΝΑΓΚΑΙΑ ΑΝΑ∆ΙΑΡΘΡΩΣΗ ΒΡΙΣΚΕΤΑΙ Ο ΕΓΧΩΡΙΟΣ 
ΚΛΑ∆ΟΣ ΕΣΠΕΡΙ∆ΟΕΙ∆ΩΝ, ΟΠΩΣ ΕΞΗΓΟΥΝ ΣΤΟ FRESHER
ΠΑΡΑΓΟΝΤΕΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΑΓΟΡΑΣ, ΠΟΥ ΠΡΟΒΑΛΛΟΥΝ 
ΤΑ ΕΠΙΤΕΥΓΜΑΤΑ  ΠΟΥ ΕΦΕΡΕ Η ΟΡΘΗ ΟΡΓΑΝΩΣΗ 
ΤΗΣ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ ΑΚΤΙΝΙ∆ΙΟΥ   ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΡΟΥΠΑ

ΚΑΝ' ΤΟ ΟΠΩΣ 
ΤΟ ΑΚΤΙΝΙΔΙΟ
Η ΕΠΟΜΕΝΗ 
ΜΕΡΑ ΣΤΑ ΞΙΝΑ

«∆εν υπάρχουν καλύτερα και 
χειρότερα υποκείµενα, υπάρχει 
κατάλληλο και ακατάλληλο 
χωράφι» τονίζει από µεριάς του 
ο Γιάννης Χιώτης, παραγωγός 
εσπεριδοειδών στη Σκάλα 
Λακωνίας. 
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΑΝΑ∆ΙΑΡΘΡΩΣΗ ΕΣΠΕΡΙ∆ΟΕΙ∆ΩΝ

Α ς σηµειωθεί πως η ελληνική παραγωγή πά-
σχει λόγω οψιµότητας. Για παράδειγµα, πορ-
τοκάλι συλλέγεται συνήθως από τα τέλη Νο-

εµβρίου (µε εξαίρεση λίγα Βαλέντσια), όταν η Ισπα-
νία µαζεύει προϊόν από τον Οκτώβριο. Στην Ισπα-
νία όµως, αξιοποιείται κυρίως η ελεύθερη ποικιλία 
Carriho αλλά και προστατευµένα υποκείµενα όπως 
το Forner Alcaide 5. Όπως εξηγεί ο Σπύρος Ταµπά-
κης, µία σταδιακή ενσωµάτωση πρωϊµότερων και 
πιο σκληραγωγηµένων υποκειµένων θα µπορούσε 
να κάνει την ελληνική παραγωγή τα επόµενα χρόνια 
να απλωθεί ηµερολογιακά 365 µέρες το χρόνο, µει-
ώνοντας την πίεση συγκοµιδής, ενώ θα έριχνε και 
το ρίσκο ολικής ζηµιάς σε περίπτωση ακραίων και-
ρικών φαινοµένων. «Για παράδειγµα, ένας εµβο-
λιασµός υπερπρώιµης ποικιλίας Fukomoto σε υ-
ποκείµενο Carriho, θα έδινε πορτοκάλι από τα µέ-
σα Οκτωβρίου. Πάνω σε Citrumelo, η σοδειά πάει 
για Νοέµβρη. Κοινώς, η οψιµότητα του υποκειµένου 
µειώνει την επίδραση της ποικιλίας στο εγχείρηµα, 
αφού το υποκείµενο είναι εκείνο που επιβάλλει τις 
µεταβολικές διαδικασίες στο δέντρο». 
 
Το παράδειγµα του ακτινιδίου
Όπως εξηγεί ο Σπύρος Ταµπάκης στο Fresher, ο 
ελληνικός πρωτογενής τοµέας έχει να επιδείξει 
πρόσφατο παράδειγµα ορθής οργάνωσης καλλι-
εργειών. Την τελευταία 5ετία, η εκθετική µεγέ-
θυνση της ελληνικής παραγωγής ακτινιδίου έγι-
νε µε βιώσιµους όρους, πετυχαίνοντας οικονοµί-
ες κλίµακας µε παραγωγούς που συνεργάζονται 

προς όφελος όλων και µε σοβαρές αναλύσεις 
πριν µπουν τα κτήµατα, τραβώντας έτσι και την 
προσοχή εταιρειών από το εξωτερικό οι οποίες 
είδαν στην Ελλάδα µία σοβαρή ευκαιρία για και-
νοτοµία. Για να µπορέσει να γίνει όµως κάτι πα-
ρόµοιο και στα εσπεριδοειδή, χρειάζεται να αυξη-
θεί ο κλήρος µε οργανωµένες Οµάδες Παραγω-
γών και ένα δίκτυο υποστήριξης που δεν θα είναι 
κολληµένο σε παλιές γεωπονικές πρακτικές. Για 
να γίνουν όµως αυτά τα δύο, χρειάζεται πρωτο-
βουλία από πλευράς παραγωγών.  «Ακόµα και για 
προστατευόµενα νέα υποκείµενα, το κόστος θα έ-
βγαινε σε ένα ευρώ παραπάνω το δέντρο. ∆εν 
αυξάνεται δραµατικά. Η καινοτοµία απαιτεί διάθε-
ση και αν οι παραγωγοί δεν απαιτήσουν το καλύ-

τερο, τότε κανείς δεν θα τους το προσφέρει ως ε-
πιλογή», καταλήγει ο Σπύρος Ταµπάκης. 

∆ένει µε τα Lane Late το Citrumelo
«∆εν υπάρχουν καλύτερα και χειρότερα υποκείµενα, υ-
πάρχει κατάλληλο και ακατάλληλο χωράφι» θα τονίσει 
από µεριάς του ο Γιάννης Χιώτης, παραγωγός εσπερι-
δοειδών στη Σκάλα Λακωνίας. «Θα πρέπει ο µέσος πα-
ραγωγός να επιµορφωθεί και να αναζητά λύσεις για το 
χωράφι του µε βάση αναλύσεις και χαρτιά, όχι µε λό-
για του αέρα», εξηγεί ο έµπειρος παραγωγός, ο οποίος 
έχει εντοπίσει πως το Citrumelo κάνει καλύτερη δου-
λειά σε συνδυασµό µε Lane Late από ότι µε τα Βαλέ-
ντσια, δηµιουργώντας δέντρα µε πλούσια κόµη, πολ-
λούς κλάδους και µεγάλο φορτίο.  Να σηµειωθεί πως 
τα Lane Late αυξάνονται τα τελευταία χρόνια µε πολλές 
νέες φυτεύσεις σε Αγρίνιο, Μεσολόγγι και Λακωνία.
 
Πιο ανθεκτικό µανταρίνι 
λόγω κλιµατικής κρίσης 
Σύµφωνα µε τον κ. Ταµπάκη, η αγορά ζητάει περισ-
σότερες µεγαλόκαρπες ποικιλίες στο µανταρίνι και υ-
ψηλότερη διατηρησιµότητα. Το πρόβληµα µε την ελ-
ληνική παραγωγή έγινε πασιφανές το ∆εκέµβριο 
του 2022, όταν η ζέστη που επικρατούσε υποβάθµι-
σε σηµαντικά τις Κληµεντίνες και οδήγησε τον κλά-
δο σε αναζήτηση κονδυλίων για de minimis. Με βά-
ση τα κλιµατικά µοντέλα, το σκηνικό του ήπιου χειµώ-
να θα αποτελέσει τη νόρµα για τη χώρα µας τα επόµε-
να χρόνια, καθιστώντας τη στροφή σε ποικιλίες µε πιο 
χοντρή φλούδα και µεγαλύτερο µέγεθος µονόδροµο.

ΠΑΡΑΓΩΓΗ 
365 ΜΕΡΕΣ 
ΤΟ ΧΡΟΝΟ

Σπύρος Ταµπάκης, 
επικεφαλής της 

εξαγωγικής 
αγροεπιχείρησης 
Tampakis Fresh

ΑΠΟ∆ΟΤΙΚΑ ΥΠΟΚΕΙΜΕΝΑ 
ΣΤΙΣ ΕΛΛΗΝΙΚΕΣ ΣΥΝΘΗΚΕΣ*

NARANJO
AMARGO MACROPHYLLA 1  2

VOLKAMERIANA CARRIZO 3  4

CITRUMELO
FORNER 
ALCAIDE NO5 5  6

C�35
*Σε κατάλληλο έδαφος, 

κλίµα, νερό άρδευσης

Σύµφωνα µε τον Σπύρο Ταµπάκη
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ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΙΣ ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΑΜΨΗΣΘΕΣΜΙΚΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 2014�2020ΦΥΤΙΚΟ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ
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XYLELLA ΤΗΣ ΡΟΔΑΚΙΝΙΑΣ 
Η ΜΥΣΤΗΡΙΩΔΗΣ ΑΣΘΕΝΕΙΑ;

Τροµακτικές διαστάσεις έχει αρχίσει να λαµβά-
νει το πρόβληµα µε τη µυστηριώδη ασθένεια 
της ροδακινιάς, που έχει εµφανιστεί στην Πε-

ριφερειακή Ενότητα Πέλλας και παραµορφώνει τους 
καρπούς τόσο των συµπήρυνων, όσο και των επι-
τραπέζιων ποικιλιών του φρούτου, σε σηµείο που να 
µην είναι εµπορεύσιµοι ούτε καν για χυµό.  Σε µόλις 
τρία χρόνια, από τα σποραδικά πρώτα κρούσµατα σε 
κάποια κτήµατα στο χωριό Αµπελιές των Γιαννιτσών, 
η διασπορά της ασθένειας είναι ραγδαία και πλέον 
έχει επεκταθεί και σε γειτονικά χωριά, καλύπτοντας 
µια έκταση 5.000 στρεµµάτων, ενώ γίνονται αναφο-
ρές για πιθανή εξάπλωση σε περιοχές της Ηµαθί-
ας και της Λάρισας ξυπνώντας εφιάλτες από ανάλο-
γες καταστροφές που έχουν καταγραφεί στην Ιταλία 
µε την Xylella στην ελιά και το βακτήριο PSI στην α-
κτινιδιά.  Το φαινόµενο χαρακτηρίζεται από τους ε-
µπλεκόµενους ως εξαιρετικά επικίνδυνο και, όπως 
επισηµαίνεται, εάν δεν αντιµετωπιστεί ορθά και πει-
θαρχηµένα, θα επιφέρει άµεσο πλήγµα στην καλλι-
έργεια, αλλά και στο εισόδηµα των αγροτικών νοικο-
κυριών που ασχολούνται µε αυτή, τόσο στο πρωτο-
γενές στάδιο όσο και στη µεταποίηση.

Εκρίζωση των προσβληθέντων κτηµάτων
και οικονοµική ενίσχυση παραγωγών
Στο πνεύµα αυτό συγκλήθηκε, την Κυριακή 26 Μαΐ-
ου, έκτακτη σύσκεψη παραγόντων, στην έδρα της Ε-
ΚΕ, στον Κοπανό Ηµαθίας, από την Εθνική ∆ιεπαγ-
γελµατική Οργάνωση Πυρηνοκάρπων, στην οποία 
συµµετείχαν ο υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Τροφίµων ∆ιονύσης Σταµενίτης, ο Αντιπεριφε-
ρειάρχης Ηµαθίας Κώστας Καλαϊτζίδης, το στέλεχος 

της ∆ΑΟΚ Ηµαθίας Κώστας Μπέης και το ∆. Σ. της 
∆ιεπαγγελµατικής µε εκπροσώπους από τους πα-
ραγωγικούς Συνεταιρισµούς και τις βιοµηχανίες του 
κλάδου. Αποκλειστικό θέµα αποτέλεσε η εξέταση του 
φαινοµένου της, ανεξήγητης προς το παρόν, ίωσης, η 
οποία πλήττει τα πυρηνόκαρπα και κυρίως τα ροδάκι-
να και νεκταρίνια και µεταξύ άλλων προτάθηκαν αφε-
νός κινήσεις αποτροπής της διασποράς και αφετέρου 
ζητήθηκε να υπάρξει εκρίζωση των προσβληθέντων 
κτηµάτων και να δοθεί οικονοµική ενίσχυση τους πα-
ραγωγούς. Μετά την αναλυτική παρουσίαση της κατά-
στασης, η ∆ιεπαγγελµατική αποφάσισε:
■ Την καταγραφή όλων των εκτάσεων που εµφανί-
στηκε το πρόβληµα και την καταχώρηση των στοιχεί-
ων σε ειδικό µηχανογραφικό πρόγραµµα.
■ Τα στοιχεία θα υποβάλλονται σε ειδικό έντυπο το 
οποίο θα υπογράφει ο αγρότης καλλιεργητής του ο-
πωρώνα και θα βεβαιώνει είτε ο γεωπόνος της Συλ-

λογικής Οργάνωσης είτε ο γεωπόνος σύµβουλος 
του καλλιεργητή όταν δεν είναι µέλος Οργάνωσης.
■ Τα δεδοµένα θα καταχωρούνται από τους ως άνω 
γεωπόνους σε ηλεκτρονικό πρόγραµµα που θα δηµι-
ουργηθεί τις αµέσως επόµενες ηµέρες σε περιβάλλον 
«I-cloud» και θα δοθούν κλειδάριθµοι πρόσβασης.
■Μετά την καταχώρηση των δεδοµένων τα πρω-
τότυπα χειρόγραφα έντυπα θα παραδοθούν στις κα-
τά τόπους ∆ΑΟΚ που υπάγεται ο κάθε παραγωγός.
■ Στην καταγραφή θα δηλώνεται µε ακρίβεια κάθε 
στοιχείο όπως για παράδειγµα η ποικιλία, ο αριθµός 
δένδρων που προσβλήθηκε, η συνολική έκταση και 
κάθε στοιχείο που θα ζητείται µε βάση πάντα την τε-
λευταία υποβληθείσα δήλωση του ΟΣ∆Ε, µε την ο-
ποία και θα διασταυρωθούν τα δεδοµένα.
■Θα δοθούν το επόµενο διάστηµα κατευθύνσεις, α-
φού γίνουν συνεννοήσεις µε τις Κρατικές Υπηρεσίες, 
για το πώς θα διαχειριστούµε τα προσβληθέντα α-
πό την ασθένεια φρούτα καθώς και τα προσβληθέντα 
δένδρα τα οποία πρέπει να καταστραφούν.
■Θα πρέπει να επιδειχτεί η µέγιστη υπευθυνότη-
τα στην συνολική διαχείριση του προβλήµατος για να 
µην επεκταθεί το φαινόµενο.
■Θα αποσταλούν δείγµατα στο Μπενάκειο Ινστι-
τούτο καθώς και θα επιδιωχθεί να σταλούν και σε α-
ντίστοιχα του εξωτερικού.
■Θα συσταθούν επιτροπές σε κάθε ΠΕ όπου υπάρ-
χει το πρόβληµα, για να συντονίζουν τις ενέργειες
■Θα ζητηθεί να υπάρχει αντίστοιχη επιτροπή  στο 
υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για να επιτηρεί και 
να συντονίζει κεντρικά τις ενέργειες.
■Η εκρίζωση των προσβληθέντων δένδρων και ο-
πωρώνων θα ζητηθεί να ενισχυθεί οικονοµικά.

ΑΠΟ ΤΑ ΣΠΟΡΑ∆ΙΚΑ ΠΡΩΤΑ ΚΡΟΥΣΜΑΤΑ ΤΟ 2021 ΣΕ ΚΑΠΟΙΑ ΚΤΗΜΑΤΑ ΣΤΟ ΧΩΡΙΟ ΑΜΠΕΛΙΕΣ 
ΤΩΝ ΓΙΑΝΝΙΤΣΩΝ, Η ∆ΙΑΣΠΟΡΑ ΤΗΣ ΑΣΘΕΝΕΙΑΣ ΕΙΝΑΙ ΡΑΓ∆ΑΙΑ ΚΑΙ ΠΛΕΟΝ ΕΧΕΙ ΕΠΕΚΤΑΘΕΙ 
ΣΕ 5.000 ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ ΣΤΗΝ ΕΥΡΥΤΕΡΗ ΠΕΡΙΟΧΗ ΤΗΣ ΠΕΛΛΑΣ    TΟΥ ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ

Γίνονται αναφορές για πιθανή εξάπλωση 
σε περιοχές της Ηµαθίας και της Λάρισας.
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'Eκρηξη θερμοκηπίων στην Κίνα δείχνουν οι δορυφόροι της NASA
ΟΙ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑΚΕΣ καλλιέργειες γνωρίζουν 
µια εκρηκτική ανάπτυξη τις τελευταίες δεκαε-
τίες, καταλαµβάνοντας πλέον εκτάσεις που ξε-
περνούν τα 13.000 τ.χλµ. γης παγκοσµίως. Σύµ-
φωνα µε ανάλυση δορυφορικών δεδοµένων 
που δηµοσιεύθηκε στο περιοδικό Nature Food, 
η Κίνα ηγείται της παγκόσµιας αγοράς, φιλοξε-
νώντας το 60% αυτών. Η µεγαλύτερη συγκέ-
ντρωση βρίσκεται στην πεδιάδα της Β. Κίνας, 
µε την πόλη Weifang να διαθέτει το µεγαλύτερο 
σύµπλεγµα θερµοκηπίων στον κόσµο, καλύπτο-
ντας πάνω από 820 τ. χλµ. 
Η ταχεία επέκταση των θερµοκηπιακών εγκα-

ταστάσεων στην Κίνα καταδεικνύεται από δορυ-
φορικές εικόνες Landsat, που παρακολουθούν 
τις αλλαγές από το 1987 έως το 2024. Οι καλλι-
έργειες αυτές καλύπτουν πλέον µεγάλες εκτά-
σεις που άλλοτε ήταν ανοιχτές καλλιεργήσιµες 
γαίες, προσφέροντας λαχανικά όπως αγγούρια, 
µελιτζάνες και ντοµάτες, καθώς και φρούτα υ-
ψηλής αξίας όπως φράουλες και ακτινίδια. Οι 
εγχώριες ανάγκες και η αυξηµένη παραγωγή ο-
δήγησαν στην υιοθέτηση των θερµοκηπίων, µε 
αγρότες να προτιµούν αυτή τη µέθοδο λόγω της 
αποτελεσµατικότητας και του ελέγχου των συν-
θηκών καλλιέργειας. Καινοτοµίες όπως η στά-

γδην άρδευση και η υδροπονία έχουν ενισχύσει 
τη δηµοτικότητά τους.
Η οµάδα ερευνητών χρησιµοποίησε εικόνες από 
τους δορυφόρους Landsat και Sentinel-2 για να 
χαρτογραφήσει, την εξάπλωση των θερµοκηπί-
ων σε 119 χώρες, µεταξύ των οποίων η Ισπανία 
(5,6% της συνολικής έκτασης), η Ιταλία (4,1%), 
το Μεξικό (3,3%), η Τουρκία (2,4%), το Μαρόκο 
(2,3%), η ∆ηµοκρατία της Κορέας (1,8%), την Ι-
απωνία (1,7%), την Ολλανδία (1,4%) και τη Γαλ-
λία (1,3%). Χαρτογράφησαν επίσης θερµοκήπια 
σε 22 χώρες στην Αφρική, όπου χρησιµοποιού-
νται κυρίως για παραγωγή λαχανικών. Β. ΜΑΝΤΑ

ΣΗΜΑΝΤΙΚΕΣ αλλαγές αναµένονται για την 
παγκόσµια αγορά αβοκάντο στην παραγω-
γή και στο εµπόριο, σύµφωνα µε νέα έκθε-
ση της Rabobank. Πρόκειται για µια αγορά 
που βρίσκεται σε φάση επέκτασης και µετα-
σχηµατισµού, καθώς µε την αύξηση της πα-
ραγωγής και του εµπορίου, νέες αγορές ανα-
δύονται και η ζήτηση αυξάνεται. Η Rabobank 
προτρέπει τους παίκτες του κλάδου να και-
νοτοµήσουν και να προσαρµοστούν στις νέες 

συνθήκες. Όπως σηµειώνεται στην έκθεση της 
RaboResearch Food & Agribusiness., οι πα-
γκόσµιες εξαγωγές αναµένονται να ξεπερά-
σουν το ορόσηµο των 3 εκατ. τόνων µέχρι το 
2025, ενώ η Λ. Αµερική θα διατηρήσει την ηγε-
τική της θέση. Η ευρωπαϊκή αγορά έχει σηµει-
ώσει ταχεία ανάπτυξη, κυρίως στην Ισπανία, αν 
και η περιορισµένη διαθεσιµότητα νερού πα-
ραµένει σηµαντικός παράγοντας που περιορί-
ζει την επέκταση της παραγωγής. 

ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΑ ΣΤΟ ΑΒΟΚΑΝΤΟ ΠΡΟΤΕΙΝΕΙ Η RABOBANK

ΕΙ∆ΗΣΕΙΣ
ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: 
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΜΑΝΤΑ
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ΤΗ ΧΑΜΗΛΟΤΕΡΗ απόδοση για πράσινα ακτι-
νίδια στην ιστορία της κατέγραψε το 2023 η Ι-
ταλία, αφήνοντας ελεύθερο το πεδίο σε άλ-
λους ανταγωνιστές, όπως η Ελλάδα, η οποία 
έγινε ο κορυφαίος παραγωγός στην Ευρώπη. 
Σύµφωνα µε τον διευθυντή ενός µεγάλου ε-
µπορικού οµίλου στη Βόρεια Ιταλία, η µέση 
τιµή ήταν πολύ υψηλή από την αρχή της εκ-
στρατείας το περασµένο φθινόπωρο ενώ πε-

ραιτέρω αύξηση των τιµών σηµειώθηκε από 
τα µέσα Μαρτίου έως τα µέσα Μαΐου, όταν τα 
αποθέµατα είχαν εξαντληθεί. Αιτίες για την έλ-
λειψη υπήρξαν οι παγετοί το 2023 και οι υπερ-
βολικές βροχοπτώσεις που ακολουθούνται α-
πό µεγάλες ξηρασίες. Η έλλειψη νέων φυτεύσε-
ων µειώνει επίσης τη διαθεσιµότητα, καθώς πολ-
λοί καλλιεργητές αντικαθιστούν το πράσινο ακτι-
νίδιο µε κιτρινόσαρκες ποικιλίες. Β. ΜΑΝΤΑ

ΣΕ ΥΨΗΛΑ ρεκόρ έχουν εκτοξευθεί οι τιµές του 
χυµού πορτοκαλιού, λόγω των κακών καιρικών 
συνθηκών και των ασθενειών στη Βραζιλία, τη 
µεγαλύτερη εξαγωγική χώρα στον κόσµο, σύµ-
φωνα µε δηµοσίευµα από τους Financial Times. 
Το γεγονός αυτό ωθεί πολλές βιοµηχανίες να διε-

ρευνήσουν αν µπορούν να χρησιµοποιήσουν µα-
νταρίνια ως εναλλακτική λύση για την παρασκευή 
χυµού. Σηµειώνεται ότι τα συµβόλαια µελλοντι-
κής εκπλήρωσης για χυµό πορτοκαλιού έχουν 
κλονιστεί ήδη από τα τέλη του 2022, όταν ένας τυ-
φώνας και στη συνέχεια ένας παγετός, κατέστρε-
ψαν στρέµµατα πορτοκαλεώνων στη Φλόριντα, 
τον δεύτερο µεγαλύτερο παραγωγό στον κόσµο. 
Όµως το ράλι επιταχύνθηκε απότοµα τον περα-
σµένο µήνα καθώς η προοπτική µιας πολύ φτω-
χής συγκοµιδής στη Βραζιλία έχει πανικοβάλει 
την αγορά. «Πρόκειται για κρίση», δήλωσε ο Kees 
Cools, πρόεδρος της ∆ιεθνούς Ένωσης Χυµών 
Φρούτων και Λαχανικών (IFU). Η µακροπρόθε-
σµη λύση για την έλλειψη πορτοκαλιών, σύµφωνα 
µε τον Cools, µπορεί να είναι η παρασκευή χυµού 
από µανταρίνια, των οποίων τα δέντρα είναι πιο αν-
θεκτικά στην κλιµατική αλλαγή µε την IFU να εξε-
τάζει το ενδεχόµενο να ξεκινήσει τη σχετική ρυθµι-
στική διαδικασία, σηµειώνει ο Cools. Β. ΜΑΝΤΑ

ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΟΡΤΑΣΜΟ του «Veganuary», έ-
να κίνηµα που ενθαρρύνει τους ανθρώπους 
σε όλο τον κόσµο να δοκιµάσουν έναν vegan 
τρόπο ζωής,  η µωβ γλυκοπατάτα επιλέχθη-
κε ως Λαχανικό της Χρονιάς 2024, από µια 
9µελή οµάδα ειδικών. Το Veganuary ανέ-
πτυξε την ιδέα του για το Λαχανικό της Χρο-
νιάς σύµφωνα µε το θέµα της παγκόσµιας 
καµπάνιας «Vote for Veggies», που στοχεύ-
ει να αναδείξει τη σχέση των λαχανικών µε 

τη βιωσιµότητα, τη δηµιουργικότητα, τη γεύ-
ση, τις τάσεις και τη µακροζωία. Σε ό,τι αφο-
ρά την άνοδο της φήµης της µωβ γλυκοπατά-
τας οφείλεται και στο ντοκιµαντέρ του Netfl ix 
«Secrets of the Blue Zones». Γ. ΡΟΥΠΑΣ

XANEI THN ΠΡΩΤΙΑ ΣΤΗΝ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΠΡΑΣΙΝΟΥ 
ΑΚΤΙΝΙΔΙΟΥ Η ΙΤΑΛΙΑ, ΣΤΗΝ ΚΟΡΥΦΗ Η ΕΛΛΑΔΑ

Μανταρίνι αντί 
για πορτοκάλι 
φέρνουν τα ρεκόρ 
τιμής στον χυμό

ΛΑΧΑΝΙΚΟ ΤΟΥ 2024 Η ΜΩΒ ΓΛΥΚΟΠΑΤΑΤΑ
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ΖΙΖΑΝΙΟΚΤΟΝΙΑ 
ΜΕ ΤΕΧΝΗΤΗ 
ΝΟΗΜΟΣΥΝΗ  
ΑΠΟ ΤΗΝ CNH
ΑΚΡΙΒΕΙΑ 99% στη διαχείριση των ζιζανίων 
υπόσχεται το Smart Cultivator της Stout, το 
ελεγχόµενο από λογισµικό µηχάνηµα για 
τρακτέρ, που χρησιµοποιεί κάµερες, τε-
χνητή νοηµοσύνη και τεχνολογία όρασης, 
για να διακρίνει τις καλλιέργειες από τα ζι-
ζάνια. To µηχάνηµα αυτό παρουσιάστη-
κε στην Τουλούζη της Γαλλίας, στην World 
FIRA από τη New Holland (όµιλος CNH), 
τη διεθνή οργάνωση για τους παγκόσµι-
ους προµηθευτές αγροτικών ροµπότ. 
Να σηµειωθεί ότι ο όµιλος CNH επένδυ-
σε στην αµερικανική Stout Industrial, α-
ποκτώντας µειοψηφικό µερίδιο 10% στα 
τέλη του 2022. Σε ό,τι αφορά τη λειτουρ-
γία του µηχανήµατος, µόλις αναγνωριστεί 
το έδαφος, το Smart Cultivator καλλιεργεί 
και αφαιρεί ταυτόχρονα τα ζιζάνια ενώ το 
αυτορυθµιζόµενο σύστηµα όρασης τεχνη-
τής νοηµοσύνης (AI) του επιτρέπει να συ-
ντονίζεται αυτόµατα σε κάθε καλλιέργεια. 
Το µηχάνηµα µπορεί να τραβηχτεί από ένα 
τρακτέρ µε σύνδεσµο 3 σηµείων και PTO 
(1000) για την περιστροφή της υδραυλικής 
αντλίας ενώ η κατασκευάστρια εταιρεία υ-
ποστηρίζει ότι είναι σε θέση να διαχειρίζε-
ται προσεκτικά, περί τα 8 στρέµµατα κη-
πευτικά την ώρα. Γ. ΚΟΝΤΟΝΗΣ

ΣΤΑ 100 ΔΙΣ. ΔΟΛΑΡΙΑ 
Η ΑΓΟΡΑ ΚΑΘΕΤΗΣ 
ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΩΣ ΤΟ 2035

Η ΑΝΑΓΚΗ για φρέσκα προϊόντα από «το χωρά-
φι στο πιάτο», διασφαλίζοντας την προστασία του 
περιβάλλοντος, µαζί µε την αυξηµένη κατανάλω-
ση βιολογικών, αναδεικνύεται ως βασικός παρά-
γοντας που θα ωθήσει την ανάπτυξη της παγκό-
σµιας αγοράς κάθετης γεωργίας. Σύµφωνα µε έ-
ρευνα της Research Nester, ο τοµέας πρόκειται 
να φτάσει σε αξία τα 96,33 δις. δολάρια έως το 
2035. Τα πλεονεκτήµατα που προσφέρει η κάθε-
τη γεωργία, όπως η ελαχιστοποίηση της χρήσης 
γεωργικής γης, η µείωση της κατανάλωσης νε-
ρού και η παραγωγή προϊόντων υψηλής ποιότη-
τας, θα κινητοποιήσουν το ενδιαφέρον. Β. ΜΑΝΤΑ

ΑΥΞΗΣΗ 24% ΣΕ ΕΙΣΑΓΩΓΕΣ 
ΦΡΟΥΤΟΛΑΧΑΝΙΚΩΝ 
ΤΟ α ΠΕΝΤΑΜΗΝ0 2024
ΣΥΜΦΩΝΑ µε στοιχεία του Συνδέσµου Ελ-
ληνικών Επιχειρήσεων Εξαγωγής, ∆ι-
ακίνησης Φρούτων Λαχανικών και Χυ-
µών INCOFRUIT-HELLAS, αυξηµένες κατά 
23,26% είναι οι εισαγωγές φρούτων και λα-
χανικών τους πέντε πρώτους µήνες του τρέ-
χοντος έτους. Συγκεκριµένα, οι εισαγωγές 
ανήλθαν σε 383.324 τόνους φρούτων και 
λαχανικών το πεντάµηνο του τρέχοντος έ-
τους έναντι των 310.979 τόνων του ίδιου δι-
αστήµατος του περασµένου έτους. Όπως α-
νέφερε σε δήλωσή του στο Αθηναϊκό – Μα-
κεδονικό Πρακτορείο Ειδήσεων ο Ειδικός 
Σύµβουλος του Συνδέσµου, Γιώργος Πολυ-
χρονάκης, οι τάσεις αυτές δείχνουν την «συ-
νεχή ανάπτυξη του ξένου ανταγωνισµού τό-
σο στην χώρα µας όσο και στις λοιπές κοινο-
τικές αγορές». Γ. ΡΟΥΠΑΣ

EI∆ΗΣΕΙΣ ΝΕΑ
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ΦΑΡΜΑΚΑ ΚΑΙ ΚΑΛΛΥΝΤΙΚΑ 
ΑΠΟ ΦΡΟΥΤΑ ΜΕ ΤΟ ΑΠΘ
ΤΗΝ ΕΙΣΟ∆Ο ΤΟΥ στη µετα-
ποίηση των φρούτων που 
παράγει εξετάζει ο ΑΣΟΠ 
Βελβεντού «∆ήµητρα». Ήδη 
βρίσκεται σε εξέλιξη ερευ-
νητικό πρόγραµµα σε σύ-
µπραξη µε το Αριστοτέλειο 
Πανεπιστήµιο Θεσσαλονί-
κης και το Εθνικό Κέντρο Έ-
ρευνας και Τεχνολογικής Α-
νάπτυξης (ΕΚΕΤΑ), όπου σε 
συνεργασία µε τον Συνεται-
ρισµό διερευνώνται τα συ-
στατικά και οι θρεπτικές ου-
σίες που περιέχει το ροδά-

κινο. Στόχος σύµφωνα µε 
τον πρόεδρο του Συνεταιρι-
σµού, ∆ηµήτρη Κοσµά, είναι 
να αξιοποιηθούν τα αποτε-
λέσµατα της έρευνας για την 
παραγωγή καλλυντικών και 
φαρµακευτικών προϊόντων. 
Ταυτόχρονα εξετάζεται η εί-
σοδος στην αποξήρανση 
φρούτων, ώστε να µπορέ-
σει ο Συνεταιρισµός να δώ-
σει υπεραξία στα υπερώ-
ριµα φρούτα, τα οποία πω-
λούνται σε πολύ χαµηλές τι-
µές στα χυµοποιεία. 

ΕΝΩΝΕΙ ΟΛΟ ΤΟ ΠΗΛΙΟ ΤΟ ΚΑΣΤΑΝΟ ΠΟΠ ΠΗΛΙΟΥ ΠΟΥ ΤΡΕΧΕΙ Ο ΑΣ ΖΑΓΟΡΑΣ
ΜΕ �ΠΡΑΣΙΝΟ ΦΩΣ� της τελικής δια-
βούλευσης των εµπλεκόµενων παραγω-
γικών φορέων, παίρνει το δρόµο η υποβο-
λή του φακέλου για το ΠΟΠ Κάστανο Πηλί-
ου στις αρµόδιες υπηρεσίες του υπουργεί-
ου Αγροτικής Ανάπτυξης και στη συνέχεια, 
αν δεν υπάρξουν ενστάσεις, για έγκριση α-
πό τα αρµόδια όργανα της Ε.Ε. Τη διαδικα-
σία«τρέχει» ο ΑΣ Ζαγοράς, ανταποκρινόµε-
νος σε πρόσκληση της Περιφέρειας Θεσσα-
λίας, µέλους της Ένωσης Ευρωπαϊκών Πε-
ριφερειών µε Προϊόντα Προέλευσης. Εξάλ-
λου, ο ιστορικός Συνεταιρισµός αποτελεί 
τον πρώτο φορέα στην ΕΕ που κατοχύρω-
σε το 1996, ΠΟΠ για το µήλο, «Μήλα Ζαγο-
ράς Πηλίου» και το κάστανο στοχεύει να εί-
ναι το επόµενο βήµα του. 
Η συγκρότηση του φακέλου πραγµατο-
ποιήθηκε από τον Συνεταιρισµό στο πλαί-
σιο συγχρηµατοδοτούµενου προγράµµα-
τος της Περιφέρειας Θεσσαλίας, που έχει 
θέσει το κάστανα Πηλίου στα δέκα προϊό-

ντα που προτείνεται να ενισχύσουν τη φα-
ρέτρα του καλαθιού των πιστοποιηµένων 
θεσσαλικών ειδών αγροδιατροφής.
Στόχος είναι η κατοχύρωση ΠΟΠ να αφορά 
όλες τις κοινότητες του Πηλίου που παρά-
γουν κάστανο και να µπορεί επίσης να αξι-

οποιηθεί και από άλλες επιχειρήσεις στην 
περιοχή. Άλλωστε για το λόγο αυτό, ο Α.Σ. 
Ζαγοράς προσκάλεσε σύσκεψη στις 25 Α-
πριλίου µε θεσµικούς εκπροσώπους των 
παραγωγών και επιχειρηµατίες από την 
ευρύτερη περιοχή του Πηλίου. Λ. ΛΙΑΜΗΣ
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EI∆ΗΣΕΙΣ ΝΕΑ

Δίνουν τον καλύτερο εαυτό τους όταν οι πατάτες είναι για καλό σκοπό 

ΜΕ ΕΠΙΤΥΧΙΑ ολοκληρώθηκε η Field 
Day του καινοτόµου εκπαιδευτικού 
και κοινωφελούς project καλλιέρ-
γειας πατάτας, που υλοποίησαν το 
Πανεπιστήµιο Πελοποννήσου, ο 
∆ήµος Καλαµάτας και οι εταιρείες 
COMPO EXPERT Ελλάς, UPL Ελ-
λάς και AGRIMORE από τον κλάδο των εφο-
δίων, καθώς και η GREEN PROJECTS, εξειδι-
κευµένη στη γεωργία ακριβείας και τις νέες 
τεχνολογίες. Η Field Day που πραγµατοποι-
ήθηκε στις εγκαταστάσεις του Αγροκτήµατος 
του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου στην Κα-
λαµάτα, αποτέλεσε σηµείο αναφοράς για τη 
συνεργασία µεταξύ πανεπιστηµιακής κοινό-
τητας, τοπικής αυτοδιοίκησης και αγροτικών 
επιχειρήσεων. Η εκδήλωση αυτή είχε πολλα-
πλούς στόχους που επιτεύχθηκαν µε εξαιρε-
τικά αποτελέσµατα:
■ Εκπαίδευση φοιτητών και φοιτητριών
Η συνάντηση παρείχε στους φοιτητές και τις 
φοιτήτριες του Τµήµατος  Γεωπονίας της Σχο-
λής Γεωπονίας και Τροφίµων, πολύτιµες γνώ-
σεις και πρακτική εµπειρία στη λίπανση, τη 
φυτοπροστασία, τις δυνατότητες που έχουµε 
µε τις νέες βελτιωµένες ποικιλίες και τις νέ-

ες τεχνολογίες και καλλιεργητικές 
πρακτικές που εφαρµόζονται στην 
καλλιέργεια πατάτας. 
■ Προσφορά προς την κοινω-
νία Το Πανεπιστήµιο Πελοποννή-
σου, µε την υποστήριξη των συ-
νεργαζόµενων εταιρειών, στοχεύ-

ει να προσφέρει την παραγωγή πατάτας σε ορ-
γανισµούς κοινωφελούς χαρακτήρα, ενισχύο-
ντας τις τοπικές κοινότητες και προάγοντας τη 
βιωσιµότητα και την αλληλεγγύη. 
■ Ενίσχυση συνεργασίας Η εκδήλωση 
«Field Day» αποτέλεσε το βήµα για την ενί-
σχυση της συνεργασίας µεταξύ της πανεπι-
στηµιακής κοινότητας, της τοπικής αυτοδιοί-
κησης και της αγροτικής επιχειρηµατικότητας. 
Η αλληλεπίδραση και η ανταλλαγή γνώσεων 
και εµπειριών συνέβαλαν στη δηµιουργία ε-
νός ισχυρού δικτύου που θα προάγει την α-
νάπτυξη και την εφαρµογή καινοτόµων λύσε-
ων στον γεωργικό τοµέα.
■ Συµµετοχή εταιρειών Η οργάνωση και δι-
εξαγωγή του project «Πατάτες για καλό σκο-
πό» δεν θα ήταν δυνατή χωρίς τη συµβο-
λή των αναγνωρισµένων εταιρειών UPL Ελ-
λάς, COMPO EXPERT Ελλάς, AGRIMORE και 

GREEN PROJECTS. Οι συµµετέχοντες, εταιρεί-
ες και φορείς, εξέφρασαν από κοινού την επι-
θυµία τους και σκοπό τους, αυτή η πολύπλευ-
ρα θετική κίνηση να αναπτυχθεί και να εξελι-
χθεί µέσα στα χρόνια σαν µια σύµπραξη εκπαί-
δευσης και προσφοράς στην κοινωνία.

Το όφελος είναι 
σηµαντικό για όλους
«Οι επιχειρήσεις αποκτούν πρόσβαση στην έ-
ρευνα, το Πανεπιστήµιο αποκτά πρόσβαση σε  
πληροφορίες για νέα καινοτόµα προϊόντα και 
τεχνολογίες, καθώς και για τα προβλήµατα 
που αντιµετωπίζουν οι γεωργικές επιχειρή-
σεις και οι νέοι εκκολαπτόµενοι επιστήµονες 
διευρύνουν τον επαγγελµατικό τους ορίζοντα. 
Παράλληλα, µέσω της τοπικής αυτοδιοίκησης 
µεταφέρεται η γνώση και η καινοτοµία στους 
δηµότες που ασχολούνται µε τον πρωτογε-
νή τοµέα. Η εφαρµογή καινοτοµιών θα επιφέ-
ρει πολλαπλά οφέλη στη βιώσιµη ανάπτυξη 
της γεωργίας της χώρας µας» σηµείωσε µε-
ταξύ άλλων ο Αναστάσιος Κώτσιρας, γεωπό-
νος-καθηγητής του Πανεπιστηµίου Πελοπον-
νήσου, Τµήµα Γεωπονίας, Εργαστήριο Εφαρ-
µοσµένης Λαχανοκοµίας.   

Μια σύµπραξη του Πανεπιστηµίου Πελοποννήσου, του ∆ήµου Καλαµάτας και τεσσάρων εταιρειών από τον κλάδο των γεωργικών εφοδίων και 
της τεχνολογίας, για την εκπαίδευση και την κοινωνία το project καλλιέργειας πατάτας µε τίτλο «Πατάτες για καλό σκοπό».
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ΜΕΙΩΜΕΝΟ ΑΣΦΑΛΙΣΤΡΟ ΣΤΟΝ ΕΛΓΑ, ΚΙΝΗΤΡΟ  
ΓΙΑ ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ ΣΤΗΝ ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 
ΠΙΟ ΧΑΜΗΛΟ ασφάλιστρο ΕΛΓΑ και απαλλα-
γή από τον κίνδυνο περικοπής της αποζη-
µίωσης στην περίπτωση συνεχόµενων ζη-
µιών, αποτελούν τα επιπλέον κίνητρα για 
συµµετοχή των αγροτών στο επενδυτικό 
Μέτρο Ενεργητικής Προστασίας, η ηµερο-
µηνία της πρόσκλησης για το οποίο µάλλον 
θα είναι µέσα στο 2025. Πρόκειται για οφέλη 
που θα απολαµβάνουν για πρώτη φορά ό-
σοι επενδύσουν σε αντιχαλαζικά, αντιπαγε-
τικά συστήµατα κ.α., µε βάση το νέο Κανο-
νισµό του ΕΛΓΑ που έχει τεθεί σε διαβού-
λευση.  Το Μέτρο του ΠΑΑ που ετοιµάζεται 
προσφέρει 80% ενίσχυση για όλες τις επεν-
δυτικές δαπάνες στα φυσικά πρόσωπα και 
100% ενίσχυση, δηλαδή καλύπτει το πλήρες 
κόστος, για τα συλλογικά σχήµατα. 
Αυτήν την περίοδο, πραγµατοποιείται η µε-

λέτη για την αναθεώρηση του εύλογου κό-
στους υλοποίησης των επενδύσεων, τη βελ-
τίωση του υφιστάµενου πλαισίου και την έκ-
δοση νέου θεσµικού πλαισίου που πρόκειται 
να διέπει την παρέµβαση. Επιπλέον δροµο-
λογείται η απλούστευση της διαδικασίας αί-
τησης. Για τις συλλογικές επενδύσεις προ-
βλέπεται µέγιστη στήριξη ύψους 600.000 
ευρώ (ήταν 1 εκατ. ευρώ) και για τα φυσι-
κά πρόσωπα τα 18.000 ευρώ. Ως συλλογικές 
επενδύσεις θα ορίζονται οι επενδύσεις που 
πραγµατοποιούνται από συλλογικό σχήµα 
γεωργών και ωφελεί το σύνολο ή ένα ποσο-
στό άνω του 50% των µελών του σχήµατος, 
µε στόχο τη δηµιουργία οικονοµιών κλίµα-
κας αλλά και τη βέλτιστη αξιοποίηση των ε-
πενδύσεων (πχ. ανεµοµείκτες), αναφέρει το 
Στρατηγικό Σχέδιο. Γ. ΚΟΝΤΟΝΗΣ

ΜΕ 60 ΕΚΑΤ. ΕΥΡΩ 
ΑΝΟΙΓΕΙ 
ΤΟ ΚΟΜΦΟΥΖΙΟ
ΜΕ ΕΠΙΛΕΞΙΜΕΣ καλλιέργειες πυρηνόκαρ-
πα, µηλοειδή και αµπέλι και νέες προσθή-
κες την καρυδιά και τα εσπεριδοειδή προ-
κηρύσσεται µε προϋπολογισµό 60 εκατ. 
ευρώ το Μέτρο Κοµφούζιο µέχρι τέλος Ι-
ουνίου σύµφωνα µε ανακοίνωση του υ-
πουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 
Οι ενδιαφερόµενοι για ένταξη µπορούν 
µε δική τους ευθύνη να ξεκινήσουν την 
εφαρµογή των δεσµεύσεων για την τρέ-
χουσα καλλιεργητική περίοδο 2024, σύµ-
φωνα µε τα όσα αναφέρει το υπουργείο. 
Οι δικαιούχοι αγρότες του προγράµµα-
τος θα µπορούν να εντάξουν στη δρά-
ση µόνο αγροτεµάχια που δεν έχουν ε-
νισχυθεί από το ΠΑΑ την περασµένη πε-
ρίοδο για τη µέθοδο Κοµφούζιο. Τα υ-
πόλοιπα αγροτεµάχια, υπενθυµίζεται, 
πως ενισχύονται µέσω των οικολογι-
κών σχηµάτων των άµεσων ενισχύσε-
ων. Προτεραιότητα για ένταξη µε βάση 
µοριοδότηση θα έχουν οι αγρότες που: 
■Είναι µέλη οµάδας ή/και οργάνωσης 
παραγωγών. ■ Η ενισχυόµενη έκτασή 
τους βρίσκεται σε υδατικό σύστηµα µε 
λιγότερο από καλή ποιοτική κατάσταση.  
■ Η ενισχυόµενη έκτασή τους βρίσκε-
ται σε περιοχή Natura 2000. Γ. ΚΟΝΤΟΝΗΣ

ΥΨΟΣ ΕΝΙΣΧΥΣΗΣ 
ΚΟΜΦΟΥΖΙΟ

ΕΣΠΕΡΙ∆ΟΕΙ∆Η

 

ΠΡΩΤΑ
2 ΕΤΗ

 

ΕΠΟΜΕΝΑ
3 ΕΤΗ

57,9 62,7

ΡΟ∆ΑΚΙΝΙΑ, ΝΕΚΤΑΡΙΝΙΑ,
ΒΕΡΙΚΟΚΙΑ 41,4 48,2

∆ΑΜΑΣΚΗΝΙΑ 53,9 70,2

ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΑΜΠΕΛΙ,
ΣΤΑΦΙ∆Α 66,8 76,0

ΜΗΛΙΑ, ΑΧΛΑ∆ΙΑ,
ΚΥ∆ΩΝΙΑ, ΚΑΡΥ∆ΙΑ 98,9 113,7

Νέες προσθήκες στο Μέτρο για το  
Κουµφούζιο αποτελούν η καρυδιά  
αλλά και τα εσπεριδοειδή.
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ΑΓΟΡΑ ΚΡΕΜΜΥ∆Ι

Από ιδιαίτερα καλή αφετηρία ξεκίνησε η νέα ε-
µπορική σεζόν για τα ξερά κρεµµύδια, µε το 
γινόµενο απόδοσης επί τιµή να δίνει φέτος 

στην αρχή καλύτερο αποτέλεσµα για τον παραγω-
γό. Ενδεικτική η κατάσταση στα Βάτικα της Λακω-
νίας, που κράτησαν για αρκετά µεγάλο διάστηµα τις 
πολύ καλές τιµές (από Απρίλιο έως και αρχές Ιου-
νίου) και για τη φρέσκια σοδειά, ενώ από κοντά ακο-
λουθούσαν και τα Red Cross της Βοιωτίας µε τιµή βά-
σης τα 70 λεπτά. Ωστόσο, αυτό το διάστηµα, παραδο-
σιακά, παρατηρείται αφενός µια πτώση στις τιµές και 
αφετέρου µία σταδιακή στροφή της κατανάλωσης σε 
λευκά κρεµµύδια, λόγω της υπερπροσφοράς, ρίχνο-
ντας τις τιµές στα κόκκινα Red Cross της Βοιωτίας στα 
55-57 λεπτά, από τα 70 λεπτά πριν ένα δεκαπενθή-
µερο και στα Βατικιώτικα της Λακωνίας πλέον στα 60 
λεπτά τιµή αναχώρησης. Βέβαια, αναµένεται µία ανα-
θέρµανση του αγοραστικού ενδιαφέροντος λόγω του-
ρισµού που θα κρατήσει τις τιµές σε λογικά επίπεδα, 
αφού τους καλοκαιρινούς µήνες έως τον Οκτώβριο η 
κατά κεφαλήν κατανάλωση διπλασιάζεται. 
Αυτό που µένει να φανεί είναι πώς θα διαµορφωθεί 
η ζήτηση από το εξωτερικό και οι αποδόσεις στα χω-

ράφια το δεύτερο µισό του καλοκαιριού. Άλλωστε α-
πό θέµα ποσοτήτων, οι πρώιµες ποικιλίες (έως 15 Ι-
ουλίου) αποτελούν µόλις το 35% της σοδειάς και οι 
όψιµες (µετά τις 15 Ιουλίου), το υπόλοιπο 65%.
Εν τω µεταξύ, οι παραγωγοί σε Βοιωτία και λοιπές 
ζώνες παραγωγής στην Ελλάδα περιµένουν να εξα-
ντληθούν τα ολλανδικά αποθέµατα κρεµµυδιού, ώ-
στε να ξεκολλήσουν οι τιµές στα λευκόσαρκα (Aldobo, 
Babylon, Sakura) από τα χαµηλά επίπεδα των 28-30 
λεπτών και να κινηθούν ξανά προς τα 40 λεπτά. Στην 
Ελλάδα εντοπίζεται τις τελευταίες δέκα µέρες µία 
σταδιακή συσσώρευση ποσοτήτων, δεδοµένου ότι τα 
χωράφια της Κεντρικής Ελλάδας και της Μακεδονίας 
(Βόλος, Λάρισα, Χαλκιδική, Σέρρες, ∆ράµα) µπήκαν 
σε παραγωγή νωρίτερα από το αναµενόµενο, µε α-
ποτέλεσµα να υπάρχει ζήτηση µόνο στις τιµές του α-
νταγωνισµού. Άλλωστε, οι ίδιοι ευνοϊκοί παράγοντες 
που έφεραν το µάζεµα των πρώτων κιλών στις 2 Α-
πριλίου, οδήγησαν στην έναρξη της συγκοµιδής στις 
βορειότερες ζώνες αρχές Ιουνίου.

ΔΙΟΡΘΩΝΕΙ Η ΤΙΜΗ 
ΣΤΟ ΞΕΡΟ ΚΡΕΜΜΥΔΙ
ΣΤΗΡΙΓΜΑ Ο ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ

ΟΙ ΖΕΣΤΕΣ 
ΕΦΕΡΑΝ ΤΙΣ 
ΠΡΩΤΕΣ ΚΟΠΕΣ 
ΚΡΕΜΜΥΔΙΟΥ 
ΣΤΙΣ 2 ΑΠΡΙΛΙΟΥ

ΠΑΡΑ∆ΟΣΙΑΚΑ ΑΥΤΟ ΤΟ ∆ΙΑΣΤΗΜΑ Η ΥΠΕΡΠΡΟΣΦΟΡΑ
ΡΙΧΝΕΙ ΤΙΣ ΤΙΜΕΣ, ΠΟΥ ∆ΙΑΜΟΡΦΩΝΟΝΤΑΙ ΣΤΑ 60 ΛΕΠΤΑ ΓΙΑ 
ΤΑ ΒΑΤΙΚΙΩΤΙΚΑ ΚΑΙ ΣΤΑ 55·57 ΛΕΠΤΑ ΤΑ RED CROSS ΒΟΙΩΤΙΑΣ  
ΤOY   ΓΙΑΝΝΗ ΡΟΥΠΑ

ΤΙΜΕΣ ΠΑΡΑΓΩΓΟΥ �ΕΥΡΩ/ΚΙΛΟ�

ΑΠΡ 2024 ΜΑΙ 2024 ΙΟΥΝ 2024

50�55

40�45

30�35

70�80
60�70

50�60

ΛΕΥΚΑ
ΚΟΚΚΙΝΑ
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ΑΓΟΡΑ ΚΕΡΑΣΙ

ΠΡΩΙΜΗ ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΠΟΥ ΠΛΗΡΩΘΗΚΕ ΜΕΧΡΙ 10 ΕΥΡΩ ΤΟ ΚΙΛΟ,
ΜΕΙΩΜΕΝΕΣ ΑΠΟ∆ΟΣΕΙΣ, ΕΙ∆ΙΚΑ ΣΕ ΚΑΠΟΙΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ,
ΚΑΙ ΛΙΓΟ ΧΑΛΑΖΙ ΣΤΗ ΣΥΓΚΟΜΙ∆Η   ΤΟΥ ΛΕΩΝΙ∆Α ΛΙΑΜΗ

ΤΑ ΕΙΧΕ ΟΛΑ 
Η ΦΕΤΙΝΗ ΧΡΟΝΙΑ 
ΓΙΑ ΤΑ ΚΕΡΑΣΙΑ  

Όλες οι τεχνικές 
φροντίδες έχουν γίνει 
από τους παραγωγούς 

που δεν έχουν κεράσι να 
µαζέψουν, όµως βάση 
ΕΛΓΑ δεν δικαιούνται 

στήριξη για ζηµιές στο 
προανθικό στάδιο.

ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΗ 
ΓΙΑ ΖΗΜΙΕΣ ΣΤΟ 
ΠΡΟΑΝΘΙΚΟ ΣΤΑ∆ΙΟ

ΜΕΙΩΣΗ ΑΠΟ∆ΟΣΕΩΝ 

ΠΕΛΛΑ

ΑΡΝΙΣΣΑ

Ε∆ΕΣΣΑ

90�95%

80�90%

95�100%

�ΕΙΝΑΙ ΝΩΠΗ ακόµη η υπόσχεση 
του υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης 
ότι ο Κανονισµός του ΕΛΓΑ θα αλλάξει 
και από το 2024 θα προβλέπεται να 
αποζηµιώνονται ζηµίες από καιρικά 
φαινόµενα στο προανθικό στάδιο. 
∆υστυχώς, όµως, ακόµη βρισκόµαστε 
στη διαβούλευση», σηµειώνει ο 
παραγωγός από την Άρνισσα Νίκος 
Θεοδώρου. Αντίστοιχα, ο συνάδελφός 
του Γιώργος Ταξίδης αναδεικνύει τη 
δύσκολη θέση των παραγωγών οι 
οποίοι «θα πάρουµε ξανά λεφτά στα 
χέρια τον Αύγουστο του 2025 εφόσον 
όλα πάνε καλά. Το ζητούµενο είναι τι θα 
γίνει τώρα, διότι αν εξαιρεθούν τα κόστη 
συλλογής, όλες τις υπόλοιπες φροντίδες 
οι παραγωγοί τις έχουν κάνει». 

20-21_KERASIA.indd   20 11/06/2024   19:20



21ΙΟΥΝΙΟΣ 2024

Από τα 10 ευρώ τιµή παραγωγού που έγρα-
ψε στο ξεκίνηµα, κάτω από το όριο των 2 
ευρώ το κιλό βρίσκεται αυτές τις µέρες 

(περί τα µέσα Ιουνίου) το κεράσι, ακολουθώντας 
µάλιστα πλαγιοκαθοδική πορεία. Γενικά πάντως 
η χρονιά δεν εξελίσσεται και τόσο καλά για τους 
παραγωγούς, καθώς οι αποδόσεις σε πολλές πε-
ριοχές δεν ήταν οι αναµενόµενες. Στον βασικό 
πυρήνα της καλλιέργειας για την Ελλάδα, την ΠΕ 
Πέλλας, όπου παράγεται σχεδόν 70% του ελληνι-
κού κερασιού, το πλήγµα για τους καλλιεργητές, 
κυρίως από τα τερτίπια του καιρού, µοιάζει να εί-
ναι ιδιαίτερα βαρύ.
«Αρχικά ήταν οι αφύσικα υψηλές θερµοκρασίες 
πάνω στην ανθοφορία, που περιόρισαν την καρ-
πόδεση, ακολούθησαν βροχές που προκάλεσαν 
εκτεταµένα προβλήµατα µε σκισίµατα στα κερά-
σια κι η χαριστική βολή ήρθε µε τη σφοδρή χαλα-
ζόπτωση που εκδηλώθηκε σε δύο φάσεις, µε το 
πρώτο κύµα να πλήττει τα µισά διαµερίσµατα του 

δήµου Έδεσσας και το δεύτερο τα υπόλοιπα», εξη-
γεί ο γεωπόνος Βαγγέλης Μάινος.

Έως και 80% η ζηµιά από το χαλάζι 
στο Μεσηµέρι και τη Βεγορίτιδα 
Οι µεγαλύτερες καταστροφές από τη χαλαζόπτω-
ση της περασµένης εβδοµάδας, όπως µας µετα-
φέρθηκε, καταγράφηκαν στο χωριό Μεσηµέρι, 
στην Κερασιά, καθώς και σε ένα τµήµα της Φλα-
µπουριάς. «Η ζηµιά στα κτήµατα που έπεσε το 
χαλάζι προσεγγίζει το 80%. Ήταν κυρίως όψιµες 
ποικιλίες από τις οποίες περιµέναµε να πάρουµε 
παραγωγή, γιατί οι πρώιµες και οι µεσοπρώιµες 
δεν ήταν εµπορεύσιµες λόγω σκισιµάτων από τις 
βροχοπτώσεις», µας εξήγησε ο Τάσος Βλαδίκας, 
πρόεδρος του Αγροτικού Συλλόγου Μεσηµερίου. 
Ο ίδιος σηµείωσε πως οι τιµές για τα λίγα κεράσια 
που βγαίνουν στο εµπόριο παίζουν από 0,80 έως 
και 1,30 ευρώ το κιλό, ενώ όσα έχουν σηµάδια α-
πό το χαλάζι πάνε για χυµό».

Στη συγκοµιδή πρώιµων ποικιλιών και δειλά – 
δειλά των µεσοπρώιµων προχωρούν οι παρα-
γωγοί κερασιού και στα χωριά στη λεκάνη της λί-
µνης Βεγορίτιδας. Και εδώ, όµως, η κατάσταση α-
πέχει από το να είναι ικανοποιητική, σηµειώνει ο 
παραγωγός, Νίκος Θεοδώρου από την Άρνισσα. 
«Σε κάποιες ποικιλίες η καρπόπτωση έφτασε στο 
80%, τα µεροκάµατα, εξαιτίας της τροµερής έλλει-
ψης χεριών είναι minimum στα 40 ευρώ και από 
την άλλη, παρά τη µειωµένη παραγωγή, οι τιµές 
βρίσκονται ήδη κάτω από τα 2 ευρώ το κιλό και α-
κολουθούν πτωτική πορεία», αναφέρει χαρακτη-
ριστικά ο παραγωγός.

ΤΙΜΕΣ ΠΑΡΑΓΩΓΟΥ

�ΕΥΡΩ / ΚΙΛΟ�

ΛΑΜΙΑ ΠΕΛΛΑΠΙΕΡΙΑ

1,50�2,50

ΣΕ ΚΑΠΟΙΕΣ 
ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ Η 
ΚΑΡΠΟΠΤΩΣΗ 
ΕΦΤΑΣΕ ΣΤΟ 
80% ΚΑΙ ΤΑ 
ΜΕΡΟΚΑΜΑΤΑ 
ΕΙΝΑΙ MINIMUM 
ΣΤΑ 40 ΕΥΡΩ

Κάτω από το όριο των 2,0 ευρώ 
το κιλό έχει υποχωρήσει η τιµή 
στο κεράσι, µε το κλείσιµο της 
πρώτης εβδοµάδας του Ιουνίου.
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ΑΓΟΡΑ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΟ ΡΟ∆ΑΚΙΝΟ

ΜΕΙΩΜΕΝΕΣ ΤΙΜΕΣ ΣΕ ΣΧΕΣΗ ΜΕ ΠΕΡΣΙ ∆ΙΝΟΥΝ ΤΑ ΠΡΩΤΑ 
ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΓΙΑ ΧΝΟΥ∆ΩΤΑ ΡΟ∆ΑΚΙΝΑ ΚΑΙ ΝΕΚΤΑΡΙΝΙΑ
ΜΕ ΤΟ ΚΑΛΟ ΣΕΝΑΡΙΟ ΝΑ ΑΝΤΑΜΕΙΒΕΙ ΤΑ ΟΨΙΜΑ  ΤΟΥ Λ. ΛΙΑΜΗ 

ΠΟΛΛΕΣ ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ 
ΜΑΖΙ ΣΤΗΝ ΑΓΟΡΑ 
ΜΕ ΤΑΒΑΝΙ 60 ΛΕΠΤΑ

Με πολύ χαµηλό «ταβάνι» στα 0,60 ευ-
ρώ το κιλό, πολύ µακριά από τα «θέ-
λω» των παραγωγών µε βάση τα έξο-

δα που έχουν κάνει, αλλά και κάτω από τις α-
ντίστοιχες περσινές επιδόσεις, κινούνται αυτή 
την εποχή οι τιµές στα επιτραπέζια ροδάκινα 
και τα νεκταρίνια της Μακεδονίας.
Τα αίτια πολλά, αλλά, όπως φαίνεται, µεγά-
λη ευθύνη φέρουν, για µια ακόµη φορά οι µη 
οργανωµένοι παραγωγοί και οι συναλλαγές 
τους στα στέκια και στη Λαχαναγορά, οι οποί-
ες διαµορφώνουν κλίµα και βάζουν «τρικλο-
ποδιές» στην εµπορία των προϊόντων µε βιώ-
σιµους όρους, µε συνέπεια τα αξιόπιστα ορ-
γανωµένα σχήµατα να πιέζονται.
Ενδεικτικό της κατάστασης που έχει διαµορ-
φωθεί στην περιοχή της Ηµαθίας, στις αρχές 
Ιουνίου, για τα δύο προϊόντα, είναι ότι για τα 
χνουδωτά επιτραπέζια ροδάκινα οι τιµές που 
ακούγονται, όπως µας µεταφέρθηκε, είναι α-
ποκαρδιωτικές, καθώς παίζουν στα 0,40 έ-
ως και 0,60 ευρώ το κιλό, ενώ στα νεκτα-
ρίνια, στα οποία συνήθως η αγορά δίνει ένα 

premium έως και 20 λεπτά στο κιλό, τα 0,60 
ευρώ το κιλό είναι ο κανόνας για τους περισ-
σότερους. «Ειδικά στα µικρόκαρπα νεκταρί-
νια, που φέτος φτάνουν το 50%, όταν σε µια 
κανονική χρονιά δεν ξεπερνούν το 20%, οι τι-
µές είναι ανοιχτές και υπάρχουν και αδιάθε-
τες ποσότητες», µας ανέφερε επικεφαλής µε-
γάλης συνεταιριστικής οργάνωσης από την 
περιοχή της Ηµαθίας, ο οποίος θέλησε να δια-
τηρήσει την ανωνυµία του.

Η πρωιµότητα έφερε 
µικροκαρπία στα νεκταρίνια
Η πρωιµότητα κατά περίπου 10-15 ηµέρες 
στην παραγωγή είναι αυτή που ενοχοποιεί-
ται κυρίως για την υψηλή µικροκαρπία στα 
νεκταρίνια, όπως εκτιµά ο πρόεδρος του Α.Σ. 
Κουλούρας «Απόλλων», Γιώργος Νεστορό-
πουλος, διευκρινίζοντας, ωστόσο, ότι στο ρο-
δάκινο η εικόνα είναι αρκετά καλύτερη. Εξη-
γεί, ακόµη, πως οι υπερπρώιµες ποικιλίες, ό-
πως η Lolita και η Francois είχαν µειωµένο 
τονάζ, δεδοµένου ότι οι καλλιεργητές τις εκρι-

ΟΙ ΠΡΟΒΛΕΨΕΙΣ 
ΤΗΣ MEDFEL
ΜΙΑ ΙΚΑΝΟΠΟΙΗΤΙΚΗ σοδειά αναµέ-
νουν πάντως φέτος οι παραγωγοί επιτρα-
πέζιου ροδάκινου, µε τις επίσηµες εκτιµή-
σεις της MEDFEL-EUROPECH στις 22 Μα-
ΐου να δίνουν τον τόνο για τον ανταγωνι-
σµό που θα συναντήσει το ελληνικό προϊ-
όν στις ευρωπαϊκές αγορές - στόχους. Ό-
σον αφορά τα ροδάκινα για άµεση κατανά-
λωση, η Ελλάδα περιµένει 215.000 τόνους 
επιτραπέζιου και 154.300 τόνους νεκτα-
ρίνια, δηλαδή συνολικά 369.300 τόνους. 
Σύµφωνα µε τις προβλέψεις, που παρου-
σιάστηκαν στο Europech Forum, η ελληνι-
κή παραγωγή το 2024 αναµένεται 8% πά-
νω από την παραγωγή του 2023 και 23% 
πάνω από τον µέσο όρο του 2018/2022. 
Στο νούµερο αυτό έρχεται να προστεθεί 
η παραγωγή 345.000 τόνων συµπύρη-
νου. Συνολικά στη χώρα θα συγκοµιστούν 
714.300 τόνοι ροδάκινων και νεκταρι-
νιών.  Σε επίπεδο Ευρώπης, η φετινή σο-
δειά θα ανέλθει σε 3.416.692 τόνους, νού-
µερο που αναλύεται σε 1.357.258 τόνους 
επιτραπέζιο, 1.343.481 τόνους νεκταρίνι 
και 715.953 τόνους συµπύρηνο. Συγκριτι-
κά µε το 2023, οι ευρωπαϊκές επιδόσεις σε 
όρους ποσότητας είναι βελτιωµένες κατά 
3,82% στα επιτραπέζια ροδάκινα, 7,72% 
στα νεκταρίνια (σταθµισµένοι οι δύο τύποι 
4,75% πάνω) και ανεβασµένες 1,34% για 
τα συµπύρηνα ροδάκινα.

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΠΑΡΑΓΩΓΗ
ΡΟ∆ΑΚΙΝΟΥ �ΧΙΛΙΑ∆ΕΣ. ΤΟΝΟI�

ΙΣΠΑΝΙΑ

ΙΤΑΛΙΑ

ΕΛΛΑ∆Α

ΕΥΡΩΠΗ

ΓΑΛΛΙΑ

967

715

230

3.416

1.510
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ζώνουν καθώς παρουσιάζουν προβλήµατα 
συχνά στην ποιότητα και τον όγκο παραγω-
γής. «Είναι ακόµη νωρίς να πούµε οτιδήπο-
τε. Ευελπιστούµε ότι οι όψιµες και οι υπερό-
ψιµες, θα πάνε καλύτερα. Η αλήθεια είναι, πά-
ντως, ότι αν και η απορρόφηση από την εξα-
γωγή δεν αντιµετωπίζει προβλήµατα, οι τιµές 
πιέζονται», επισηµαίνει ο κ. Νεστορόπουλος.

Πολλές ποικιλίες µαζί στην αγορά
Ως δύσκολη εξίσωση χαρακτηρίζει το κοµµάτι 
της εµπορίας φέτος και ο διευθυντής του Α.Σ. 
Μέσης, Αθανάσιος Μπρανιώτης, και παραδέ-
χεται κι εκείνος πως οι τιµές αυτή την περίο-
δο είναι µειωµένες. 
«Η πρωιµότητα έχει φέρει στην αγορά πολ-

Σύµφωνα µε τον παραγωγό  
Κ. Μαρκοβίτη η ταυτόχρονη κυ-

κλοφορία πολλών ποικιλιών λόγω 
καιρού είναι πιθανό να οδηγήσει να 
ξεµείνει η χώρα νωρίς από φρούτα. 

λές ποικιλίες µαζί, οπότε η διάθεση είναι πιο 
µεγάλη από τη ζήτηση, ενώ στην Ευρώπη υ-
πάρχουν και πολλά ισπανικά ροδάκινα και 
νεκταρίνια και φυσικά επηρεάζει και όλη η 
κατάσταση µε τον πόλεµο Ρωσίας – Ουκρα-
νίας», αναφέρει ο κ. Μπρανιώτης και δεν 
κρύβει την ανησυχία του για το επόµενο δι-
άστηµα, καθώς διαπιστώνει ότι το εµπόριο 

πιέζει για ακόµη πιο χαµηλές τιµές.
Για µη ικανοποιητικές τιµές παραγωγού µιλά 
και ο γεωπόνος Θεόδωρος Γκαλίτσιος από τη 
Βέροια, σηµειώνοντας πως «έπεσαν πολλές 
ποικιλίες την ίδια περίοδο. Για να καταλάβετε, 
ποικιλίες που κανονικά θα έπρεπε να συγκο-
µιστούν στις 20 Ιουνίου, άρχισαν να συγκοµί-
ζονται από τώρα. Επιπλέον, διαπιστώθηκαν 
και ζητήµατα µε το µέγεθος των φρούτων και 
την ποιότητά τους.

Θα ανταµειφθούν οι όψιµες ποικιλίες
Ο παραγωγός Κώστας Μαρκοβίτης από την 
πλευρά του δεν κρύβει την αγωνία του ό-
τι η ταυτόχρονη κυκλοφορία στην αγορά τό-
σων πολλών ποικιλιών, λόγω των καιρικών 
συνθηκών, είναι πιθανό να οδηγήσει στο να 
ξεµείνει η χώρα νωρίς από φρούτα. Από την 
άλλη, βέβαια, σηµειώνει πως όσοι παραγω-
γοί εκείνο το διάστηµα έχουν όψιµες και υ-
περόψιµες ποικιλίες, είναι πιθανό να ανταµει-
φθούν, καθώς νοµοτελειακά οι τιµές -σε αυτό 
το σενάριο- θα κινηθούν ανοδικά.
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ΑΓΟΡΑ ΜΗΛΟ

Ε πιστροφή στην κανονικότητα, µετά τη 
δυσάρεστη περσινή παρένθεση και τις 
µεγάλες καταστροφές, που προκάλεσαν 

οι θεοµηνίες Daniel και Elias, προοιωνίζεται η 
φετινή χρονιά για τον µηλεώνα της Ζαγοράς, 
στη Μαγνησία, ενώ βορειότερα, στη Μακεδο-
νία, η καλλιέργεια δοκιµάζεται και απ' ό,τι φαί-
νεται η παραγωγή θα είναι αρκετά µειωµένη.
Στα παραγωγικά κέντρα της Β. Ελλάδας  η χα-
µηλή ανθοφορία, συνεπεία παραγόντων που 

είχαν να κάνουν µε την ήπιο χειµώνα, αλ-
λά και την επικονίαση, εν τέλει οδήγησαν σε 
χαµηλή καρπόδεση. «Στις κόκκινες ποικιλίες, 
κυρίως, ήδη οι πρώτες εικασίες για µια µεί-
ωση της παραγωγής µεταξύ 40% και 50% σε 
σχέση µε τα κανονικά επίπεδα, φαίνεται να 
κλειδώνει οριστικά και αφορά όλες τις περι-
οχές που παράγουν µήλα, όπως οι ΠΕ Κα-
στοριάς, Κοζάνης, Ηµαθίας και Πέλλας» είπε 
στο Fresher ο Βαγγέλης Μάινος, γεωπόνος α-
πό την Έδεσσα. Αναφορικά µε το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται αυτή την περίοδο ο κύκλος 
ζωής της καλλιέργειας µήλου, ο κ. Μάινος α-
νέφερε πως, αφού ολοκληρώθηκε το στάδιο 
της φυσικής καρπόπτωσης, έχουµε περάσει 
πλέον στο στάδιο της ολοκλήρωσης της πρώ-
της ανάπτυξης και σε λίγες ηµέρες αναµένε-
ται να ξεκινήσει η διαφοροποίηση των ανθο-
φόρων οφθαλµών για την επόµενη χρονιά. 
«Προς ώρας σε ό,τι έχει αποµείνει στα δέντρα, 
πάµε καλά. Η θρέψη και η φυτοπροστασία έ-
χουν εξελιχθεί ικανοποιητικά, ελπίζουµε εφε-
ξής να µην έχουµε τίποτε θεοµηνίες».

ΕΝΘΑΡΡΥΝΤΙΚΑ ΤΑ ΠΡΩΤΑ
∆ΕΙΓΜΑΤΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΑΓΩΓΗ
ΜΗΛΟΥ ΣΤΗ ΖΑΓΟΡΑ,
ΕΝΩ ΧΑΜΗΛΗ ΚΑΡΠΟ∆ΕΣΗ
ΒΛΕΠΟΥΝ ΣΤΗ ΜΑΚΕ∆ΟΝΙΑ  
Λ. ΛΙΑΜΗΣ

ΕΠΙΣΤΡΕΦΕΙ ΣΤΗΝ 
ΚΑΝΟΝΙΚΟΤΗΤΑ 
Η ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΜΗΛΟΥ

Αντώνης Πολίτης, υπεύθυνος 
επικοινωνίας του ΑΣ Ζαγοράς

ΣΤΗΝ ΚΑΡΔΙΑ ΤΟΥ ΑΡΑΙΩΜΑΤΟΣ
ΣΤΑ ΠΑΡΑ∆ΟΣΙΑΚΑ µηλοπαραγωγικά χωριά του Πηλίου, όπου παράγεται το φηµισµένο ΠΟΠ 
µήλο, µε το brand «Ζαγορίν», αυτή την περίοδο οι παραγωγοί είναι στην καρδιά του αραιώµατος 
και όπως περιέγραψε στο «Fresher» ο Αντώνης Πολίτης, υπεύθυνος Επικοινωνίας του Α. Σ. 
Ζαγοράς, τα πρώτα δείγµατα είναι ενθαρρυντικά. «Μολονότι είναι νωρίς ακόµη για αξιόπιστα 
συµπεράσµατα, σε γενικές γραµµές, υπάρχει ικανοποιητική καρπόδεση. Εξαίρεση ίσως αποτελούν 
ορισµένα περιβόλια περιφερειακά του µηλεώνα της Ζαγοράς, τα οποία µάλλον επηρεάστηκαν 
από τις απότοµες διακυµάνσεις του καιρού, ενώ στα χαµηλά υψόµετρα παρατηρήσαµε πως δεν 
συµπληρώθηκαν οι απαραίτητες ώρες ψύχους», εξηγεί ο συνοµιλητής µας. 

ΣΤΟΙΧΕΙΑ
ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑΣ
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ΕΚΛΕΙΣΕ ΚΑΤΩ ΤΟΥ ΚΟΣΤΟΥΣ 
ΤΟ ΑΓΓΟΥΡΙ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟΥ

ΠΙΚΡΗ γεύση αφήνει το τελείωµα της σε-
ζόν στους παραγωγούς θερµοκηπιακού 
αγγουριού παρά το δυναµικό ξεκίνηµα και 
τις φυσιολογικές ποσότητες. Η σεζόν ξεκί-
νησε µέσα Ιανουαρίου µε τις τιµές στα 50-
60 λεπτά το ζευγάρι (25-30 λεπτά το τε-
µάχιο) και µε ζωηρό ενδιαφέρον για εξα-
γωγή από τις παραδοσιακές αγορές της 
Μεσογείου, κατάσταση που διατηρήθη-
κε µέχρι τις αρχές Μαρτίου. Ωστόσο, κα-
θώς περνούσαν οι µήνες, η κατάσταση άλ-
λαζε σταδιακά, όσο µπαίνανε στην παρα-
γωγή και άλλες χώρες όπως η Βουλγα-
ρία και η Ρουµανία, µε το τελευταίο ελλη-
νικό αγγούρι να φεύγει αυτές τις εβδοµά-
δες στα 25 λεπτά το ζευγάρι (12-13 λεπτά 

το τεµάχιο, σε τιµές δηλαδή κάτω του κό-
στους, το οποίο διαµορφώνεται συνολικά 
στα 40 λεπτά το ζευγάρι (20 λεπτά το τεµά-
χιο). Όπως µας εξηγεί ο Αγγελής Κοροβί-
λας, παραγωγός και πρόεδρος του Αγρο-
τικού Συλλόγου Φιλιατρών, η παραγωγή 
φέτος στο στρέµµα και σε βάθος µιας σε-
ζόν διαµορφώθηκε στα 27-28.000 ζευγά-
ρια, µε ιστορικό µέσο όρο στα 30.000 ζευ-
γάρια. Παρόµοια κατάσταση και στην Κρή-
τη, όπου οι τιµές ξεκίνησαν µε δυναµική 
στη συνέχεια η αγορά ξεφούσκωσε, κυρί-
ως λόγω ανταγωνισµού τιµής από Ισπα-
νία και Τουρκία σε αγορές-στόχους. Τόσο 
στην Κρήτη όσο και στην Πελοπόννησο ε-
ντοπίζεται επίσης σηµαντικό έλλειµµα σε 
εργάτες γης. ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

Η ΖΗΤΗΣΗ ΔΕΝ ΚΡΑΤΗΣΕ ΨΗΛΑ 
ΤΗ ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΑΚΗ ΝΤΟΜΑΤΑ

AΠΟ ΤΑ ΥΨΗΛΑ του 1,60 ευρώ το κιλό 
πέρυσι στα χαµηλά των 70 λεπτών φέ-
τος προσγειώνονται οι παραγωγοί υπαί-
θριας ντοµάτας. Το τελείωµα της χρονιάς 
στη θερµοκηπιακή δεν έγινε µε τους κα-
λύτερους όρους, µε τις τιµές να υποχω-
ρούν από τα 1,30-1,50 ευρώ το κιλό το 
Πάσχα, στο 1,0 ευρώ τέλη Μαΐου και στο 
εύρος των 60-80 λεπτών σήµερα όπως ε-
ξηγεί στο Fresher ο 38χρονος παραγωγός 
Γιάννης Μαγουλιώτης από τα Τρίκαλα. Ελ-
πίδες ανάκαµψης των τιµών υπάρχουν, α-
φού υπάρχει ζήτηση, όµως ειδικά φέτος 
οι παραγωγοί στα κηπευτικά αντιµετωπί-
ζουν το τεράστιο πρόβληµα της µαζικής ει-
σαγωγής προϊόντος από Αλβανία, Τουρκία 

και Πολωνία. Αυτή η εξέλιξη, σε συνέργεια 
µε τα πολλά φυτοϋγειονοµικά προβλήµα-
τα λόγω θερµικού στρες (Tuta, Καστανή 
Ρυτίδωση) που επηρεάζουν τις υπαίθριες 
καλλιέργειες κηπευτικών, έχουν ουσιαστι-
κά διώξει την υπαίθρια καλλιέργεια ντοµά-
τας από Πελοπόννησο και Κρήτη, περιορί-
ζοντάς την σε µερικές εκατοντάδες στρέµ-
µατα. Στον αντίποδα, η υπαίθρια ντοµά-
τα  συντηρεί εκτάσεις στα κεντρικά και βό-
ρεια της χώρας, όπου καλείται όµως να α-
ναµετρηθεί άνισα µε την εισαγόµενη και 
λόγω τιµής, αλλά και λόγω παραβάσεων 
της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας στις γειτονι-
κές χώρες, όπου συστηµατικά γίνεται χρή-
ση σκευασµάτων που έχουν απαγορευτεί 
ενδοκοινοτικά από το 2008. ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

ΕΩΣ 25 ΑΝΑ ΤΕΜΑΧΙΟ  
ΣΤΗΝ ΕΚΚΙΝΗΣΗ ΤΟ ΣΚΟΡΔΟ

ΜΕ ΠΡΟΫΠΟΘΕΣΕΙΣ να εξελιχθεί σε µια κα-
λή χρονιά έκανε «ποδαρικό» φέτος το ελλη-
νικό σκόρδο, καθώς, παρά τα µικρά προβλή-
µατα στην παραγωγή, λόγω ασθενειών, µικρο-
καρπίας και αυξηµένων εξόδων, οι τιµές, αρχι-
κά τουλάχιστον, φαίνεται να αποζηµιώνουν τον 
παραγωγό. Στο παραγωγικό κέντρο του Πλα-
τυκάµπου, στη Λάρισα, όπου υπάρχουν περί 
τα 1.000 στρέµµατα µε σκόρδα, τα µηχανήµα-
τα και οι εργάτες µπήκαν στα χωράφια από τις 
12-13 Μαΐου, αρχικά µε τις πράσινες πρώιµες 
ποικιλίες, τις λεγόµενες κινέζικου τύπου, ενώ 
εδώ και περίπου 10 ηµέρες ξεκίνησαν να βγά-
ζουν και το ελληνικό ξερό σκόρδο.
«Ο θερµός φετινός χειµώνας σίγουρα δεν βοή-
θησε τα φυτά» σηµειώνει ο παραγωγός Στέφα-

νος Ζαχαρούλης από τον Πλατύκαµπο, προ-
σθέτοντας πως τα πράσινα σκόρδα είναι ήδη 
διαθέσιµα και η ζήτηση να παίζει µεταξύ 20 και 
23 λεπτών ανά τεµάχιο, 2-3 λεπτά υψηλότερα 
από πέρυσι. «Ευελπιστούµε πως και για τα ελ-
ληνικά ξερά σκόρδα η ζήτηση θα είναι εξίσου 
ζωηρή, όταν ολοκληρωθεί η συγκοµιδή, η ξή-
ρανση και η τυποποίησή τους», συµπληρώνει. 
Παράλληλα σε εξέλιξη είναι η συγκοµιδή του 
σκόρδου και στη Νέα Βύσσα Έβρου, µια περι-
οχή, όπου καλλιεργούνται γύρω στα 1.500 µε 
1.700 στρέµµατα. «Η ζέστη τις τελευταίες ηµέ-
ρες είναι ευεργετική, καθώς έχουµε µπει στο 
µάζεµα και δεν θέλουµε βροχές», αναφέρει ο 
Γιάννης Μαργαριτίδης, πρόεδρος του ΑΣΠΕΕ 
Σκόρδου της Νέας Βύσσας, ο οποίος αριθµεί 
23 µέλη, µε 300 στρέµµατα σκόρδο. Λ. ΛΙΑΜΗΣ

Η παραγωγή φέτος στο στρέµµα και σε βάθος µιας 
σεζόν διαµορφώθηκε στα 27-28.000 ζευγάρια, µε 
ιστορικό µέσο όρο στα 30.000 ζευγάρια. 

Τα πολλά φυτοϋγειονοµικά προβλήµατα λόγω 
θερµικού στρες έχουν ουσιαστικά διώξει την 
υπαίθρια ντοµάτα από Πελοπόννησο και Κρήτη.

Στήσιµο γύρω στα στα 1.000 κιλά το στρέµµα 
φέρνει φέτος η καλλιέργεια σκόρδου τόσο στον 
Πλατύκαµπο Λάρισα όσο και στη Βύσσα Έβρου.
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ΟΛΑ ΣΤΑΘΕΡΑ ΚΑΙ ΤΑ 40 ΛΕΠΤΑ
ΓΙΑ ΤΟ ΕΓΧΩΡΙΟ ΚΑΡΟΤΟ

Ι∆ΙΑ ΣΤΡΕΜΜΑΤΑ, ίδιες εκτάσεις, ίδιες τι-
µές. Ιδιαίτερη σταθερότητα χαρακτηρίζει 
την εγχώρια αγορά στο καρότο, ένα κη-
πευτικό µε στηµένη αγορά, ετήσιους πε-
λάτες στα Βαλκάνια και διαχρονικά καλή 
τιµή. Φέτος η χρονιά ήταν καλύτερη κυ-
ρίως λόγω µείωσης του κόστους εισρο-
ών και µικρής αύξησης στις καθαρές τιµές 
µέχρι τα µέσα Μαΐου, οι οποίες έπιασαν το 
50λεπτο πριν υποχωρήσουν σήµερα στα 
40 λεπτά, εξηγεί στο Fresher ο έµπειρος 
παραγωγός από το Σχηµατάρι Βοιωτίας, 
Σπύρος ∆ουρδουβέλας, ο οποίος βγάζει 
καρότο σχεδόν όλο το χρόνο. Η σεζόν του 
2024 ξεκίνησε δυνατά και συνέχισε έτσι 
µέχρι τον Μάιο, πριν µπουν στην ευρωπα-

ϊκή αγορά οι ποσότητες από Ιταλία, Ισπανία 
και Πορτογαλία, ρίχνοντας το µέσο όρο τι-
µών στα 30-35 λεπτά. Ωστόσο, οι ξένοι ει-
σαγωγείς εµπιστεύονται την ποιότητα του 
ελληνικού προϊόντος, πληρώνοντας τα 40 
λεπτά το κιλό. Στην εσωτερική αγορά, βο-
ηθάνε τα υψηλά µεταφορικά ώστε να µην 
εντοπίζεται ανταγωνισµός τιµής σε λαϊκές 
και ράφια λιανικής, κάτι που βοηθάει πο-
λύ. Εφεξής, ξεκινά η συγκοµιδή των ό-
ψιµων ποικιλιών, µέχρι τον Οκτώβριο σε 
Βοιωτία και Εύβοια, όπου συγκεντρώνεται 
το 90% των καλλιεργήσιµων εκτάσεων, οι 
οποίες αριθµούν περί τα 25.000 στρέµµα-
τα. Μέχρι στιγµής, η µέση καθαρή τιµή φέ-
τος για τον παραγωγό διαµορφώνεται στα 
45 λεπτά το κιλό. ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ 

ΣΤΑ 50 ΛΕΠΤΑ ΚΑΙ ΚΟΙΤΑΖΕΙ 
ΨΗΛΟΤΕΡΑ ΤΟ ΚΑΡΠΟΥΖΙ

ΣΕ ΜΙΑ ΠΟΛΥ ΚΑΛΗ χρονιά για τα καλοκαι-
ρινά φρούτα εξελίσσεται η φετινή, µε τη ση-
µαντική πρωιµότητα στο καρπούζι να συγ-
χρονίζεται ιδανικά µε τις πρώτες ζέστες του 
Ιουνίου, αποφέροντας καλά έσοδα στους 
παραγωγούς. Η συγκοµιδή του πρώτου γύ-
ρου φυτεύσεων ολοκληρώθηκε περί τα τέ-
λη Μαΐου σε Ηλεία και Μεσσηνία, µε τις τι-
µές για τα µακρόστενα Μπαρέλα να παίζουν 
µεταξύ 50-55 λεπτά το κιλό και στα στρογ-
γυλά Σελίν-Φλόριντα από 35-40 λεπτά το 
κιλό, όπως εξηγεί στο Fresher η δραστή-
ρια παραγωγός Σίσσυ Παπαδοπούλου α-
πό τη Μεσσηνία. Η υψηλή θερµοκρασία και 
το αποδοτικό µικροκλίµα των περιοχών 
που καλλιεργείται το υπαίθριο καρπούζι (5-

6.000 στρέµµατα στη ∆υτική Πελοπόννησο) 
έφερε τόσο καλές αποδόσεις, όσο και πρώ-
τες τιµές, ενώ η ζήτηση τόσο στην εσωτε-
ρική αγορά όσο και για εξαγωγή είναι προς 
το παρόν «κάτι καλύτερο από φυσιολογι-
κή», αναφέρεται χαρακτηριστικά. Η δεύ-
τερη παρτίδα υπαίθριου καρπουζιού στην 
Πελοπόννησο αναµένεται να συλλεχτεί µέ-
σα µε τέλη Ιουλίου και θα τραβήξει εµπο-
ρικά µέχρι τα µέσα Σεπτεµβρίου. Αυτό που 
προκαλεί εντύπωση βέβαια στους παραγω-
γούς είναι πως οι καθαρές τιµές διαµορφώ-
νονται πάνω-κάτω ίδιες µε τα περσινά επί-
πεδα, ενώ τα ταµπελάκια της λιανικής δεί-
χνουν νούµερα αυξηµένα από 10 έως 30%, 
κάτι που δεν δικαιολογείται και προκαλεί  
κάποιο ήπιο εκνευρισµό.  ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

ΔΙΚΑΙΟ ΚΑΤΩΦΛΙ ΤΑ 50 ΛΕΠΤΑ 
ΓΙΑ ΤΟ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΟ ΒΕΡΙΚΟΚΟ
ΜΕ ∆ΙΑΦΟΡΟΠΟΙΗΣΕΙΣ στις στρεµµατικές απο-
δόσεις και την ποιότητα του φρούτου, ανά περι-
οχή, αλλά µε κοινό χαρακτηριστικό την κοροϊ-
δία των «ανοικτών τιµών», που έχει αποκτήσει, 
πλέον, χαρακτήρα µονιµότητας, ως εµπορική 
πρακτική, άρχισε η συγκοµιδή στο βιοµηχανικό 
βερίκοκο. Τόσο στην Πελοπόννησο, όσο και στη 
Θεσσαλία και τη Μακεδονία, που βρίσκονται 
οι βασικότεροι «πυρήνες» της καλλιέργειας, η 
συλλογή της ποικιλίας Bebeco, που χρησιµο-
ποιείται στη βιοµηχανία κοµπόστας, έχει προ-
χωρήσει σε σηµαντικό βαθµό, ξεκινώντας από 
το Νότο στο Βορρά. Παρότι οι ηµέρες περνούν, 

ωστόσο, οι παραδόσεις του προϊόντος στα ερ-
γοστάσια επεξεργασίας, εξακολουθούν και γί-
νονται στα «τυφλά», διαιωνίζοντας µια στρεβλή 
κατάσταση. Το περασµένο Σάββατο σύµφωνα 
µε πληροφορίες της Agrenda φέρεται να έγινε 
µια συνάντηση µεταποιητών στα γραφεία της Ε-
ΚΕ, µε σκοπό να ανταλλαχθούν απόψεις για το 
πώς εξελίσσεται ποιοτικά και ποσοτικά η φετι-
νή παραγωγή και αναλόγως να διαµορφωθεί η 
εµπορική πολιτική του εκάστοτε εργοστασίου, 
αλλά, εν τέλει, λευκός καπνός δεν βγήκε. Ανε-
πισήµως, πάντως, έχουν διαρρεύσει κάποια ε-
πίπεδα τιµών, γύρω στα 40 λεπτά το κιλό, που 
είναι αρκετά κάτω από πέρυσι (σ. σ. στα 50 -55 
λεπτά), αλλά κι από τις προσδοκίες των παρα-
γωγών, που θα ήθελαν να δουν να επαναλαµ-
βάνονται τα περσινά δεδοµένα. Λ. ΛΙΑΜΗΣ

Ξεκινά η συγκοµιδή των όψιµων ποικιλιών, 
µέχρι τον Οκτώβριο σε Βοιωτία και Εύβοια, όπου 
συγκεντρώνεται το 90% των εκτάσεων.

Η δεύτερη παρτίδα υπαίθριου καρπουζιού στην 
Πελοπόννησο αναµένεται να συλλεχτεί µέσα µε τέλη 
Ιουλίου και θα τραβήξει ως µέσα Σεπτεµβρίου.

Τόσο στην Πελοπόννησο, όσο και στη Θεσσαλία 
και τη Μακεδονία, η συλλογή της ποικιλίας 
Bebeco, έχει προχωρήσει σε σηµαντικό βαθµό.

Τιµές αγροτικών 
προϊόντων

Ζήτηση στην αγορά
Εκτιµήσεις παραγωγής

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ
ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ
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ΠΡΟΣΕΓΜΕΝΟ, 
ΤΑΪΣΜΕΝΟ ΚΑΙ 
ΠΟΤΙΣΜΕΝΟ 
ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΟ  

ΣΗΜΑΙΝΕΙ 
ΕΡΓΑΤΙΚΑ ΧΕΡΙΑ

ΤΟ ΚΥΡΙΑΡΧΟ ΖΗΤΗΜΑ ΤΗΣ ΕΛΛΕΙΨΗΣ ΕΡΓΑΤΙΚΩΝ ΧΕΡΙΩΝ 
ΚΑΙ ΤΙΣ ΕΠΙΠΤΩΣΕΙΣ ΤΟΥ ΣΤΗΝ ΑΛΥΣΙ∆Α ΑΞΙΑΣ ΤΗΣ ΕΓΧΩΡΙΑΣ

ΓΕΩΡΓΙΚΗΣ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΤΟΝΙΖΕΙ Ο ΠΑΡΑΓΩΓΟΣ ΑΓΓΕΛΗΣ
ΚΟΡΟΒΙΛΑΣ. ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟΝ Ι∆ΙΟ, ΤΗΝ ΣΤΙΓΜΗ ΠΟΥ Ο ΝΟΜΟΣ
ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ �ΣΕ ΣΧΕΣΗ ΜΕ ΤΙΣ ΜΑΕ� ΧΡΕΙΑΖΕΤΑΙ 4.800 ΕΡΓΑΤΕΣ

  ∆ΕΝ ΕΙΝΑΙ ∆ΙΑΘΕΣΙΜΑ ΟΥΤΕ 2.400 ΑΤΟΜΑ 
ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΣΤΟΝ ΓΙΑΝΝΗ ΡΟΥΠΑ

«Θ έλω να έχω το θερµοκήπιό µου σε άριστη κατάσταση και αδυνατώ. Τα αγγούρια µου 
θέλω να τα έχω προσεγµένα, ταϊσµένα, ποτισµένα. Αντ’ αυτού λόγω έλλειψης εργατών 
ζω µία υποαπόδοση 25-30% και ένα προϊόν που αδυνατώ πια να το διατηρήσω στην 

πρώτη ποιοτική κατηγορία. Αυτό σηµαίνει πως µε τα λίγα χέρια που είναι διαθέσιµα, χάνω και σε αποδόσεις, 
χάνω και σε ποιότητα, και το εύλογο κέρδος µου εξανεµίζεται. Θα τελείωνα επίσης τη σεζόν µου νωρίτερα, 
άρα θα είχα λιγότερα λειτουργικά κόστη και θα ήµουν σε σαφώς καλύτερη κατάσταση. Αν δεν έχω χέρια, 
δώσε µου τότε  τη δυνατότητα να αξιοποιήσω ροµπότ και θα σου βγάλω τη δουλειά που χρειάζεται µε αυτό 
το έλλειµµα χεριών. Αν δεν έχω τίποτα απ’ τα δύο, αδυνατώ να συνεχίσω» σηµείωνει µεταξύ άλλων ο 
Αγγελής Κοροβίλας, ένας υπερδραστήριος παραγωγός µαζί µε τον αδελφό του θερµοκηπιακών προϊόντων 
και πρόεδρος του Αγροτικού Συλλόγου Φιλιατρών Μεσσηνίας, τον οποίο εµπιστεύονται εδώ και πολλά 
χρόνια όλες οι µεγάλες εταιρείες εισροών για την ανάπτυξη των προϊόντων τους.
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Πότε ξεκίνησε η εµπλοκή σας µε τη γεωργία;
Η σταδιοδροµία µου στον αγροτικό χώρο ξεκίνησε 
µεν από ανάγκη αλλά συνεχίστηκε από επιθυµία. Ή-
µουν µόλις 13 ετών όταν µπήκα στα παπούτσια του 
πατέρα µου, ο οποίος δεν µπορούσε τότε να αντα-
ποκριθεί στις απαιτήσεις. Έκτοτε, ποτέ δεν σταµάτη-
σα, ενώ κλείνοντας τα 57 µου χρόνια, θα έχω συ-
µπληρώσει 44 χρόνια. Μόνη µου διακοπή στην ε-
παφή µε τα χωράφια ήταν ο πολύµηνος στρατός. 

Φαίνεται ότι τα καταφέρατε, αν κρίνει κανείς α-
πό το µέγεθος της µονάδας και συνολικά της ε-
πιχείρησής σας; Μαζί µε τον αδερφό µου ξεχάσα-
µε τι σηµαίνει ζωή. Μόνη µας έννοια ήταν τα χω-
ράφια και, στη συνέχεια, τα θερµοκήπιά µας. Σε ό-
ρους αξίας, το µέγιστο διαµορφώθηκε λίγο πριν την 
κρίση του 2009. Από κει και πέρα, και µεις και όλος 
ο αγροτικός κόσµος περάσαµε δύσκολα. Επειδή ό-
µως δουλέψαµε σκληρά και υπολογίζαµε τα πάντα, 
φτιάξαµε µία υπερσύγχρονη µονάδα, η οποία τράβη-
ξε και την προσοχή εταιρειών που ήθελαν να δοκι-
µάσουν τις επιδόσεις των προϊόντων τους.

∆ώστε µας αν µπορείτε µερικά παραδείγµατα.
Στο δικό µας θερµοκήπιο έχει δοκιµαστεί πριν λαν-
σαριστεί η γνωστή ντοµάτα «Ελπίδα» του Αγροτικού 
Οίκου Σπύρου, ενώ πολλές εταιρείες δοκιµάζουν ε-
δώ ποικιλίες αγγουριών. Επίσης τεστάρονται νέας 
γενιάς λιπάσµατα, σπόροι και προϊόντα φυτοπρο-
στασίας. Θα µπορούσα να πω πως το 90% απ’ ό,τι 
κυκλοφορεί στην περιοχή έχει περάσει πρώτα από 
τα θερµοκήπιά µου. Στη πορεία προέκυψε η ενα-
σχόλησή µου µε τα κοινά και εν τέλει η εκλογή µου 
σε πρόεδρο του Αγροτικού Συλλόγου Φιλιατρών.

Πόσα µέλη έχει ο Αγροτικός Σύλλογος; Στην περι-
οχή καλλιεργούνται µόνο κηπευτικά; Ο Αγροτικός 
Σύλλογος έχει 192, αν θυµάµαι καλά, µέλη στα Φι-
λιατρά. Όσον αφορά τη σύσταση των µελών, περί-
που το 80% καλλιεργεί κηπευτικά και ένα 20% α-
σχολείται µε την ελαιοκαλλιέργεια. Εγώ ως παρα-
γωγός ασχολούµαι µε αγγούρια, ντοµάτες και καρ-
πούζια. ∆ιαχειρίζοµαι και καλλιεργώ 50 στρέµµατα 
σε θερµοκήπια, υπαίθρια γύρω στα 30 στρέµµατα.

Τρεις περίεργες χρονιές για τα θερµοκηπιακά 
προϊόντα ήταν το 2022, το 2023 και το 2024.
Κάθε εξάµηνο ο σωστός παραγωγός βγάζει τα συν 
και τα πλην του. Μπορεί πολλοί από µας να είµα-
στε παλιάς σχολής και να µην τα έχουµε περάσει όλα 
στα κοµπιούτερ, αλλά όπως οι λογιστάδες κρατούν 
αρχεία µε τα φορολογικά στοιχεία, έτσι κάνουµε και 
µεις. Από το 1996 έως σήµερα, ξέρω από την πρώτη 
δραχµή που έχω εισπράξει µέχρι το τελευταίο ευρώ 

που έχω πληρώσει. Αφαίµαξη σαν αυτή που έχουµε 
υποστεί την τελευταία τριετία δεν έχω ξαναπεράσει.

Πρόσφατα, λάβαµε τηλεφώνηµα από νέα αγρό-
τισσα από τη Μεσσηνία, η οποία αναφέρθηκε στα 
υψηλά µεροκάµατα που ζητούν οι εργάτες γης.
Το σύνολο σχεδόν των οργανωµένων και έµπειρων 
παραγωγών στην περιοχή µας, τείνουν τον Αύγου-
στο να βάλουν λουκέτο. Εµείς ως Αγροτικός Σύλλο-
γος Φιλιατρών βγάλαµε προ λίγου καιρού µια ανα-
κοίνωση µε το «κηδειόχαρτο» της αγροτικής παρα-
γωγής. Γνωρίζουµε τι θα συµβεί στις 31 Αυγούστου.

Τι θα συµβεί δηλαδή;
Από 1η Σεπτεµβρίου και µετά, το 80% των θερµοκη-
πίων στη Μεσσηνία δεν θα µπορέσει να συνεχίσει 
την επιχειρηµατική του δραστηριότητα λόγω έλλει-
ψης προσωπικού. Αυτό είναι το πρώτο κοµµάτι. Το 
δεύτερο κοµµάτι είναι πως όταν θα τραβήξουν την 
γραµµή εσόδων-εξόδων για να βγάλουν το λογα-
ριασµό, εκεί θα αρχίσουν όλοι να ξυπνάνε απ’ το ό-

ΑΠΟ ΤΗΝ 1η 
ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 
ΤΟ 80% ΤΩΝ 
ΘΕΡΜΟΚΗΠΙΩΝ 
ΣΤΗ ΜΕΣΣΗΝΙΑ 
ΔΕΝ ΘΑ ΜΠΟΡΕΙ 
ΝΑ ΣΥΝΕΧΙΣΕΙ
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νειρο. Τα πράγµατα πολλές φορές δεν είναι όπως τα 
λέει ο κάθε πολιτικός µέσω ανακοινώσεων, η πραγ-
µατικότητα στον κάθε κλάδο βιώνεται στις οικονοµι-
κές µονάδες. Εν προκειµένω στις θερµοκηπιακές ε-
γκαταστάσεις. Αν κάνετε τώρα µία γύρα στις εκµε-
ταλλεύσεις της περιοχής και στα γεωπονικά κατα-
στήµατα, θα δείτε πόσο πολύ πιστώνουµε τον κό-
σµο, σε χαρτόκουτα, υλικά συσκευασίας, νάιλον και 
πολλά άλλα. Πραγµατικά υπάρχει κάποιος που πι-
στεύει πως η τρέχουσα κατάσταση είναι βιώσιµη;

Το έλλειµµα το έχετε ποσοτικοποιήσει; Να πείτε θέ-
λω τόσους εργάτες ακόµα στη Μεσσηνία.
Εγώ θα πω πως στο Νοµό Μεσσηνίας χρειαζόµα-
στε περίπου 4.800 εργάτες γης για όλη την περίο-
δο καλλιέργειας, δηλαδή µια σεζόν. Τα νούµερα τα 
έχουµε βγάλει συλλογικά µε γεωπόνους, παραγω-
γούς και επιστήµονες σε σχέση πάντα µε τις ΜΑΕ 
που έχει ο καθένας, σταθµισµένα, νοικοκυρεµένα. 
Αυτή τη στιγµή δεν έχουµε διαθέσιµους ούτε τους 
µισούς, ούτε 2.400 άτοµα. Το χειρότερο βέβαια δεν 

είναι αυτό. Αυτό πες λύνεται. Το χειρότερο είναι πως 
επειδή ο εργάτης ξέρει πως τον έχεις ανάγκη, θα 
έρθει τι ωραία τι καλά, θα κάθεται, θα πληρώνεται.

Παρόµοια προβλήµατα υπήρχαν πέρυσι, ειδικά µε το 
κόστος πρώτων υλών. Γιατί φέτος να κλείσουν οι 
µονάδες, αφού δεν συνέβη πέρσι;
Γιατί πέρυσι υπήρχαν άλλες τιµές. Τα νούµερα φέτος 
είναι µειωµένα. Αν µπείτε να δείτε τα νούµερα στην ι-
στοσελίδα της Κεντρικής Λαχαναγοράς Αθηνών και 
συγκρίνετε, από έτος σε έτος, ποσότητες και τιµές ανά 
προϊόν και σε βάθος ορισµένου χρόνου, θα καταλάβε-
τε πως φέτος το ταµείο είναι τόσο µείον που ένας επι-
χειρηµατίας δεν θα επένδυε ξανά στη δουλειά του, αλ-
λά θα σηκωνόταν να αλλάξει κλάδο. Αν πάλι, δείτε το ι-
σοζύγιο εξαγωγών σε όρους ποσότητας, θα δείτε πως 
όντως έχουν φύγει φέτος µεγαλύτερες ποσότητες α-
γροτικών προϊόντων, αλλά όταν πάµε να εξετάσουµε 
την αξία τους, βλέπουµε αρνητικές αποκλίσεις από έ-
τος σε έτος µέχρι και 50%. Η γεωργία δυστυχώς όπως 
την ξέραµε µέχρι σήµερα τελείωσε.

Αν δεν έχω χέρια, 
δώσε μου τότε  
τη δυνατότητα  
να έχω ρομπότ
ΘΕΛΩ ΝΑ ΕΧΩ το θερµοκήπιό µου σε ά-
ριστη κατάσταση και αδυνατώ. Τα αγγούρια 
µου θέλω να τα έχω προσεγµένα, ταϊσµέ-
να, ποτισµένα. Αντ’ αυτού λόγω έλλειψης 
εργατών ζω µία υποαπόδοση 25-30% και 
ένα προϊόν που αδυνατώ πια να το διατη-
ρήσω στην πρώτη ποιοτική κατηγορία. Αυ-
τό σηµαίνει πως µε τα λίγα χέρια που εί-
ναι διαθέσιµα, χάνω και σε αποδόσεις, χά-
νω και σε ποιότητα, και το εύλογο κέρδος 
µου εξανεµίζεται. Θα τελείωνα επίσης τη 
σεζόν µου νωρίτερα, άρα θα είχα λιγότερα 
λειτουργικά κόστη και θα ήµουν σε σαφώς 
καλύτερη κατάσταση. Αν δεν έχω χέρια, 
δώσε µου τη δυνατότητα να αξιοποιήσω 
ροµπότ και θα σου βγάλω τη δουλειά που 
χρειάζεται µε αυτό το έλλειµµα χεριών. Αν 
δεν έχω τίποτα απ’ τα δύο, αδυνατώ να συ-
νεχίσω. Έµπαινες παλιά στο θερµοκήπιο 
και δεν υπήρχε ούτε σκόνη στο διάδροµο. 
Το είχαµε χειρουργείο. Και σήµερα φθάσα-
µε να είµαστε χοιροστάσιο. µε πονάει αυ-
τή η κατάσταση. Πρέπει να εγκαταλείψω το 
καράβι για να µη µου το πάρουνε. Εχω δα-
πανήσει 40 χρόνια δουλειάς στα θερµοκή-
πια. Ιδρώσαµε και µατώσαµε µαζί µε τον 
αδελφό µου για να τα χτίσουµε. Εάν συ-
νεχίσω λοιπόν να λειτουργώ µε τέτοια έλ-
λειψη εργατικού δυναµικού, µε µαθηµατι-
κή ακρίβεια θα µπω µέσα. Από κει και µε-
τά, θα αρχίσει η φθίνουσα πορεία και σε 1-
2 χρόνια θα τα έχουν πάρει όλα. Όµως δεν 
θέλω να µου πάρει τον κόπο κανένας. Κα-
λύτερα να τα αφήσω να κοιµούνται, τουλά-
χιστον µέχρι να είµαστε σε θέση να καλλι-
εργήσουµε ξανά.

Ο Αγγελής Κοροβίλας γεννήθηκε το 1968 στα Φιλιατρά. Είµαι παντρεµένος και έχει τρεις 
κόρες, ενώ ο αδερφός του Βασίλης έχει τρεις κόρες και ένα γιο. H κοινή επαγγελµατική πορεία 
µε τον αδερφό του ξεκίνησε το 1990 µε νοικιασµένα κτήµατα και στη συνέχεια µε ιδιόκτητα.
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ΕΙΔΙΚΗ ΘΡΕΨΗ 
ΓΙΑ ΕΝΑ ΦΡΟΥΤΟ 
ΠΟΥ ΣΤΕΚΕΤΑΙ ΣΤΗ 
ΔΙΕΘΝΗ ΑΓΟΡΑ 

Κ αθώς οι αµπελουργοί µπαίνουν στην τελι-
κή ευθεία για να θρέψουν τους καρπούς 
των κόπων τους, οι τελευταίες πινελιές 

στη θρέψη και τη φυτοπροστασία κάνουν τη δια-
φορά στην τελική απόδοση. ∆ιαφυλλικές λιπάν-
σεις για οµοιόµορφη ωρίµανση των ραγών και ι-
σορροπία των απαραίτητων θρεπτικών στα φυ-
τά ενισχύουν ποιότητα και τονάζ. Παράλληλα, τεί-
χη βιο-άµυνας απέναντι σε κλιµατολογικές κατα-
πονήσεις και εχθρούς στην καλλιέργεια χτίζουν 
οι βιοδιεγέρτες σε συνδυασµό µε τα σκευάσµα-
τα φυτοπροστασίας υψηλής αποτελεσµατικότητας 
της αγοράς.
Ο ψευδάργυρος, το βόριο και το ασβέστιο είναι ο-
ρισµένα από τα κύρια στοιχεία που επηρεάζουν 
την ποιότητα των σταφυλιών, και είναι απαραίτητα 
κατά τη διάρκεια της βλάστησης αλλά και της καρ-
πόδεσης και ανάπτυξης των ραγών. Όσον αφορά 
το άζωτο, το στοιχείο αυτό θα πρέπει να εφαρµό-

ζεται πέρα των υπολοίπων και στο στάδιο µετά τη 
συγκοµιδή, προκειµένου να δηµιουργηθούν απο-
θέµατα για την επόµενη καλλιεργητική περίοδο. 
∆εν είναι λίγες οι περιπτώσεις µάλιστα, όπου λό-
γω της ταχείας αποικοδόµησης του από µικροορ-
γανισµούς, οι γεωπόνοι προτείνουν την εφαρµο-
γή του µε σταθεροποιηµένα λιπάσµατα, λιπάσµα-
τα δηλαδή βραδείας απελευθέρωσης ή µε τεχνο-

λογία αναστολέα νιτροποίησης, τα οποία παρατεί-
νουν τη διάρκεια ζωής του αζώτου στο έδαφος. 
Εξίσου σηµαντικό στοιχείο για το βλαστό και τα 
φύλλα είναι το κάλιο, το οποίο όπως αναφέρουν οι 
ειδικοί θα πρέπει να εφαρµόζεται σε µεγαλύτερες 
ποσότητες κατά τις πρώτες φάσεις της βλαστικής 
ανάπτυξης ή τµηµατικά κατά τη διάρκεια του κύ-
κλου της καλλιέργειας. Η αναλογία µεταξύ αζώ-

ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ

ΣΥΝ∆ΥΑΖΟΝΤΑΣ ΤΗΝ ΟΡΘΗ ΘΡΕΨΗ ΜΕ ΒΙΟ∆ΙΕΓΕΡΣΗ ΓΙΑ ΝΑ
ΑΝΑ∆ΕΙΞΟΥΝ ΤΗ ΓΕΥΣΤΙΚΗ ΚΑΙ ΠΟΙΟΤΙΚΗ ΑΞΙΑ ΤΩΝ ΕΠΙΤΡΑΠΕΖΙΩΝ
ΣΤΑΦΥΛΙΩΝ, ΟΙ ΑΜΠΕΛΟΥΡΓΟΙ ΠΡΟΕΤΟΙΜΑΖΟΥΝ ΕΝΑ ΣΤΑΦΥΛΙ 
ΓΙΑ ΤΙΣ ΑΠΑΙΤΗΣΕΙΣ ΤΗΣ ∆ΙΕΘΝΟΥΣ ΑΓΟΡΑΣ  ΤΗΣ ΒΑΣΙΛΙΚΗΣ ΜΑΝΤΑ
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ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ  
ΨΕΚΑΣΜΩΝ ΓΙΑ 
ΒΟΤΡΥΤΗ, ΠΡΙΝ 
ΤΗ ΣΥΓΚΟΜΙ∆Η 
ΜΕΓΑΛΟ κίνδυνο διατρέχουν από τον 
βοτρύτη, ιδιαίτερα την παρούσα περί-
οδο, τα πρέµνα µε πυκνόραγους βό-
τρεις καθώς και αυτά που φέρουν 
πληγές από έντοµα ή χαλαζοπτώσεις. 
Ο µύκητας Botrytis cinerea νεκρώ-
νει τα φύλλα, τους βλαστούς, τις ταξι-
ανθίες και προκαλεί σήψη στους βό-
τρεις, γνωστή ως «τεφρά σήψη». Στα 
φύλλα είναι δυνατό να παρατηρη-
θούν κυκλικές ή ακανόνιστες κηλί-
δες, συνήθως στην περιφέρεια του ε-
λάσµατος, που γρήγορα ξηραίνονται 
και παίρνουν καστανό χρώµα. Η κάλυ-
ψη των ραγών µε τεφρό επίχρισµα µαρ-
τυρά την προσβολή του µύκητα και την α-
νάπτυξη των καρποφοριών του.
Για την καταπολέµησή του απαιτού-
νται τόσο καλλιεργητικά µέτρα που προ-
άγουν τον καλό αερισµό της κόµης των 
πρέµνων, όσο και χηµικές επεµβάσεις µε 
κατάλληλα σκευάσµατα. Ικανοποιητικά α-
ποτελέσµατα δίνει το πρόγραµµα τεσσά-
ρων ψεκασµών που πραγµατοποιούνται 
στο τέλος της άνθησης, στο κλείσιµο των 
σταφυλιών, στην αλλαγή του χρώµατος 
και τρεις εβδοµάδες πριν από τον τρύγο. 
Επίσης η χρήση ορµονών που συντε-
λούν στην επιµήκυνση της ράχης του 
σταφυλιού και στο διαχωρισµό των ρα-
γών σε πυκνόρραγες ποικιλίες, µειώ-
νουν την ταχύτητα εξάπλωσης του βο-
τρύτη από ράγα σε ράγα. Σε περιοχές 
που η ασθένεια ενδηµεί και οι καιρικές 
συνθήκες είναι ιδανικές για την πραγ-
µατοποίηση µολύνσεων συνιστάται η ε-
φαρµογή ενός ψεκασµού µε κατάλληλο 
και εγκεκριµένο µυκητοκτόνο.

του και καλίου δεν θα πρέπει επίσης να παραλεί-
πεται. Το µαγνήσιο είναι ένα άλλο πολύ σηµαντικό 
θρεπτικό συστατικό για την παραγωγή επιτραπέζι-
ων σταφυλιών καλής ποιότητας, καθώς και το πυ-
ρίτιο και το ασβέστιο που συµβάλλουν µε τη σειρά 
τους στην βελτίωση της αντοχής των πρέµνων έ-
ναντι βιοτικών και αβιοτικών καταπονήσεων. 
Σε προχωρηµένα στάδια της καλλιέργειας, η βι-
οδιέγερση αποδεικνύεται ουσιώδης, ενισχύο-
ντας την ανάπτυξη των οφθαλµών και την καρπό-
δεση πριν την ανθοφορία, ενώ κατά τη διάρκεια 
της φάσης µεταχρωµατισµού και ωρίµανσης βο-
ηθά στην επίτευξη καλύτερων αποτελεσµάτων. Ω-
στόσο, δεν πρέπει κανείς να ξεχνά ότι όταν οι βα-
σικές ανάγκες του φυτού σε θρέψη, άρδευση και 
φως δεν πληρούνται σωστά τότε οι βιοδιεγέρτες 
δεν θα δώσουν τα αναµενόµενα αποτελέσµατα και 
φυσικά δε θα αντικαταστήσουν τις παραπάνω βα-
σικές τους ανάγκες.

Αρχή ευδεµίδας στους αµπελώνες, 
σηµαντικές προσβολές καρπόβιας γενιάς 
Σε εξέλιξη βρίσκεται η πτήση της ευδεµίδας στις 
αµπελουργικές περιοχές της Καβάλας ενώ την πε-
ρίοδο αυτή διαπιστώνεται µεγάλη αύξηση των ω-
οτοκιών και της πίεσης προσβολής των σταφυ-
λιών στο νησί της Κρήτης, ιδιαίτερα από την πρώ-
ιµη έως και τη µεσοπρώιµη ζώνη. Οι υψηλές θερ-
µοκρασίες της εποχής δεν δείχνουν ικανές για να 
περιορίσουν σηµαντικά τη δραστηριότητα του ε-
ντόµου µέχρι τώρα, συνεπώς οι γεωπόνοι καλούν 
τους παραγωγούς για τακτικούς ελέγχους και διε-
νέργεια ψεκασµών από το σούρουπο και µετά. Για 
τελικό ποιοτικό προϊόν η ανοχή προσβολής των 
σταφυλιών πρέπει να είναι πολύ µικρή έως µη-
δενική. Ως εκ τούτου, οι ψεκασµοί που στοχεύουν 
τα σταφύλια θα πρέπει να τα καλύπτουν καλά κα-
τά την εφαρµογή. Επαναληπτικοί ψεκασµοί προ-
τείνονται έως τα µέσα Ιουνίου κατά του εντόµου.
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ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ

ΣΕ ΤΕΣΣΕΡΑ ΒΛΑΣΤΙΚΑ 
ΣΤΑΔΙΑ Η ΥΔΡΟΛΙΠΑΝΣΗ 

ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ ΥΨΗΛΩΝ ΘΡΕΠΤΙΚΩΝ ΑΠΑΙΤΗΣΕΩΝ, Η ΝΤΟΜΑΤΑ ΑΠΑΙΤΕΙ ΙΣΟΡΡΟΠΗ ΘΡΕΨΗ, 
ΜΙΑ ΑΝΑΓΚΑΙΑ ΠΡΟΫΠΟΘΕΣΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΙΤΕΥΞΗ ΥΨΗΛΩΝ ΑΠΟ∆ΟΣΕΩΝ ΚΑΙ ΚΑΛΗΣ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ
ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ, ΣΕ ΣΥΝ∆ΥΑΣΜΟ ΜΕ ΜΑΚΡΑ ΠΕΡΙΟ∆Ο ΚΑΡΠΟΦΟΡΙΑΣ   ΤΗΣ ΒΑΣΙΛΙΚΗΣ ΜΑΝΤΑ

34-35_NTOMATA_KALLIERGHTIKO.indd   34 11/06/2024   19:31



35ΙΟΥΝΙΟΣ 2024

Η ορθολογική λίπανση της τοµάτας στοχεύει 
στην κατασκευή ενός πλήρους προγράµµα-
τος θρέψης, ώστε να διασφαλίζονται τα επι-

θυµητά αυτά επίπεδα, στα κατάλληλα στάδια του βι-
ολογικού της κύκλου µε την κατάλληλη σύνθεση και 
ποσότητα. Η ντοµάτα θεωρείται µια από τις πιο ση-
µαντικές κηπευτικές καλλιέργειες παγκοσµίως, ε-
νώ στην Ελλάδα η επιτραπέζια ντοµάτα βρίσκεται στη 
δεύτερη σε έκταση θέση, µετά την πατάτα. Έχει υπο-
λογιστεί, πως σε υπαίθρια καλλιέργεια φθάνει σε α-
ποδόσεις µέχρι και 6 τόνους/στρέµµα, ενώ σε θερµο-
κηπιακή – υδροπονική καλλιέργεια µπορεί να φθάσει 
σε αποδόσεις πάνω από 10 τόνους/στρέµµα.
Η ντοµάτα, είναι καλλιέργεια υψηλών θρεπτικών α-

ΘΡΕΠΤΙΚΑ ΣΥΣΤΑΤΙΚΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ ΤΟΜΑΤΑΣ

ΘΡΕΠΤΙΚΟ ΣΥΣΤΑΤΙΚΟ ΣΗΜΑΣΙΑ

ΑΖΩΤΟ
Αυξάνει τη βλάστηση, το ύψος των φυτών,  
τον αριθµό των ανθέων και καρπών και  
την απόδοση.

ΦΩΣΦΟΡΟΣ Σηµαντικό για το ριζικό σύστηµα, επιταχύνει την 
ανάπτυξη του ριζικού συστήµατος και των καρπών.

ΚΑΛΙΟ

Αυξάνει τα σάκχαρα των καρπών, προωθεί την 
οµοιοµορφία των καρπών, ενισχύει το σχήµα και 
τη συνεκτικότητα, αυξάνει την αντοχή σε 
αβιοτικούς παράγοντες.

ΑΣΒΕΣΤΙΟ

Συµβάλλει στην ανάπτυξη του ριζικού 
συστήµατος, στο ύψος των φυτών και στον αριθµό 
των φύλλων. Προλαµβάνει την ξηρή σήψη της 
κορυφής.

παιτήσεων, η ισόρροπη ικανοποίηση των οποίων α-
ποτελεί αναγκαία προϋπόθεση για την επίτευξη υ-
ψηλών αποδόσεων και καλής ποιότητας της παρα-
γωγής, σε συνδυασµό µε µακρά περίοδο καρποφο-
ρίας. Είναι ιδιαίτερα καλιόφιλο είδος, µε ευεργετι-
κή επίδραση του καλίου στην ποιότητα των καρπών. 
Γενικώς, απαιτείται σταθερή θρεπτική τροφοδοσία, 
η αξιοποίηση της οποίας βασίζεται σε κανονική άρ-
δευση και σε επάρκεια εδαφικής υγρασίας.
Στα κρίσιµα στάδια ανάπτυξης (άνθηση, επικονία-
ση, γονιµοποίηση, καρπόδεση), εκτός από τα κύ-
ρια µακροθρεπτικά στοιχεία, συνιστάται η εφαρµο-
γή τόσο ιχνοστοιχείων (βόριο, µαγγάνιο, ψευδάρ-
γυρος, χαλκός, µολυβδαίνιο, σίδηρος), όσο και βι-
οδιεγερτικών σκευασµάτων (προϊόντα υδρόλυσης 
πρωτεϊνών – αµινοξέα, εκχυλίσµατα φυκών, κ.α.). 
Οι εφαρµογές που γίνονται στο κατάλληλο στάδιο 
ανάπτυξης, µε την κατάλληλη σύνθεση και ποσό-
τητα, δίνουν άριστα αποτελέσµατα.
Η πιο συχνά χρησιµοποιούµενη µέθοδος λίπανσης 
στην ντοµάτα είναι αυτή της υδρολίπανσης. Οι πα-
ραγωγοί εγχέουν υδατοδιαλυτά λιπάσµατα στο σύ-
στηµα άρδευσης. Με αυτό τον τρόπο, µπορούν και 
παρέχουν σταδιακά και ελεγχόµενα τις θρεπτικές 

ουσίες και δίνουν στο φυτό τον κατάλληλο χρόνο 
για να τις απορροφήσει.

Πρόγραµµα υδρολίπανσης 
για µεγαλύτερη αντοχή στη θερµική 
καταπόνηση των καλοκαιρινών µηνών
Λίγες µέρες µετά τη φύτευση ξεκινά η υδρολίπαν-
ση. Σε αυτό το στάδιο, εφαρµόζουν λίπασµα αζώ-
του-φωσφόρου-καλίου 13-40-13 ή 15-30-15, ε-
µπλουτισµένο µε ιχνοστοιχεία (µικροθρεπτικά συ-
στατικά). Τα υψηλά επίπεδα φωσφόρου στα πρώ-
τα στάδια θα βοηθήσουν τα φυτά να αναπτύξουν ι-
σχυρό ριζικό σύστηµα. Επιπλέον, τα µικροθρεπτι-
κά συστατικά διευκολύνουν τα φυτά να ξεπερά-
σουν τις συνθήκες στρες που προκαλούνται από τη 
µεταφύτευση. Οι εφαρµογές συνεχίζονται προσθέ-
τοντας ασβέστιο κάθε 3 ηµέρες µέχρι την εµφάνιση 
της τρίτης ταξιανθίας. Κατά τις επόµενες ηµέρες, 
αλλάζουν την αναλογία αζώτου-φωσφόρου-καλί-
ου στο 1-1-2. Καθώς οι καρποί φθάνουν την ωριµό-
τητά τους, η αναλογία πραγµατοποιείται εκ νέου σε 1-
1-3. Στη συνέχεια, αυξάνονται τα επίπεδα του καλί-
ου, καθώς τα φυτά χρειάζονται κάλιο για να δηµιουρ-
γήσουν µεγάλες, και ορθά σχηµατισµένες ντοµάτες.
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NEEΣ ΠΟΙΚΙΛΙΕΣ ΣΠΟΡΟΥ ΚΗΠΕΥΤΙΚΩΝ  
ΔΟΚΙΜΑΖΕΙ Η BAYER ΣΤΑ ΦΙΛΙΑΤΡΑ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ 
ΜΙΑ ΚΑΛΗ ΕΥΚΑΙΡΙΑ βαθύτερης γνωριµίας 
µε το εταιρικό όραµα της Bayer για τον τοµέα 
των θερµοκηπιακών κηπευτικών στην Ελλά-
δα είχε η συντακτική οµάδα του Fresher. Το 
πεδίο της συνάντησης ήταν οι θερµοκηπιακές 
εγκαταστάσεις του έµπειρου παραγωγού Αγ-
γελή Κοροβίλα στα Φιλιατρά Μεσσηνίας, ό-
που δοκιµάζονται νέες ποικιλίες θερµοκηπια-
κών αγγουριών της Bayer. Στη µονάδα, η συ-
νάντηση µε την άρτια καταρτισµένη οµάδα ε-
πιστηµόνων της Bayer Vegetable Seeds και 
τον Key Account Manager της εταιρείας, Βα-
σίλη Αντωνόπουλο, ανέδειξε τη συστηµατική 
δουλειά που έχει γίνει µέχρι σήµερα.

Seminis & De Ruiter, τα brands
Η Bayer, εξηγεί ο Βασίλης Αντωνόπουλος, και 
συγκεκριµένα ο τοµέας των σπόρων κηπευτι-
κών, έχει µακρά ιστορία. Επίκεντρο η δηµιουρ-
γία ανώτερων γενότυπων, γεγονός που καθιστά 
την Bayer, µε τα ηχηρά brands Seminis και De 
Ruiter, µια από τις µεγαλύτερες εταιρείες στον 
κόσµο και ηγέτη στην παγκόσµια αγορά. «Η φι-
λοσοφία µας είναι να ακούµε τις απαιτήσεις της 
αγοράς και να τις παντρεύουµε µε αυτές των 

παραγωγών. Το πάντρεµα αυτών των στοιχεί-
ων οδηγεί έτσι στο λανσάρισµα 2-3 στοχευµέ-
νων εµπορικών ποικιλιών και όχι σε 8-10  υβρί-
δια ανά είδους κηπευτικού ετησίως, «βοµβαρδί-
ζοντας» κατά κάποιο τρόπο την αγορά. Έτσι λει-
τουργεί η Bayer», θα συµπληρώσει ο ίδιος. Με 
την ίδια στόχευση λειτουργούν και οι συνεργα-
σίες που διατηρεί η Bayer Vegetable Seeds µε 
κορυφαία ακαδηµαϊκά ιδρύµατα, όπως το ολ-
λανδικό Πανεπιστήµιο του Wageningen.

Μια πρωτοποριακή διαδικασία γευσιγνωσίας 
οργάνωσε η Bayer στην Ολλανδία για τη  
νέα ποικιλία αγγουριού Teseo.

Από αριστερά: Βασίλης Αντωνόπουλος, Κey Account Manager Bayer Vegetable Seeds, Αγγέλης Κοροβίλας, παραγωγός, Γιάννης 
Ρούπας, δηµοσιογράφος της Agrenda, Αnita Torth, Cucumber VEG Market Development EMEA, Ιvett Koscis, τµήµα R&D EMEA  
και Edit Szalontai, Τesting Research EMEA στη θερµοκηπιακή εγκατάσταση των αδελφών Κοροβίλα.
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ΠΕΡΙΣΣΟΤΕΡΑ από 23.000 στρέµµατα ακτινιδίων 
φιλοξενεί η εύφορη πεδιάδα του Νέστου µε επί-
κεντρο τη Χρυσούπολη. Μια καλλιέργεια, που ό-
πως ενηµερώνει η Αριστέα Νικάκη, γεωπόνος 
στην ΕΑΣ Καβάλας και διευθύντρια στην τεχνι-
κή της υπηρεσία, είναι εµβληµατική για την Ορ-
γάνωση µαζί µε την ελιά και το σπαράγγι, λόγω ε-
ξαγωγικού προσανατολισµού. Σε αυτό λοιπόν τον 
αγώνα των παραγωγών της περιοχής  ένα σηµα-
ντικό «όπλο» είναι οι εξατοµικευµένες προτάσεις 
λίπανσης µε προϊόντα νέας γενιάς της Compo 
Expert, όπως προκύπτει και από τις αναλύσεις 
στα επιµέρους αγροτεµάχια.
«Η θρέψη γίνεται εξατοµικευµένα στο χωράφι 
και όχι στον παραγωγό. Γιατί µπορεί να έχει πέ-
ντε αγροτεµάχια, µε πέντε διαφορετικής σύστα-
σης εδάφη και πέντε διαφορετικές λιπάνσεις. Το 
ένα να θέλει περισσότερο ασβέστιο, το άλλο πε-
ρισσότερο κάλιο, το άλλο άζωτο, και ούτω καθ’ 
εξής. Στην προσπάθεια αυτή έχουµε αρωγό την 
Compo Expert, µε την οποία υπάρχει συνεργασία 
για περισσότερα από 15 χρόνια», σηµειώνει η κυ-
ρία Νικάκη. Ένας επιπλέον λόγος που καθιστά τα 
συγκεκριµένα προϊόντα παραπάνω από εργαλεία 
δουλειάς, ανάγοντάς τα σε επιτακτική λύση για το 
πεδίο, είναι η κλιµατική αλλαγή. «Στο νέο κλιµατι-
κό περιβάλλον, το παν είναι να επέµβεις στη φυ-
σιολογία του φυτού και να το βοηθήσεις να αυ-
ξήσει ενδογενώς τις άµυνές του, έναντι στρεσο-
γόνων καταστάσεων όπως οι καύσωνες, η έλ-

λειψη νερού, η ξηρασία, οι άνεµοι. Ακόµη και κά-
τω από τη ρίζα γιατί αναγκαζόµαστε να ποτίζου-
µε συνέχεια και υπάρχει ο κίνδυνος αυτή να σα-
πίσει. Πρέπει να θωρακίσεις την άµυνα του φυ-
τού και να το κάνεις ολιστικά. Και αυτό µπορεί να 
γίνει µε προϊόντα που µόνο εταιρείες µεγάλες, ό-
πως η Compo Expert, µπορούν να προσφέρουν», 
αναφέρει. Εξηγεί ακόµη πως «εντάσσοντας ανά-
λογα εργαλεία στην καλλιέργεια, αυξήσαµε τις α-
ποδόσεις κατά 30% τα τελευταία χρόνια και εκεί 
που το ζητούµενο ήταν οι 4-4,5 τόνοι το στρέµµα, 
πλέον πιάνουµε σε καλή χρονιά τους 6 τόνους το 

στρέµµα. Το θετικό είναι πως οι παραγωγοί µας 
είναι πολύ δεκτικοί. Είναι µε ανοικτά τα αυτιά και 
τα µάτια. Τους βοηθά και το γεγονός ότι το ακτινί-
διο περπατάει και όταν αµείβεσαι από µια καλλι-
έργεια θέλεις µε τέσσερα µάτια να την παρακο-
λουθείς και να επενδύεις σε αυτή».
Στο ρόλο της Compo Expert, να υποστηρίζει τους 
συνεργάτες της και τις καλλιέργειές τους µε προ-
ϊόντα θρέψης ποιοτικά και καινοτόµα, εστίασε ο 
γεωπόνος και Product Manager της εταιρείας, 
Λευτέρης Μελιτζανάς. «Το ακτινίδιο είναι µια α-
πό τις σηµαντικότερες καλλιέργειες για την εται-
ρεία µας. Μέσα στα χρόνια έχουµε σχεδιάσει και 
εφαρµόσει σε αυτή µια σειρά από τεχνολογίες λι-
πασµάτων και βιοδιεγερτών. Με τη γνώση αυτή 
προσαρµόζουµε την πρόταση θρέψης µας ανάλο-
γα µε τις ιδιαίτερες συνθήκες της περιοχής και τις 
προκλήσεις που αντιµετωπίζει ο παραγωγός στο 
χωράφι του», αναφέρει ο κ. Μελιτζανάς και τονί-
ζει πως «η ΕΑΣ Καβάλας είναι µάλιστα από τους 
πρώτες συνεργάτες µας στην Ελλάδα που υιοθέ-
τηση την εφαρµογή του TerraPlus® Ca Fluid σε 
συνδυασµό µε Basfoliar® Spyra SL για ισχυρό α-
ντιστρές και µέγιστη αξιοποίηση του ασβεστίου. 
Το Basfoliar® Spyra SL είναι η τελευταία λέξη στις 
τεχνολογίες ενάντια στις περιβαλλοντικές κατα-
πονήσεις, βασισµένο σε εκχύλιµα µικροάλγης, έ-
νας βιοδιεγέρτης που έχει εντάξει στο πρόγραµ-
µα θρέψης της και η ίδια η apoFRUIT στην Ιταλία».

ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

Η COMPO «ΔΙΑΒΑΖΕΙ» ΤΙΣ ΑΝΑΓΚΕΣ 
ΤΩΝ ΑΚΤΙΝΙΔΙΩΝ ΤΗΣ ΕΑΣ ΚΑΒΑΛΑΣ

Aπό αριστερά Λευτέρης Μελιτζανάς, γεωπόνος 
και Product Manager Compo Expert, Αριστέα 
Νικάκη, γεωπόνος ΕΑΣ Καβάλας, και Ιωάννης 
Γεωργιτζίκης, υπεύθυνος πωλήσεων.

Tη σηµασία της προσαρµογής των εισροών στα µέτρα της κάθε χρονιάς τόνισε ο 
παραγωγός Στέλιος Μερµελέγκας (δεύτερος από αριστερά) από το ∆ήµο Χρυσούπολης.
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�ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ανήκει στα ολιγοµελή συνεργατικά 
σχήµατα. Σε αυτά που µπορούν να πάρουν γρή-
γορα αποφάσεις, µε ειλικρινή ανταλλαγή πληρο-
φορίας και που ο καθένας έχει διακριτό και υ-
πεύθυνο ρόλο. Έτσι δουλεύουν στη Βόρεια Ευ-
ρώπη, έτσι κάνουµε κι εµείς».Τα παραπάνω εξη-
γεί ο Γιάννης Μάντζαρης, συνιδρυτής του Αγροδι-
κτύου Μάντζαρης – Παραπούλης, µιας δυναµικής 
επιχείρησης που περιγράφεται συχνά ως ένας α-
πό τους πιο σηµαντικούς κρίκους στη µεγάλη α-
γροτική οικονοµία της Θήβας, η οποία καταπιάνε-
ται κυρίως µε την καλλιέργεια κρεµµυδιού, πα-
τάτας και καρότου. Στις δραστηριότητες της επι-
χείρησης περιλαµβάνεται και η απευθείας πώλη-
ση εγκεκριµένου πατατόσπορου σε παραγωγούς. 
Το Αγροδίκτυο στήθηκε τυπικά το 2012, όµως η 
συνεργασία µεταξύ Ηλία Παραπούλη και Γιάννη 
Μάντζαρη γυρνάει αρκετές δεκαετίες πίσω, µε τα 
δύο σπουδαγµένα παιδιά του πρώτου, Νίκο και 
Παναγιώτη Παραπούλη, να κάνουν το τελικό βή-
µα συνεργασίας µε τον Γιάννη Μάντζαρη, στήνο-
ντας µία καθετοποιηµένη επιχείρηση που µόνο 
περαιτέρω µεγέθυνση µπορεί να γνωρίσει τα ε-
πόµενα χρόνια. 
Μπορεί η γεωπονική πληροφορία να διαχέεται µέ-
σω βιβλίων και υπολογιστή, ωστόσο ο Νίκος και ο 
Παναγιώτης Παραπούλης είναι γεωπόνοι που λε-
ρώνουν τα χέρια τους και δοκιµάζουν κάθε συ-

νταγή σε δικά τους χωράφια, πριν τα προτείνουν 
σε συνεργάτες αγρότες. Αυτή η φιλοσοφία ήρ-
θε και έδεσε µε την Timac Agro | ΛΥ∆Α, µε την ο-
ποία υπάρχει πλέον στενή συνεργασία σε πληθώ-
ρα προϊόντων, η οποία και ενισχύεται σε ετήσια 
βάση. «Στα υγρά δεν παίζεται η Timac Agro | ΛΥ-
∆Α», θα εξηγήσει ο Γιάννης Μάντζαρης. «Μας έ-
λυσαν τα χέρια στην περιοχή, οι λύσεις που πρό-
τεινε η εταιρεία, αφού είχαµε κάθε χρόνο όλο και 
περισσότερα θέµατα µε µυκητολογικές ασθένειες, 
που µας έριχναν τις αποδόσεις από 20 έως 50% 
σε κρεµµύδια και πατάτες. Αυτές οι απώλειες πε-
ριορίστηκαν τα τελευταία χρόνια µε ορθή χρήση 
των σκευασµάτων της εταιρείας, όπως το βιολογι-
κό µυκητοκτόνο TUSAL µε το ευρύ φάσµα δρά-
σης που δρα και βιοδιεγερτικά, το «πολυεργαλείο» 
FERTIACTYL GZ που αποτελεί αναπόσπαστο ερ-
γαλείο θρέψης στην περιοχή και το VITALFIT, ένα 
εξαιρετικό εργαλείο των διαφόρων ειδών στρες 
που αντιµετωπίζει η καλλιέργεια, τόσο του αβιο-
τικού, όσο και του βιοτικού, το οποίο δρα εντυπω-
σιακά γρήγορα. Αλλά και τα SEACTIV OPAL και 
SEACTIV TONIC που προτείνονται για την καλλι-
έργεια της πατάτας καταφέρνοντας να καλύψουν 
σηµαντικό µέρος του κενού που άφησε πίσω της 
η απόσυρση διαφόρων δραστικών ουσιών ενώ να 
σηµειωθεί πως είναι εγκεκριµένα για χρήση στη 
βιολογική γεωργία.  ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

ΘΩΡΑΚΙΖΕΙ ΠΑΤΑΤΕΣ, ΚΑΡΟΤΑ KAI  
ΚΡΕΜΜΥΔΙΑ Η TIMAC AGRO | ΛΥΔΑ

Από αριστερά προς τα δεξιά, Έφη Πισκόπου, Operational Marketing & Product Manager, 
Μαρία Σαµαρτζή, Τεχνικός Πωλήσεων | Σύµβουλος Θρέψης σε Εύβοια και Βοιωτία, 
Παναγιώτης Παραπούλης, γεωπόνος και συνιδιοκτήτης του Αγροδικτύου, και Γιάννης 
Μάντζαρης, διαχειριστής και συνιδιοκτήτης του Αγροδικτύου.
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ΣΤΗ ΣΥΓΧΡΟΝΗ ΓΕΩΡΓΙΑ, η χρή-
ση υδατοδιαλυτών λιπασµά-
των αποτελεί σηµαντικό εργα-
λείο στη φαρέτρα του παραγω-
γού για τη βελτίωση της αποδο-
τικότητας των καλλιεργειών. Η 
ολοκληρωµένη γκάµα κρυσταλ-
λικών λιπασµάτων KSC µε τεχνολογία PHYT-
actyl της Timac Agro | ΛΥ∆Α, αποτελείται α-
πό εξειδικευµένα προϊόντα θρέψης που στο-
χεύουν στην αύξηση των ποσοτικών και ποι-
οτικών χαρακτηριστικών της τελικής παραγω-
γής, χάρη στην παρουσία πολλαπλών βιοδιε-
γερτικών ουσιών που ενσωµατώνουν.
Η σειρά υδατοδιαλυτών λιπασµάτων KSC απο-
τελείται από επτά διαφορετικούς τύπους προϊ-
όντων (KSC I έως KSC VII) µε σκοπό την κάλυ-
ψη των αναγκών της καλλιέργειας σε θρεπτι-
κά συστατικά σε κάθε στάδιο ανάπτυξης, προ-
άγοντας την οµαλή µετάβασή της στο επόµενο 
φαινολογικό στάδιο. Η χρήση των προϊόντων 
αυτών βρίσκει εφαρµογή σε καλλιέργειες που 
διαθέτουν σύστηµα υδρολίπανσης, όπως είναι 
οι υπαίθριες και θερµοκηπιακές καλλιέργειες 
κηπευτικών και λαχανικών καθώς και οι δεν-
δροκοµικές καλλιέργειες.

Τα οφέλη των κρυσταλλικών 
λιπασµάτων KSC
Η χρήση λιπάσµατος υψηλής ποιότητας είναι 
αναγκαία συνθήκη για την επίτευξη αυξηµέ-
νων αποδόσεων. Τα λιπάσµατα KSC της Timac 
Agro | ΛΥ∆Α προσφέρουν µια σειρά από πλεο-
νεκτήµατα που τα καθιστούν ιδανικά για ευρύ 
φάσµα καλλιεργειών σε κάθε στάδιο ανάπτυ-
ξης. Τα κυριότερα οφέλη αποτελούν:
■Η υψηλή καθαρότητα εξασφαλίζοντας απο-
τελεσµατική διαλυτότητα των προϊόντων
■Η οµοιόµορφη κατανοµή των θρεπτικών 
συστατικών
■Το χαµηλό επίπεδο αγωγιµότητας για καλύ-
τερη διαθεσιµότητα θρεπτικών στοιχείων
■Η συµβατότητα µε άλλα λιπάσµατα, για ο-
λοκληρωµένη θρέψη σε κάθε φάση της καλ-
λιέργειας
■Η σύνθεση λιπασµάτων από υψηλής ποιό-
τητας πρώτες ύλες χωρίς ουρία

O τριπλός τρόπος δράσης 
της τεχνολογίας PHYT-actyl
Τα κρυσταλλικά λιπάσµατα KSC 
ξεχωρίζουν χάρη στον πολυε-
πίπεδο τρόπο δράσης τους, που 
βασίζεται σε τρεις βασικούς πυ-
λώνες: το φυτό, το έδαφος και την 

εξειδικευµένη θρέψη. Αυτή η ολοκληρωµένη 
προσέγγιση διασφαλίζει ότι τα φυτά λαµβάνουν 
τα αναγκαία θρεπτικά συστατικά τη σωστή χρο-
νική στιγµή, προωθώντας την ανάπτυξή τους σε 
όλα τα στάδια του κύκλου ζωής του φυτού.

PHYT-actyl: Ένα πατενταρισµένο 
σύµπλοκο µε πολλαπλή δράση
Η αποτελεσµατικότητα των υδατοδιαλυτών 
λιπασµάτων KSC έγκειται στην τεχνολογία 
PHYT-actyl, ένας µεταβολικός ενεργοποιη-
τής που βασίζεται σε εκχυλίσµατα φυκιών ε-
µπλουτισµένα µε:
1. Πρόδροµες ουσίες φυτοορµονών
2. Αντιστρές ουσίες
3. Ρυθµιστές pH και EC του θρεπτικού δια-
λύµατος
4. Ενεργά µόρια - Οργανικά σύµπλοκα
5. Βιταµίνες και Ιχνοστοιχεία

 ∆ιέγερση της φυσιολογίας και 
της ανάπτυξης του φυτού
Οι πρόδροµες ουσίες κυτοκινινών και 

αυξινών είναι οι κυριότερες ενώσεις που εν-
σωµατώνονται στα προϊόντα θρέψης KSC, δι-
αδραµατίζοντας καθοριστικό ρόλο στη διέγερ-
ση της φυσιολογίας των φυτών σε όλα τα στά-
δια ανάπτυξης, προωθώντας την άµεση µετά-
βαση της καλλιέργειας µεταξύ των φαινολογι-
κών σταδίων. Επιπροσθέτως, καθυστερούν το 
φαινόµενο της γήρανσης, εξασφαλίζοντας ότι 
τα φυτά παραµένουν ζωηρά και παραγωγικά 
για µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα.

Μεγαλύτερη αντοχή 
στις αβιοτικές καταπονήσεις

Οι αντιστρές ουσίες που εµπεριέχο-
νται στο σύµπλοκο PHYT-actyl, υποστηρί-
ζουν ζωτικές λειτουργίες του φυτού, παρέχο-
ντας µεγαλύτερη αντοχή σε διάφορους παρά-

γοντες αβιοτικού stress, όπως είναι οι δυσµε-
νείς θερµοκρασίες, η υγρασία, η ξηρασία και οι 
συνθήκες αλατότητας. Ακόµα, η παρουσία ο-
σµωπροστατευτικών ουσιών συνεισφέρει στη 
διατήρηση της ροής του υδατικού µείγµατος, 
στην κατανοµή των µεταβολιτών στο εσωτερι-
κό του φυτού, καθώς επίσης και στη διέγερση 
της φωτοσυνθετικής δραστηριότητας, οδηγώ-
ντας σε µεγαλύτερη παραγωγή βιοµάζας.

Ρύθµιση του pH και της Ηλεκτρικής 
Αγωγιµότητας (EC) 
του θρεπτικού διαλύµατος

Τα λιπάσµατα KSC µε τεχνολογία PHYT-actyl 
προάγουν τη διατήρηση βέλτιστης τιµής pH και  
ηλεκτρικής αγωγιµότητας (EC) στο υδατικό διά-
λυµα, διασφαλίζοντας την αυξηµένη αφοµοίω-
ση των θρεπτικών στοιχείων από το φυτό.

 Αυξηµένη απορρόφηση 
των θρεπτικών στοιχείων

Χάρη στη σύνθεση του συµπλέγµα-
τος PHYT-actyl σε ενεργά µόρια και οργανι-
κά σύµπλοκα, επιτυγχάνεται αποτελεσµατικό-
τερη θρέψη των φυτών. Αυτό πραγµατοποιεί-
ται µέσω της κινητοποίησης και της προστα-
σίας των θρεπτικών στοιχείων, ιδιαίτερα του 
φωσφόρου, περιορίζοντας τη δέσµευσή τους 
από τα εδαφικά κολλοειδή.
Κάθε τύπος λιπάσµατος της γκάµας προϊό-
ντων KSC είναι εµπλουτισµένος µε βιταµίνες 
και  ιχνοστοιχεία σε χηλική µορφή, καθιστώ-
ντας τα τελευταία πιο εύκολα αφοµοιώσιµα α-
πό τα φυτά. Αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό, ει-
δικά σε περιπτώσεις καλλιεργειών σε εδαφικό 
υπόστρωµα, λόγω του φαινοµένου δέσµευσης 
των ιχνοστοιχείων στα εδαφικά κολλοειδή.
Εν κατακλείδι, η χρήση των εξειδικευµένων 
υδατοδιαλυτών λιπασµάτων KSC της Timac 
Agro | ΛΥ∆Α, µε τεχνολογία PHYT-actyl, 
προσφέρει σηµαντικά οφέλη για κάθε καλ-
λιεργητή, µέσω της µεγιστοποίησης της πα-
ραγωγής καθώς και της βελτίωσης των ποι-
οτικών χαρακτηριστικών του τελικού παρα-
γόµενου προϊόντος.

ΕΦΗ ΠΙΣΚΟΠΟΥ
OPERATIONAL MARKETING & PRODUCT MANAGER

Για υπαίθρια και θερµοκηπιακά κηπευτικά και δενδροκοµικές καλλιέργειες 

ΜΕΓΙΣΤΗ ΑΠΟ∆ΟΣΗ ΣΤΗΝ Υ∆ΡΟΛΙΠΑΝΣΗ ΜΕ ΤΑ ΚΡΥΣΤΑΛΛΙΚΑ ΛΙΠΑΣΜΑΤΑ KSC
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ΜΕ ΞΕΧΩΡΙΣΤΟ BRAND 
ΤΑ ΠΑΤΕΝΤΑΡΙΣΜΕΝΑ
Τ ην πρώτη ουσιαστική παραγωγή από τις 11 

πατενταρισµένες ποικιλίες ροδάκινου, για 
τις οποίες αγόρασε τα δικαιώµατα από την 

Ισπανία πριν από τέσσερα χρόνια, θα έχει φέτος το 
καλοκαίρι ο ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού. Τα νέα προϊόντα 
της Oργάνωσης Παραγωγών, µάλιστα, θα λανσα-
ριστούν µε ξεχωριστό brand, που θα σταθεί δίπλα 
στην καταξιωµένη «Velvita», µε τα «αποκαλυπτή-
ρια» του ονόµατός του να πλησιάζουν. 
Επί της ουσίας, η καινούργια εµπορική πρόταση 

µε «ταυτότητα», που ετοιµάζει ο ΑΣΕΠΟΠ Βελβε-
ντού, είναι µέρος ενός ευρύτερου project για τη 
σταδιακή στροφή του στην καλλιέργεια προϊόντων 
µε πατέντα, που εξελίσσεται µεθοδικά και οργα-
νωµένα τα τελευταία χρόνια.
Το πλάνο αναδιάρθρωσης προβλέπει την αντικα-
τάσταση των παλαιών ποικιλιών που κρίθηκε ότι 
δεν είναι αποδοτικές -εξαιρέθηκαν ωστόσο όλες 
οι λευκόσαρκες παραδοσιακές µε ιδιαίτερα χα-
ρακτηριστικά, που ευδοκιµούν στο Βελβεντό- και 

ήδη οι νέες φυτεύσεις καλύπτουν περί το 40% ε-
πί των σχεδόν 6.500 στρεµµάτων που καλλιεργεί 
ο Συνεταιρισµός. «Στόχος µας είναι µέσα στην ε-
πόµενη 5ετία ποσοστό πάνω από το 70% των ε-
κτάσεων που καλύπτουν τα κτήµατά µας να αντι-
προσωπεύουν οι ποικιλίες µε πατέντα», αναφέ-
ρει ο πρόεδρος της Οργάνωσης, Ν. Κουτλιάµπας, 
ενώ συµπληρώνει πως στη φετινή Fruit Logistica 
ανανεώθηκε για άλλα τρία χρόνια η συνεργασία 
µε το Club KIKU για τη διαχείριση και διακίνη-

ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΑ 
ΝΕΑ

∆ίπλα στο καταξιωµένο 
brand Velvita θα τοποθετηθεί 

το νέο, που αφορά τις 11 
πατενταρισµένες ποικιλίες 
ροδάκινου, που αγόρασε ο 

ΑΣΕΠΟΠ Βελβεντού πριν  
από 4 χρόνια. Σύµφωνα µε 

τον πρόεδρο της 
Οργάνωσης Νίκο 

Κουτλιάµπα, 
στόχος είναι στην 
πενταετία το 70% 
των εκτάσεων να 

καλύπτουν οι νέες 
ποικιλίες.
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ση των συγκεκριµένων πατενταρισµένων µήλων 
στην αγορά.

Στα σκαριά νέο συσκευαστήριο - 
µεταποιητήριο 
Για την επόµενη ηµέρα του Συνεταιρισµού υπάρ-
χουν σε αναµονή δύο µεγάλα projects, των οποί-
ων ωστόσο η τύχη είναι άµεσα συνυφασµένη µε 
το Ταµείο ∆ίκαιης Μετάβασης, που έχει ανακοι-
νώσει η κυβέρνηση για τη στήριξη  της ∆υτικής 
Μακεδονίας στη µεταλιγνιτική περίοδο. 
«Πρόθεσή µας είναι να κατασκευάσουµε ένα δεύ-
τερο συσκευαστήριο αποκλειστικά για ακτινίδια, 
δίπλα στις υφιστάµενες εγκαταστάσεις και µια νέα 
µεταποιητική µονάδα, που θα παράγει µια γκάµα 
από προϊόντα µε πρώτη ύλη τα πυρηνόκαρπα  
της περιοχής µας», αποκαλύπτει ο ίδιος. Όπως ε-
ξηγεί και για τα δύο επενδυτικά σχέδια, η οργά-
νωση έχει λάβει προέγκριση. ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

Χρήστος Τρύπκος, διευθυντής  
του ΑΣΣΠΑ Μεγαπλατάνου

Για τον ΑΣ Συνεργασίας Παραγωγών Αλµωπίας

Η ΕΠΙΤΥΧΙΑ ΣΤΟ ΣΠΑΡΑΓΓΙ 
ΕΦΕΡΕ ΔΑΜΑΣΚΗΝΑ, ΒΕΡΙΚΟΚΑ, 
ΑΚΤΙΝΙΔΙΑ ΑΛΛΑ ΚΑΙ ΚΕΡΑΣΙΑ

Α ν και µετρά µόλις πέντε χρόνια ζωής από 
την ίδρυσή του ο Αγροτικός Συνεταιρισµός 

Συνεργασίας Παραγωγών Αλµωπίας (ΑΣΣΠΑ), 
µε έδρα το χωριό Μεγαπλάτανος, εξάγει το σύ-
νολο της παραγωγής του σε σπαράγγια, µε δικό 
του brand, το asparagus.gr, τα οποία συσκευάζει 
σε ιδιόκτητες υποδοµές διαλογής και συσκευα-
σίας. Η ευέλικτη οµάδα έχει κερδίσει την εµπι-
στοσύνη µεγάλων αλυσίδων στη Γερµανία και έ-
χει ανοίξει και τις αγορές της Ολλανδίας, της Ιτα-
λίας και από φέτος και της Ελβετίας. «Στη Γερµα-
νία, όπου κατευθύνεται γύρω στο 80% των εξα-
γωγών µας σε σπαράγγι, είµαστε επίσηµος προ-
µηθευτής στις αλυσίδες Rewe και Edeka, ενώ 
στις άλλες τρεις χώρες έχουµε παρουσία µέσα 
από γόνιµες τοπικές συνεργασίες, που τις καλ-
λιεργήσαµε στη Fruit Logistica, στην οποία συµ-
µετέχουµε κάθε χρόνο», εξηγεί ο Χρήστος Τρύπ-
κος, διευθυντής του ΑΣΣΠΑ Μεγαπλατάνου.
Παρότι το «µότο» του συνεργατικού σχήµατος εί-
ναι το «πάµε µε αργά και σταθερά βήµατα», οι ρυθ-
µοί ανάπτυξής του είναι πολύ γρήγοροι. Έτσι, ενώ οι 
πρώτες πωλήσεις σπαραγγιών του ΑΣΣΠΑ έγιναν το 
2021 µόνο στην εγχώρια αγορά και αφορούσαν πα-
ραγωγή 140 τόνων, ένα χρόνο µετά ο όγκος έφτα-
σε στους 210 τόνους και ενεργοποιήθηκαν, παράλ-
ληλα, και οι πρώτες συµφωνίες µε πελάτες το εξω-
τερικό, ενώ το 2023 η παραγωγή ανήλθε σε 340 τό-
νους και στο σύνολό της εξάχθηκε στο εξωτερικό µε 
την εκκαθάριση να δίνει στον παραγωγό ένα στή-
σιµο κοντά στα 3 ευρώ/κιλό. «Για φέτος, υπολογί-
ζουµε ότι το παραγόµενο προϊόν θα κυµανθεί στους 
450 τόνους και θα εξαχθεί κατά 100% µε υψηλότερο 
στήσιµο τιµής από πέρυσι, ενώ θέλουµε το 2025 να 
ξεπεράσουµε τους 500 τόνους», µας πληροφορεί ο 
κ. Τρύπκος και προσθέτει ότι «καλλιεργούµε πάνω 
από 600 στρέµµατα και µπαίνουν και νέες φυτεύ-
σεις, ενώ έχουµε αιτήµατα για νέα µέλη».

Τα υπόλοιπα προϊόντα
Τα άλµατα στο σπαράγγι έχουν ανοίξει την όρεξη 
της Οργάνωσης και σε άλλα προϊόντα που παρά-
γουν τα 61 µέλη της. Ήδη από πέρυσι πραγµατο-
ποιήθηκαν οι πρώτες εξαγωγές δαµασκήνων στη 

Γερµανία και το πλάνο είναι να ανοίξει η βεντάλια 
φέτος και µε βερίκοκα και ακτινίδια. 
Η κίνηση, ωστόσο, που φαίνεται πως θα εκτοξεύ-
σει τις δραστηριότητες του ΑΣΣΠΑ Μεγαπλατάνου, 
έχει να κάνει µε το κεράσι, που αποτελεί και τη 
«ναυαρχίδα» των καλλιεργειών των µελών της.  Η 
Οργάνωση, ήδη, διαχειρίζεται γύρω στους 1.000 
τόνους κερασιών, τα οποία προς ώρας τα πουλά-
ει σε Έλληνες εµπόρους. «Σιγά - σιγά θα µπού-
µε και στην επεξεργασία και τυποποίηση. Αλλά  
δεν έχουµε ακόµη την εγκατάσταση. Έχουµε υπο-
βάλει ένα νέο αναπτυξιακό πρόγραµµα και περι-
µένουµε έγκριση», σηµειώνει ο συνοµιλητής µας 
και αποκαλύπτει πως «έχουµε ήδη κλείσει τις 
συµφωνίες για αγορά εξοπλισµού». Η προωθού-
µενη επένδυση αγγίζει τα 2 εκατ. ευρώ µε βάθος 
πενταετίας ως προς το στήσιµο των εξαγωγικών 
βηµάτων στο κεράσι. Όσο για τα οικονοµικά µεγέ-
θη; Ο ΑΣΣΠΑ έκλεισε πέρυσι µε τζίρο στα περίπου 
2,5 εκατ. ευρώ και φέτος ο στόχος είναι να ξεπε-
ράσει τα 3,5 εκατ. ευρώ. «Πιστεύω ότι πάµε καλά»,  
λέει ο κ. Τρύπκος. ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ
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ΕΤΗΣΙΑ 
ΠΑΡΑΓΩΓΗ 
2.500 ΤΟΝΩΝ 
ΠΙΠΕΡΙΑΣ

Σε απόλυτα κερδοφόρο επιχειρηµατικό εγχείρηµα 
εξελίσσεται αυτό των Θερµοκηπίων ∆ράµας, 

το οποίο ανήκει στον όµιλο ΙΤΑ, του επιχειρηµατία 
Αντώνη Γερασίµου, που δραστηριοποιείται στις 
Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας. Η συνολική 
επένδυση για την κατασκευή των εγκαταστάσεων 
υδροπονικής καλλιέργειας µε Συµπαραγωγή 
Ηλεκτρικής Ενέργειας και Θερµότητας (ΣΗΘΥΑ), 
που σηµειωτέον καλύπτει τις απαιτήσεις σε 
θερµότητα και αφύγρανση για το σύνολο των 
θερµοκηπιακών εγκαταστάσεων, ανήλθε στα 20 
εκατ. ευρώ και σήµερα αξιοποιούνται συνολικά 100 
στρέµµατα υαλόφρακτων εγκαταστάσεων. Ο τζίρος 
της επιχείρησης ανήλθε σε 13,78 εκατ. ευρώ για το 
2023 από 12 εκατ. ευρώ το 2022, ενώ τα καθαρά 
κέρδη µετά από τους φόρους ήταν 1,89 εκατ. ευρώ 
από 987 χιλιάδες ευρώ αντίστοιχα για τα δύο έτη. 
Η ετήσια παραγωγική δυνατότητα του θερµοκηπίου 
ανέρχεται στους 2.500 τόνους πράσινης, κόκκινης, 
κίτρινης και πορτοκαλί πιπεριάς. Τα Θερµοκήπια 
∆ράµας έχουν παρουσία στις µεγάλες αλυσίδες 
σούπερ µάρκετ πανελλαδικά καθώς και σε 
µικρότερα σηµεία πώλησης. 

Ανάπτυξη των φυτών 
σε αδρανές υπόστρωµα
Η ανάπτυξη των φυτών γίνεται σε αδρανές 
υπόστρωµα, όπως o πετροβάµβακας και όχι 

σε χώµα, µε σκοπό τον πλήρη έλεγχο του 
ριζικού περιβάλλοντος, της υγείας του ριζικού 
συστήµατος και της θρέψης των φυτών. Σε ό,τι 
αφορά τη φυτοπροστασία εφαρµόζεται έλεγχος 
των παρασίτων όπου σύµφωνα µε την εταιρεία 
πραγµατοποιείται µε φυσικά µέσα χωρίς τη 
χρήση χηµικών µεθόδων αντιµετώπισης, ενώ η 
γονιµοποίηση γίνεται µε µέλισσες. 
Κατά την καλλιέργεια εφαρµόζεται αµιγώς 
αυτοµατοποιηµένη λειτουργία µε κεντρικό έλεγχο 
µε σκοπό την παρακολούθηση του εσωτερικού 
περιβάλλοντος, που αφορά σε παραµέτρους 
όπως η θερµοκρασία, η υγρασία, η ηλιακή 
ακτινοβολία και ο αερισµός καθώς και ο έλεγχος 
του ποτίσµατος και της λίπανσης των φυτών µε 
ηµερήσιο προγραµµατισµό. 
Σηµειώνεται ότι ο επιχειρηµατίας είναι 
ιδιοκτήτης και της Μηδικής Σερρών Α.Ε. µε 
αντικείµενο την παραγωγή αφυδατωµένης 
µηδικής σε ετήσιες ποσότητες που υπερβαίνουν 
τους 27.000 τόνους ετησίως, σε συνεργασία µε 
συµβεβληµένους παραγωγούς. 

Υδροπονική καλλιέργεια με ΣΗΘΥΑ

ΣΕ ΣΤΑΘΕΡΗ ΡΟΤΑ ΚΕΡΔΟΦΟΡΙΑΣ 
ΟΙ ΕΛΛΗΝΙΚΕΣ ΠΙΠΕΡΙΕΣ ΔΡΑΜΑΣ
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ΒΡΑΒΕΙΟ ΓΕΥΣΗΣ TASTE 
ATLAS ΓΙΑ ΤΟ ΡΟΔΑΚΙΝΟ 
NAOUGUSTA

Νέο υπερσύγχρονο διαλογητήριο για την Οργάνωση

NAOUFROUTA ΤΩΡΑ ΛΕΓΟΝΤΑΙ  
ΤA ΦΡΟΥΤΑ ΤΟΥ ΑΣ ΝΑΟΥΣΑΣ

Ενα νέο brand, το «Naoufrouta», δίπλα στο 
καταξιωµένο «Naougousta» που έχει 

καταστεί συνώνυµο του ποιοτικού και νόστιµου 
επιτραπέζιου ροδάκινου, προσθέτει από φέτος 
στην εµπορική του «φαρέτρα», εντός και εκτός 
συνόρων, ο Α.Σ. Νάουσας. Η δραστήρια οργάνωση 
παραγωγών από την Ηµαθία έχει, ταυτόχρονα, 
προχωρήσει και στην αναβάθµιση 
του µηχανολογικού της εξοπλισµού, 
µε ένα υπερσύγχρονο διαλογητήριο 
που της δίνει τη δυνατότητα πλέον να 
«χτυπά την πόρτα» και των αλυσίδων 
σούπερ µάρκετ, διεκδικώντας θέση 
στα ράφια τους. «Το Naoufrouta είναι 
ένα νέο brand, που δηµιουργήσαµε 
για τα άλλα προϊόντα που παράγουν 
τα µέλη µας, πλην του επιτραπέζιου ροδάκινου. 
Μιλάµε για τα κεράσια, τα µήλα, τα κυδώνια, αλλά 
και τα δαµάσκηνα της περιοχής», εξηγεί η Αθανασία 
Σερδάρη, διευθύντρια πωλήσεων του Α.Σ. Νάουσας.
Η σειρά «Naoufrouta» είναι η πρώτη χρονιά που 
θα λανσαριστεί και ως brand στην ουσία έρχεται 
να τοποθετηθεί στην αγορά συµπληρωµατικά 
στο… µεγάλο του «αδελφάκι» το «Naougousta», 

το οποίο κυκλοφορεί φέτος για τρίτη συνεχόµενη 
χρονιά και, όπως επισηµαίνει η κυρία Σερδάρδη 
«έχει κάνει πάταγο. Όχι µόνο εδώ, αλλά διεθνώς 
βγήκε πρώτο στη γεύση το ροδάκινο της 
Νάουσας. Το είδαµε το ∆εκέµβριο του 2023 και 
εµείς ότι πήρε το πρώτο βραβείο στο διαγωνισµό 
γευσιγνωσίας Τaste Atlas και αυτό µας δίνει 

ώθηση για τη δουλειά που γίνεται, να 
προσπαθήσουµε ακόµη περισσότερο. 
Είναι ένα προϊόν που ευδοκιµεί 
στους πρόποδες του Βερµίου και 
συνδυαστικά µε το µικροκλίµα έχει 
µοναδική γεύση, άρωµα, χρώµα και 
αντοχή. Πάµε λοιπόν στο νέο brand, 
το Naoufrouta, ώστε να είµαστε κοντά 
στην αγορά και όταν για παράδειγµα 

ένας πελάτης βλέπει το Naougousta να κάνει 
άµεσα το συνειρµό και να συνδέει εκτός από 
το ροδάκινο και το νεκταρίνι και τα υπόλοιπα 
φρούτα µας και την πόλη της Νάουσας». Η 
Οργάνωση που αποτελείται από 500 παραγωγούς 
– µέλη, έχει καταφέρει να κατέχει ένα σηµαντικό 
µερίδιο αγοράς στην Ελλάδα, αλλά, κυρίως, να 
πραγµατοποιεί µεγάλο όγκο εξαγωγών. Λ. ΛΙΑΜΗΣ

Για πρώτη φορά 
στην αγορά 
το κίτρινο 
ακτινίδιο Kikoka

T ην εµπορική διάθεση των δύο 
ποικιλιών κίτρινου ακτινιδίου 

«Kikoka», οι οποίες είναι ανθεκτικές στις 
καιρικές συνθήκες, καθότι δεν απαιτούν 
µεγάλη συγκέντρωση ωρών ψύχους, 
ξεκίνησε φέτος η Ζευς Ακτινίδια. Όπως 
αναφέρει ο γενικός διευθυντής της Ζευς, 
Ζήσης Μανώσης, «πρόκειται για δύο 
ποικιλίες, η µία πρώιµη µε δυνατότητα 
παραµονής σε ψυκτικούς θαλάµους για 
90 ηµέρες, η οποία συγκοµίζεται στα µέσα 
Σεπτεµβρίου, και η δεύτερη πιο όψιµη 
µε δυνατότητα συντήρησης στα ψυγεία 
για πέντε µήνες, η οποία συγκοµίζεται 
ένα µήνα αργότερα». Πρόκειται για 
την αρχή του εγχειρήµατος καθότι τα 
δικαιώµατα αυτών των ποικιλιών ανήκουν 
στην New Kiwi Plant, η οποία το 2008 
συνήψε συνεργασία µε το Πανεπιστήµιο 
του Ούντινε για να ξεκινήσει έρευνα 
γι’ αυτές. Σηµειώνεται ότι µέτοχος της 
New Kiwi Plant είναι και η Ζευς, ενώ 
η Rivoira έχει αναλάβει την εµπορική 
διάθεση των ποικιλιών παγκοσµίως και σε 
αποκλειστικότητα. «Οι τιµές διάθεσης στην 
αγορά είναι διπλάσιες από το πράσινο, 
καθώς ανέρχονται σε 3,50-3,80 ευρώ το 
κιλό», εξηγεί ο κ. Μανώσης. Ως προς την 
πρόοδο της καλλιέργειας των κίτρινων 
ποικιλιών έχουν φυτευτεί από τη Ζευς έως 
και πέρυσι 360 στρέµµατα από τα 3.100 
στρέµµατα που διατηρεί συνολικά στα 
ακτινίδια. Το πλάνο είναι έως και το 2033 
να φτάσει τα 1.500 στρέµµατα και από 
τις δύο ποικιλίες. Σηµειώνεται ότι η Ζευς 
συµµετέχει σε ένα κοινό club παραγωγών 
από χώρες του κόσµου, όπου στόχος είναι 
να διαθέτουν όλοι πέρα από κοινό brand, 
κοινά πρωτόκολλα παραγωγής και να 
προσφέρεται το προϊόν για όλο το χρόνο. 

Ζήσης Μανώσης
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Σε πρόγραµµα χρηµατοδοτούµενο από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση µε σκοπό τη διεύρυνση της α-

ναγνωρισιµότητας της Προστατευόµενης Ονοµα-
σίας Προέλευσης συµµετέχει ο Αγροτικός Συ-
νεταιρισµός Ζαγοράς για τα Μήλα Ζαγοράς Πη-
λίου ΠΟΠ. Σύµφωνα µε τον πρόεδρό του, Γιάν-
νη Κράββαρη, σκοπός του Συνεταιρισµού είναι 
να µειώσει τις καλλιέργειες στα κόκκινα µήλα µε 
αύξηση ποικιλιών όπως οι Gala και Fuji στην α’ 
ζώνη που βρίσκεται κοντά στη θάλασσα σε υψη-
λότερες θερµοκρασίες, δεδοµένου ότι οι δύο αυ-
τές ποικιλίες είναι ανθεκτικότερες.

Mετά την κακοκαιρία Daniel
Ο ίδιος σηµείωσε ότι η φετινή παραγωγή µήλου, 
που αποτελεί το κύριο παραγόµενο προϊόν του 

ΑΣ Ζαγοράς, ήταν µειωµένη από την αρχή της ά-
νοιξης του 2023 λόγω ακαρπίας που έφεραν οι 
κλιµατικές συνθήκες και σε συνδυασµό µε την 
κακοκαιρία Daniel, περιορίστηκε κατά 30% ε-
νώ υπάρχουν καλλιέργειες που έχουν καταστρα-
φεί ολοκληρωτικά. Αναφορικά δε µε τις αποζη-
µιώσεις των καταστροφών από τον Daniel η Ορ-
γάνωση έχει λάβει περίπου του 70% του ποσού 
που δικαιούται. «Τη στιγµή που ο Συνεταιρισµός 
βρισκόταν σε φάση επανόδου µετά την πανδη-
µία, έπληξαν την περιοχή οι πληµµύρες, προκα-
λώντας µεγάλες καταστροφές. Καταφέραµε να 
συγκοµιστεί η παραγωγή και να διακινείται ε-
µπορικά αυτήν τη στιγµή», ανέφερε σε εκδήλω-
ση που έλαβε χώρα στην Αθήνα τον περασµένο 
Φεβρουάριο ο Γιάννης Κράββαρης.  

Καινοτοµία και βιωσιµότητα
Ως προς τις καλλιεργητικές πρακτικές το 1990 ο 
Συνεταιρισµός στράφηκε σε πρακτικές αειφορικής 
γεωργίας, ενώ προτεραιότητες αποτέλεσαν η βιω-
σιµότητα και υγιεινή των προϊόντων, η διασφάλι-
ση της ποιότητας και η προστασία του φυσικού πε-
ριβάλλοντος. Ταυτόχρονα εφαρµόζει καινοτοµίες 
στην καλλιέργεια όπως γεωργία ακριβείας µε στό-
σο τη µείωση ή κατάργηση των χηµικών εφαρµο-
γών φυτοπροστασίας και µετασυλλεκτικής διαχεί-
ρισης των προϊόντων. Ο Συνεταιρισµός βρίσκεται 
αυτήν τη στιγµή σε στάδιο ετοιµότητας για τη µετά-
βαση στην Πράσινη Συµφωνία ενώ σε συνεργασία 
µε ακαδηµαϊκούς και ερευνητικούς φορείς προ-
χωράει στην καταµέτρηση του αποτυπώµατος άν-
θρακα στην περιοχή.  ΓΙΑΝΝΗΣ ΡΟΥΠΑΣ

Προτεραιότητα, η αειφορική γεωργία 

ΕΤΟΙΜΟΣ ΓΙΑ 
ΠΡΑΣΙΝΗ ΜΕΤΑΒΑΣΗ  
Ο ΣΥΝΕΤΑΙΡΙΣΜΟΣ 
ΤΗΣ ΖΑΓΟΡΑΣ 

Ο πρόεδρος του ΑΣ Ζαγοράς 
Γιάννης Κράββαρης

Μηλοπολτός  
σε συµφωνία µε  
τη Νοµικός
Νέα δραστηριότητα για την 
∆. Νοµικός Α.Ε. αποτελεί η 
παραγωγή µηλοπολτού, τον 
οποίο διαθέτει σε ευρωπαϊκές 
βιοµηχανίες. Η εταιρεία 
εισήλθε στο µήλο µετά τη 
διακοπή λειτουργίας της Mast 
Foods στον Αλµυρό, η οποία 
επεξεργαζόταν το µήλο της 
Ζαγοράς. Σήµερα η παραγωγή 
πραγµατοποιείται  
στο εργοστάσιο  
των Φαρσάλων. 
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Η Lariplast παράγει την καινοτόμα συσκευασία Jelly cup Oxygen barrier

MADE IN LARISSA ΓΙΑ ΤΗΝ ΑGROPHOENIX  

E λληνικής παραγωγής, µε ετικέτα «made in 
Larissa», θα είναι εφεξής τα προηγµένης 

τεχνολογίας υλικά συσκευασίας, που 
χρησιµοποιούν για τα προϊόντα τους οι εταιρείες 
Kronos και Agrophoenix, µετά τη στρατηγική 
συνεργασία που έθεσαν σε ισχύ µε τη Lariplast. Οι 
δύο από τις κορυφαίες βιοµηχανίες µεταποίησης, 
τυποποίησης και εµπορίας φρέσκων φρούτων 
της χώρας, µέχρι πρότινος κάλυπταν τις ανάγκες 
τους στην καινοτόµο συσκευασία Jelly cup Oxygen 
barrier, µε προµήθειες από το εξωτερικό, αφού η 
συγκεκριµένη τεχνολογία ήταν κτήµα µετρηµένων 
στα δάχτυλα του ενός χεριού εταιρειών σε χώρες 
όπως η Ολλανδία, Ισπανία και Κίνα.
Απρόβλεπτοι παράγοντες, ωστόσο, όπως η 
εµπειρία της covid εποχής, που τις υποχρέωσε 
σε µεγάλες αποθεµατοποιήσεις συσκευασιών 
για να διασφαλίσουν ότι δεν θα ξεµείνουν, σε 
συνδυασµό µε τα όλο και πιο συχνά προβλήµατα 
που καταγράφονται στις διεθνείς µεταφορές, 
ώθησαν τις δύο εταιρείες να αναζητήσουν τρόπους 
απεξάρτησής τους από τέτοιες συνθήκες που δεν 
µπορούν να ελέγξουν.
Τη διέξοδο στο πρόβληµα έδωσε η βιοµηχανία 
συσκευασίας, Lariplast, συµφερόντων της 

οικογένειας Τσερέπα µε την οποία άρχισαν 
οι πρώτες διερευνητικές επαφές της Kronos 
και Agrophoenix, πριν περίπου δύο χρόνια. 
«Ακολούθησε µια διαδικασία που δεν  ήταν 
καθόλου εύκολη, καθώς πρόκειται για προηγµένα 
υλικά µε καινοτόµο τεχνολογία. Έγιναν πολλά τεστ, 
µε δείγµατα που πηγαινοερχόταν στο εξωτερικό, 
πριν οριστικοποιηθεί η συνεργασία. ∆ιότι έπρεπε 
να εξασφαλίσουµε έγκριση από τον κατασκευαστή 
της γραµµής παραγωγής που διαθέτουµε στη 
µονάδα µας, αλλά και από τη Dole, για την οποία 
παράγονται τα προϊόντα στις συγκεκριµένες 
συσκευασίες» περιγράφει ο Χρήστος Ιωαννίδης, 

CEO στην Agrophoenix AE.
Μετά από εξαντλητικές δοκιµές, το «πράσινο 
φως» άναψε τελικώς από το Nοτιοαφρικανό 
κατασκευαστή Molenaar, αλλά και από την Dole, 
τον παγκόσµιο κολοσσό παραγωγής και εµπορίας 
φρούτων. Έτσι, εδώ και λίγo καιρό η Lariplast έχει 
βάλει στη γραµµή παραγωγής της, την καινοτόµα 
συσκευασία Jelly cup Oxygen barrier και έγινε 
µόλις η 5η εταιρεία στον κόσµο που διαθέτει τον 
εξοπλισµό και την τεχνογνωσία να το πράττει.
Το πρωτοποριακό στοιχείο στη συγκεκριµένη 
συσκευασία, που την κάνει να ξεχωρίζει από 
τη συµβατική κλασική, είναι ότι η τελευταία 
έχει ένα στρώµα πολυπροπυλένιο, ενώ η Jelly 
Cup Oxygen Barrier διαθέτει 7 φύλλα µε δείκτη 
διαπερατότητας οξυγόνου πρακτικά µηδενικό. 
Γεγονός που διασφαλίζει ότι το τρόφιµο στο 
εσωτερικό της συσκευασίας δεν θα κινδυνεύσει να 
οξειδωθεί και να αλλάξει χρώµα ή να αλλοιωθεί, 
µε την ηµεροµηνία λήξης να επιµηκύνεται από 12 
έως και 18 µήνες, χωρίς να υπάρχει ανάγκη να 
χρησιµοποιηθεί κάποιο πρόσθετο συντηρητικό. Το 
υλικό, επίσης, παστεριώνεται και ψύχεται εύκολα 
και κρατά αναλλοίωτη την υφή και τη γεύση του 
περιεχοµένου. ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΛΙΑΜΗΣ

Χρήστος Ιωαννίδης,  
CEO στην Agrophoenix AE
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Στον Μπάρμπα 
Στάθη το 80%  
της Χαλβατζής

Στην εξαγορά του 80% της εταιρείας Χαλβα-
τζής Μακεδονική ΑΒΕΕ, µίας ελληνικής ε-

ταιρείας µε µακρά και επιτυχηµένη παρουσία 
στον κλάδο της αγροδιατροφής, προχώρησε η 
Μπάρµπα Στάθης, θυγατρική της Vivartia. Η ε-
ταιρεία ιδρύθηκε το 1972 από τον Βλάση Χαλ-
βατζή, ενώ το 1989 ανέλαβαν και συνέχισαν την 
ανοδική πορεία της επιχείρησης τα παιδιά του, 
Βασίλης και Λεωνίδας. Τα βασικά προϊόντα που 
παράγει και διαθέτει στην αγορά είναι λαχανικά 
στον ατµό, έτοιµες σαλάτες λαχανικών & οσπρί-
ων και φρουτοσαλάτες χωρίς ζάχαρη, µε το σή-
µα «Αγρόκηπος Χαλβατζή». Επιπλέον, διαθέτει 
µαρµελάδες, γλυκά  κουταλιού και λαχανικά σε 
άλµη, µε τα σήµατα «Οικογένεια Χαλβατζή» και 
«Μακεδονική». Η Χαλβατζής Μακεδονική ΑΒΕΕ 
το 2022 είχε κύκλο εργασιών 12,33 εκατ. ευρώ, 
έναντι 9,92 εκατ. ευρώ το 2021. 

ΣΤΟΧΟΣ ΕΙΝΑΙ ΤΟ ΠΛΑΝΟ  
ΝΑ ΕΧΕΙ ΟΛΟΚΛΗΡΩΘΕΙ ΕΩΣ 
ΤΟ ΤΕΛΟΣ ΤΟΥ 2025

Μέσω του Ταμείου Ανάκαμψης

ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 5,5 ΕΚΑΤ. 
ΓΙΑ ΤΗ VENUS GROWERS
Σε επενδύσεις ύψους 5,57 εκατ. ευρώ µέσω 

επιµέρους εταιρειών, στις οποίες διατηρεί 
συµµετοχή, προχωράει η Venus Growers. 
Σύµφωνα µε τον Χρήστο Γιαννακάκη, µέλος 
της Venus Growers και β’ αντιπρόεδρο της 
ΕΘΕΑΣ, στόχος είναι η µείωση κόστους και 
η αύξηση παραγωγικότητας που αποτελούν 
τους δύο άξονες όπου θα επικεντρώσει το 
ενδιαφέρον του ο Συνεταιρισµός µέσα από τις 
συγκεκριµένες επενδύσεις. Αυτήν τη στιγµή οι 
αποδόσεις στα ροδάκινα που αποτελούν και 
το κύριο παραγόµενο προϊόν, κυµαίνονται από 
2.800 έως και 4.000 κιλά το στρέµµα ανάλογα 
µε την ποικιλία. Επιδίωξη είναι µε την ορθότερη 
διαχείριση των εισροών να αυξήσει τις αποδόσεις 
κατά 20%, επισηµαίνει ο κ. Γιαννακάκης. Οι 
επενδύσεις θα πραγµατοποιηθούν µέσα από 
τέσσερις εταιρείες στις οποίες συµµετέχει τόσο η 

Venus Growers, όσο και µέλη του Συνεταιρισµού 
ως φυσικά πρόσωπα. Το επενδυτικό σχέδιο 
προβλέπει τον τεχνολογικό εκσυγχρονισµό της 
µονάδας καλλιέργειας και παραγωγής νωπών 
φρούτων και την ίδρυση µονάδας εµπορίας 
νωπών φρούτων. Μετά την υλοποίηση του 
σχεδιασµού η Αγροτική Εταιρική Σύµπραξη 
που έχει δηµιουργηθεί µετά τη σύσταση των 
τεσσάρων εταιρειών θα υποστηρίζει την 
καλλιέργεια 1.100 στρεµµάτων ροδάκινων από 
τις εκµεταλλεύσεις των µελών της, ενώ θα 
εµπορεύεται περί τους 3.700 τόνους ροδάκινων 
-επιτραπέζια και βιοµηχανικά. 

Το εργοστάσιο της Χαλβατζής Μακεδονική 
ΑΒΕΕ έχει έκταση 40.000 τ. µ. και 
εδρεύει στην περιοχή Ριζό της Σκύδρας.
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Αγροτικός Συνεταιρισμός Ράχης 

ΜΕ ΝΕΑ ΓΡΑΜΜΗ ΚΕΡΑΣΙΟΥ 
ΚΑΙ ΥΨΗΛΗ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ
M ε µεγαλύτερο συσκευαστήριο, πρόσθετους 

ψυκτικούς θαλάµους και σύγχρονο µηχανο-
λογικό εξοπλισµό, µπήκε στη φετινή συγκοµιστι-
κή περίοδο του κερασιού, ο Αγροτικός Συνεταιρι-
σµός Ράχης Πιερίας «Ο Άγ. Λουκάς». Το «µπαράζ» 
επενδύσεων της δραστήριας συνεταιριστικής οργά-
νωσης είναι στο τελικό στάδιο για την ολοκλήρω-
σή του και θα επιτρέψει την επέκταση των δραστη-
ριοτήτων, µετά το κεράσι, το βερίκοκο και το µήλο 
και στο αχλάδι, το ακτινίδιο και την ντοµάτα, επιµη-
κύνοντας, κατά πολύ, τη λειτουργία των υποδοµών 
της Οργάνωσης µέσα στη διάρκεια του χρόνου.
«Είναι µια συνολική επένδυση της τάξης των 3,5 ε-
κατ. ευρώ, µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης και πε-
ριλαµβάνει νέες εγκαταστάσεις, αλλά και εκσυγ-
χρονισµό της υλικοτεχνικής υποδοµής µας», εξηγεί 
ο ∆ηµήτρης Ντούρος, πρόεδρος του Α.Σ. Ράχης «Ο 
Άγ. Λουκάς». Η πιο σηµαντική παρέµβαση γίνεται 
µε τη νέα γραµµή κερασιού, που αποτελεί το προϊ-
όν «βαρόµετρο» για το Συνεταιρισµό, δεδοµένου ότι 
επεξεργάζεται κάθε χρόνο πάνω από 1.000 τόνους. 
Πρόκειται για έναν υπερσύγχρονο καλιµπραδό-
ρο µε έξι κανάλια διαλογής της Unitec, ο οποίος έ-
χει εγκατασταθεί στο χώρο και την περίοδο που δι-
ανύουµε µπαίνουν οι τελευταίες «πινελιές» στα η-

λεκτρολογικά, τα ηλεκτρονικά και τα υδραυλικά του 
συστήµατα πριν υποδεχθεί τις πρώτες ποσότητες.
«∆ιαθέτει την τελευταία έκδοση σε επίπεδο λογισµι-
κού, που σηµαίνει πως όχι µόνο θα αυξήσει τη δυ-
ναµικότητά µας από τους 2,5 τόνους, σε 3,5-4 τόνους 
ανά ώρα, αλλά, επιπλέον, η διαλογή κερασιών θα γί-
νεται αυτοµατοποιηµένα και θα παίρνουµε ένα τελι-
κό παραγόµενο προϊόν, στο οποίο δεν παρεµβαίνει 
καθόλου ο ανθρώπινος παράγοντας, παρά µόνο στο 
κοµµάτι της τυποποίησης» ανέφερε ο κ. Ντούρος. Η 
αυτοµατοποίηση της παραγωγής θα επιτρέψει να α-
πελευθερωθούν εργατικά χέρια και να αξιοποιηθούν 
σε άλλα µέρη του διαλογητηρίου – συσκευαστηρίου, 
αφού η οργάνωση µεταξύ άλλων σχεδιάζει να πάει 
και σε αλλαγή του τρόπου τυποποίησης, εντάσσοντας 
στην γκάµα της και µικρότερες συσκευασίες, αλλά 
και να ανοίξει τη βεντάλια προϊόντων που επεξεργά-
ζεται και τυποποιεί. Συνολικά ο τζίρος του Α.Σ κυµαί-
νεται γύρω στα 2 εκατ. ευρώ, ανάλογα µε τη χρονιά.
Στην ίδια κατεύθυνση κινείται και η επιλογή προ-
σθήκης άλλων τριών ψυκτικών θαλάµων, µε επι-
πλέον συνολική δυναµικότητα 300 τόνων, οι οποίοι 
θα έρθουν να προστεθούν στους έξι υφιστάµενους, 
ανεβάζοντας στους περίπου 1.000 τόνους τη δυνα-
τότητα αποθήκευσης προϊόντων. Λ. ΛΙΑΜΗΣ

Πρώιµα βερίκοκα, µήλα, ακτινίδια, 
επιτραπέζια ντοµάτα, αλλά και αχλάδι 
είναι τα προϊόντα στα οποία αναµένεται να 
επεκταθεί ο ΑΣ Ράχης Πιερίας.

Ο ∆ηµήτρης Ντούρος είναι 
πρόεδρος του Α.Σ. Ράχης  
«Ο Άγιος Λουκάς».
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Ωδή στο Ρόδι

ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΛΑΣΣΟΝΑ 
ΣΕ ΟΛΟ ΤΟΝ ΚΟΣΜΟ
Ενα εγχείρηµα που ξεκίνησε το 2007 είναι αυτό 

του Στέφανου Πούτα στην Ελασσόνα, όπου 
σήµερα καλλιεργούνται βιολογικά 35 στρέµµατα µε 
2.000 δέντρα ροδιού, τα περισσότερα από τα οποία 
της ποικιλίας Wonderful, καθώς και ορισµένα της 
ποικιλίας Acco. «Αρχικά δραστηριοποιήθηκα στη 
διάθεση των φρούτων µε τη µορφή της χονδρικής 
πώλησης. Στη συνέχεια διαπίστωσα ότι οι τιµές 
πιέζονταν έντονα από τους χονδρεµπόρους 
και επιδίωξα να δηµιουργήσω υπεραξία για το 
προϊόν µου µε ίδιες δυνάµεις. Έτσι, ξεκίνησα τη 
µεταποίηση µε πρώτο προϊόν το χυµό ροδιού, 
ο οποίος κυκλοφόρησε συσκευασµένος. Η 
συµµετοχή σε εκθέσεις τροφίµων ενίσχυσε 
ακόµα περισσότερο τη ζήτηση και το πελατολόγιο. 
Προκειµένου να καλύψω τη ζήτηση αυτή 
αποφάσισα να διευρύνω το χαρτοφυλάκιο µε νέα 
προϊόντα όπως µαρµελάδες, ντρέσινγκ, τσάτνεϊ, 
σάλτσες barbeque και σιρόπι ροδιού. Το σύνολο 
της παραγωγής είναι βιολογικής καλλιέργειας, ενώ 

όλα τα προϊόντα είναι πιστοποιηµένα από τον διεθνή 
φορέα πιστοποιήσεων Vegan Society» σηµειώνει 
ο ίδιος. Σε ό,τι αφορά την Ελλάδα, η διανοµή 
πραγµατοποιείται σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη 
µέσω διανοµέων και στους υπόλοιπους νοµούς 
της χώρας η διάθεση των προϊόντων γίνεται 
µε ιδιόκτητα µεταφορικά µέσα. H oνοµασία της 
επιχείρησης ως «Ωδή στο Ρόδι» βρήκε έµπνευση 
στον λογοτεχνικό όρο «Ωδή», η οποία αποτελεί τη 
µορφή της λυρικής ποίησης που καλλιεργήθηκε 
στην Αρχαία Ελλάδα και υµνούσε τους θεούς. 
«Σκοπός µας ήταν να υµνήσουµε τον θεό των 
φρούτων, που είναι το ρόδι», εξηγεί ο παραγωγός. 
Η έδρα της επιχείρησης βρίσκεται στους πρόποδες 
του Ολύµπου, γεγονός που σύµφωνα µε τον ίδιο 
συνδέει την περιοχή µε τους θεούς της αρχαιότητας. 
Η έναρξη των εξαγωγών πραγµατοποιήθηκε 
πριν από µερικά χρόνια ενώ αυτήν τη στιγµή 
οι εξαγωγές αντιστοιχούν στο 70% των 
παραγόµενων ποσοτήτων.

Οι συνολικές ποσότητες που συλλέγονται 
ετησίως προς επεξεργασία στην 
επιχείρηση κυµαίνονται από 50 έως και 
70 τόνους ανά έτος µε τις στρεµµατικές 
αποδόσεις να κυµαίνονται µεταξύ 1,5 έως 
και 2 τόνους ανά στρέµµα, ανάλογα µε τις 
κλιµατικές συνθήκες κάθε χρονιάς. 

Η «Ωδή στο Ρόδι» 
διαθέτει eshop  
καθώς και φυσικό 
κατάστηµα στην 
Ελασσόνα, µέσα από τα 
οποία  πωλούνται όλα 
της τα αγαθά.
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Η ΠΡΩΤΗ ΥΛΗ ΠΡΟΕΡΧΕΤΑΙ 
ΑΠΟ ΤΗΝ ΗΜΑΘΙΑ

Επέκταση και σε άλλα φρούτα 

ΣΝΑΚ ΜΗΛΟΥ ΚΟΜΜΕΝΟ ΣΕ ΦΕΤΕΣ   
ΤΟ PROJECT ΤΟΥ ΑΛΚΙΒΙΑΔΗ ΤΑΡΣΗ

Πράσινο ή κόκκινο µήλο, πλυµένο, κοµµένο σε 
φέτες και συσκευασµένο σε σακουλάκι βάρους 

80 γρ. έτοιµο προς άµεση κατανάλωση, είναι το νέο 
και καινοτόµο προϊόν, υψηλής προστιθέµενης αξίας, 
της κατηγορίας των σνακ, µε το όνοµα «Frupiece», 
που «ρίχνει» στην αγορά η «Τσαρσής Αλκιβιάδης 
ΟΕ», από τη Βέροια. Το πρώτο «crash test» του 
προϊόντος µε το καταναλωτικό κοινό, αλλά και µε 
πιθανούς πελάτες από την αλυσίδα της λιανικής, που 
θα ήθελαν να το εντάξουν στην γκάµα των τροφίµων 
που εµπορεύονται, έγινε στη φετινή έκθεση 
φρέσκων φρούτων και λαχανικών «Freskon», κατά 
το τριήµερο 11 έως 13 Απριλίου στο εκθεσιακό 
κέντρο της Θεσσαλονίκης. «Πρόκειται για ένα 100% 
φρέσκο και φυσικό προϊόν, που απευθύνεται σε 
µια ευρεία γκάµα καταναλωτών. Από τον µαθητή 
που θα το πάρει στο σχολείο, τον αθλούµενο για 
µετά το γυµναστήριο ή τον εργαζόµενο στη δουλειά 
ή στο γραφείο του. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κάτι 
αντίστοιχο στη χώρα µας», υποστήριξε στην Agrenda 
ο Αλκιβιάδης Τσαρσής, τον οποίο συναντήσαµε στο 
stand της επιχείρησης στη Freskon.

Όπως εξήγησε ο νεαρός επιχειρηµατίας, τα µήλα 
µόλις παραληφθούν πλένονται σχολαστικά και αφού 
κοπούν σε λωρίδες, εµβαπτίζονται σε ένα µείγµα 
βιταµινών, για να αποφευχθεί η αλλαγή του χρώµατος 
στη σάρκα τους. Στη συνέχεια το φρέσκο προϊόν 
συσκευάζεται και το περιεχόµενο στο ειδικό σακουλάκι 
µπορεί να συντηρηθεί ως 10 ηµέρες σε ψυγείο.
«Είναι ένα πολύ νέο project. Το δουλεύουµε ως ιδέα εδώ 
και 2-3 χρόνια, αλλά τώρα ωρίµασε και προχωρήσαµε 
στο στήσιµο µιας νέας µονάδας επεξεργασίας φρούτων, 
στη ΒΙΠΕ Βέροιας, δίπλα στο logistics center µε 
µεγάλους θαλάµους για συντήρηση και κατάψυξη 
προϊόντων, που διατηρεί η οικογένεια», ανέφερε ο κ. 
Τσαρσής, προσθέτοντας πως η επένδυση για τη νέα 
γραµµή άγγιξε τα 500 χιλιάδες ευρώ. Για την προµήθεια 
της α’ ύλης η µονάδα συνεργάζεται µε παραγωγούς 
µήλων από την περιοχή της Ηµαθίας. Το µήλο, ωστόσο, 
δεν θα είναι το µόνο φρούτο µε το οποίο θα ασχοληθεί 
η επιχείρηση. «Με τη συγκοµιδή στα επιτραπέζια 
ροδάκινα και τα νεκταρίνια θα κάνουµε ακριβώς την ίδια 
συσκευασία», σηµείωσε ο συνοµιλητής µας, τονίζοντας 
πως αυτά τα τρία προϊόντα θα είναι ο πυρήνας.  Λ. ΛΙΑΜΗΣ

Μετά την Ιαπωνία, 
σε Μέση Ανατολή 
και Αίγυπτο η Ασπίς

Στη διεύρυνση της εξαγωγικής της 
δραστηριότητας προχωρά η εταιρεία 

κονσερβών και χυµών Ασπίς Α.Ε, η οποία 
εισήλθε και στην αγορά της Ιαπωνίας. 
Αγορές ενδιαφέροντος για την εταιρεία 
που δραστηριοποιείται παραγωγικά µε δύο 
µονάδες στην Ειρηνούπολη Ηµαθίας και 
στο Άργος, αποτελούν αυτές της Μέσης 
Ανατολής, της Αιγύπτου και της Ρωσίας, 
ενώ προσβλέπει στη διεύρυνση της 
παρουσίας της και σε υφιστάµενες χώρες 
όπου διαθέτει τα προϊόντα της. Συνολικά η 
γκάµα της Ασπίδας ταξιδεύει σε 130 χώρες 
µε κυριότερες αγορές αυτές της Ευρώπης 
και της Λατινικής Αµερικής. Την ίδια στιγµή 
ετοιµάζει επένδυση ύψους 1,35 εκατ. ευρώ, 
η οποία έχει ως αντικείµενο την επέκταση της 
µονάδας παραγωγής χυµών και κοµπόστας 
στην Ειρηνούπολη, η οποία έχει ενταχθεί 
στις διατάξεις του Αναπτυξιακού Νόµου. 
Σηµειώνεται ότι στο συγκεκριµένο εργοστάσιο 
η Ασπίς επεξεργάζεται πυρηνόκαρπα φρούτα 
και λαχανικά που παράγουν χυµούς, πουρέ, 
καθώς και µισόκαρπα φρούτα, φέτες ή 
κύβους σε κονσέρβες ή ασηπτικά βαρέλια 
ενώ αντίστοιχα στο εργοστάσιο του Άργους 
παράγονται εσπεριδοειδή και πυρηνόκαρπα 
φρούτα και λαχανικά που παράγουν χυµούς 
και πουρέ, αρώµατα και έλαια εσπεριδοειδών, 
παρασκευάσµατα φρούτων και µείγµατα. Στην 
ίδια βιοµηχανική µονάδα παράγονται επίσης 
ζωοτροφές που προέρχονται από υπολείµµατα 
φλοιού εσπεριδοειδών.  Κατά τη δωδεκάµηνη 
οικονοµική περίοδο 2021-2022 ο κύκλος 
εργασιών της ήταν 61,57 εκατ. ευρώ. 
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I∆ΙΟΚΤΗΣΙΑ
Green Box Εκδοτική Α.E.
Νίκης 24, Σύνταγµα, 
105 57
Tηλ: 2103232905, 
Fax: 2103232967
E-Mail: info@agronews.gr

EΚ∆ΟΤΗΣ/∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
ΒΑΣΙΚΟΣ ΜΕΤΟΧΟΣ /
ΝΟΜΙΜΟΣ ΕΚΠΡΟΣΩΠΟΣ
Γιάννης Πανάγος

ΕΚ∆ΗΛΩΣΕΙΣ

ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ 

Α πο τις 5 έως τις 7 Φεβρουαρίου 2025 α-
ναµένεται να ανοίξει τις πύλες της στο Εκ-
θεσιακό Κέντρο του Βερολίνου η διεθνής 

έκθεση Fruitlogistica την οποία αντιπροσωπεύ-
ει στην Ελλάδα το Ελληνογερµανικό Επιµελητή-
ριο και η οποία καλύπτει όλο το φάσµα της αλυ-
σίδας αξίας για τον κλάδο των φρούτων και λα-
χανικών, προσφέροντας µια πλήρη γκάµα προ-
ϊόντων, υπηρεσιών και τεχνολογικών λύσεων.  
Η προηγούµενη διοργάνωση του 2024 απέδει-
ξε ξανά τον διεθνή χαρακτήρα της έκθεσης, συ-
γκεντρώνοντας 2.770 εκθέτες από 94 χώρες, 
οι οποίοι παρουσίασαν τις καινοτοµίες τους σε 
66.000 εµπορικούς επισκέπτες από 145 χώρες. 

Η Fruit Logistica προσφέρει στους εκθέτες την 
ευκαιρία να ενηµερωθούν για τις νέες τάσεις και 
καινοτοµίες στον κλάδο των φρέσκων προϊό-
ντων και να δικτυωθούν µε κορυφαίους επαγ-
γελµατίες του κλάδου παρουσιάζοντας τα προϊό-
ντα και τις υπηρεσίες τους σε διεθνές επίπεδο. Η 
προθεσµία για τις δηλώσεις συµµετοχής στη δι-
οργάνωση του 2025 λήγει στις 31 Ιουλίου και οι 
ενδιαφερόµενοι καλούνται να επισκεφθούν την 
ιστοσελίδα https://www.fruitlogistica.com/en/
exhibitors/registration.

THΣ ΒΑΣΙΛΙΚΗΣ 
ΜΑΝΤΑ

ΕΩΣ 31 ΙΟΥΛΙΟΥ
ΑΙΤΗΣΕΙΣ 
ΣΥΜΜΕΤΟΧΗΣ 
ΣΤΗ FRUIT 
LOGISTICA 2025

∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ
Μαρία Γιουρουκέλη

ΣΥΝΤΑΞΗ
Γιάννης Ρούπας
Λεωνίδας Λιάµης
Ελένη ∆ούσκα
Βασιλική Μαντά

∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΚΟ
Χαρά Οικονόµου
Φανή Παπαπετροπούλου

ΕΜΠΟΡΙΚΟΣ ∆ΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
Παναγιώτης Αραβαντινός

∆ΙΑΝΟΜΗ
Άργος Α.Ε.

ΕΚΤΥΠΩΣΗ/ΒΙΒΛΙΟ∆ΕΣΙΑ
ΝΕΕΣ KAΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚ∆ΟΣΕΙΣ  
ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ Α.Ε.

Ξεκινήστε την 
εγγραφή σας  
ΤΩΡΑ!
ENAΡΞΗ_________

ΛΗΞΗ:___________  

ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ:

___________________

ΕΠΑΓΓΕΛΜΑ:

___________________

ΕΠΩΝΥΜΙΑ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ:

____________________

ΤΑΧ. ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ:

____________________

Ε-ΜΑΙL:
____________________

ΤΗΛ:________________

ΕΤΗΣΙΑ ΣΥΝΔΡΟΜΗ: 30€
Στις τιμές συμπεριλαμβάνεται 
ο Φ.Π.Α - Η πληρωμή 
της συνδρομής γίνεται 
με αντικαταβολή, με κατάθεση 
σε τραπεζικό λογαριασμό, 
ή με χρέωση πιστωτικής κάρτας.

Τηλ. επικοινωνίας: 2103232905

Νίκης 24 | 105 57 | Σύνταγµα
Τηλ.: 2103232905 | Fax: 2103232967 

E-mail: agrenda@agronews.gr
www.agronews.gr

Fresher
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